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با حکم رهبر انقلاب؛

»محمد مخبر« مشاور و دستیار رهبری شد
صفحه2

رئیس مجلس شورای اسلامی:
باید با مدیرانی که بیت المال را 

هدرمی دهند شدیداً برخورد شود
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در نشســت عمومی دیوان محاسبات 
کشور که با دســتورکار بررسی تفریغ بودجه 
سال 1402 برگزار شد، طی سخنانی با تأکید 

بر نباید در دیوان محاسبات شجاعت را...

رئیس جمهور:
حامل پیام صلح و امنیت برای همه 

جهان هستیم
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور که به منظور 
شــرکت در هفتاد و نهمیــن مجمع عمومی 
ســازمان ملل به نیویورک سفر کرده است، در 
پاسخ به ســؤال خبرنگاران درباره اهداف این 

سفر گفت: ما حامل این پیام هستیم... 22

رئیس دیوان محاسبات کشور: 
دنبال افزایش پرونده و متهم کردن 

افراد نیستیم
 ســید احمدرضا دســتغیب رئیــس دیوان 
محاسبات کشور در بیست و هشتمین نشست 
هیئت عمومی  دیوان محاســبات کشــور در 
خصوص تفریغ بودجه 1402 که روز گذشته با 

حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس... 2

حکایت پر تکرار معادن 
 

همزمــان با رخــداد تلخ معــدن طبس،  
واکنش های مختلفی از ســوی مســؤلان 
و کنشــگران منتشر شــده اســت. حادثه ریزش معدن 
در طبــس بار دیگر بحث ایمنی کار و حراســت از جان 
کارگران را در میان رســانه ها مطرح کــرد. با این حال 
تراژدی ریزش معادن در کشــور پدیده تازه ای نیست و 
در دهه های گذشته به صورت مداوم جان صدها و هزاران 

کارگر را تهدید کرده است.
 گازگرفتگــی کارگران در کرمان آن هــم دوبار در یک 
دهه، ریزش معــدن در طبس، حبس کارگران در معدن 
یورت آزادشــهر، دوبار ریزش معــدن در طزره دامغان و 
ریزش شدید معدن در شــازند و عملیات جست وجویی 
کــه تقریباً یک ماه به طول انجامیــد، نمونه هایی از این 
حوادثند احمــد میدری، وزیر جدید کار، در قبال فاجعه 
معــدن طبس فرمودند: »معــادن در همه جای دنیا جزو 
پرحادثه ترین ها هستند.« نمی دانم این جمله تسلا است 

یا عادی سازی فاجعه!.
 اما چه کســی اســت که نداند، اتفاقاً در کمتر جایی از 
دنیــا وضعیت معــادن به این تیرگی اســت که ما با آن 
مواجه ایم. نزدیک ترین تصویــری که از ریزش معدن در 
اذهــان عمومی وجود دارد مربوط به ریزش معدن حدود 
چهار ماه پیش در شــازند اراک است. ساعت حدود 11 
صبح روز یکشــنبه 2۷ خردادماه جــاری بود که معدن 
شماره پنج شــازند در جاده اراک - توره با حجم زیادی 
از سنگ های بزرگ ریزش کرد و منجر به نگرانی خانواده 

کارگران و مردم کشور شد.
پیچیدگی عملیات آواربرداری منجر به این شد که معاون 
برنامه ریزی و هماهنگی امور عمرانی فرماندار شازند 22 
روز بعد از حادثه درباره آخرین وضعیت آن اعلام کرد که 
با توجه به اتفاق ناگواری که در این معدن افتاد و عملیات 
22 روزه گروه مهندسی رزمی42 قدر، متأسفانه دو نفر از 

عزیزان همچنان زیر آوارند. 
درنهایت با کشــف اجساد این دو نفر، شمار جانباختگان 
حادثه به چهار نفر رســید. با ایــن حال باید به ابعاد این 
ریزش ها توجه شــود و از جان کارگران سخت کوشی که 

در این معادن کار می کنند، حراست شود.

تی
حیا

ره 
اه

 ط
س:

عک

 با افزایش دستمزد مشکل خالی شدن سبد خرید کارگران  کم می شود؟

عقب ماندگی 
دستمزد  از سبد  

 ســبد خرید کارگران به تبع بسیاری از مردم ازجمله 
کارمندان بــه دلیل تورم های روزانه هــر روز خالی تر 
می شــود. گواه این ادعا آن است که دستمزد کارگران 
12 میلیون تومان از حداقل سبد معیشت عقب است. 
سال هاست وضعیت درآمد کارگران محل مناقشه بوده 

و عدم تحقق وعده ها و تجارب سیاســت های دولت در 
کنترل و مهار تورم باعث کاهش قدرت خرید کارگران 
شــده اســت که نمایندگان کارگــری معتقدند روش 
تعیین مزد باید اصلاح شــود. در حال حاضر فشار های 

صفحه3مضاعف تورم بالای 40 درصدی...

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
 شهرداری شیراز اعلام کرد:

میزبانی شیراز از »سومین همایش 
بین المللی توسعه سرمایه گذاری« 

صفحه 3در ۱2 مهرماه جاری

ایســنا- وزیر امــور خارجه دربــاره مذاکرات رفع 
تحریم هــا گفــت: »ما آمادگــی آن را داریــم و اگر 
طرف مقابل آمادگی آن را داشــته باشــد، می توانیم 
در ســفر نیویورک شــروع جدیــدی از مذاکرات را 
داشته باشیم«.سیدعباس عراقچی در گفت و گویی با 
خبرنگاران در خصوص سیاست دولت چهاردهم برای 
رفع تحریم های آمریکا اظهار داشــت: ما اختلافاتی با 
آمریکایی ها داریم که برخی از آن کاملًا مبنایی است 
که در مورد آن ها امکان رفع تخاصم واقعاً وجود ندارد. 
ما مخالف سیاست های سلطه گرانه آمریکا هستیم. ما 
مخالــف حضور آمریکا در بســیاری از نقاط جهان از 
جمله در منطقه خودمان هســتیم و با بســیاری از 
سیاســت ها و زورگویی های آمریکا مخالف هســتیم 
و آن ها هم بــا روحیه اســتقلال طلبانه و عزتمندانه 
جمهوری اسلامی و سیاست های ما در منطقه مخالف 
هستند. حل کامل این اختلافات ممکن است شدنی 
نباشد و یا آسان نیست یا حداقل زمانش الان نیست 

و یا برخی از آنها اصولاً اصلًا امکان پذیر نیست.
وی افزود: نکته من این اســت که اگر رفع تخاصمات 
امکان پذیر نیست، می شود هزینه هایش را کاهش داد. 
درست اســت که این تخاصم وجود دارد اما مردم ما 
نباید هر هزینه ای را بپردازند و هر فشــاری را نباید 
تحمل کنند. ما به عنوان مجریان سیاســت خارجی 
باید راه هایــی را اتخاذ کنیم و بــا ابزارهای مختلف 

مســیرهایی را برویم کــه بتوانیــم هزینه های این 
تخاصــم را کاهش دهیم. وی تأکیــد کرد: من چند 
روزی بیشــتر از رئیس جمهور در نیویورک می مانم و 
ملاقات های بیشــتری را با وزرای خارجه کشورهای 
بیشتری خواهم داشــت؛ تلاش ما این است که دور 
جدیــدی از مذاکرات در خصوص موضوع هســته ای 
آغاز شــود. ما آمادگی آن را داریم و اگر طرف مقابل 
آمادگی آن را داشــته باشد، می توانیم در همین سفر 
شروع جدیدی از مذاکرات را داشته باشیم. وزیر امور 
خارجه ایران در پاســخ به اینکه آیا طرف مقابل برای 
انجــام مذاکرات اعلام آمادگی کــرده یا خیر؟ گفت: 
پیغام هایی رد و بدل شده و یک اعلام آمادگی عمومی 
وجود دارد ولی شــرایط بین المللی کنونی به گونه ای 
است که شــروع مجدد مذاکرات هســته ای قداری 
ســخت تر و پیچیده تر از قبل اســت. وی خاطرنشان 
کرد: ما باید قبول کنیم که نســبت به سه چهار سال 
پیش تحــولات عمده ای در عرصه بین الملل رخ داده 
که وضعیت حاصل را بســیار پیچیده تر از گذشــته 
کرده و شرایط پیچیده ای است ولی امیدواریم که در 
این شرایط سخت، حداقل یک شروع دوباره ای برای 
 مذاکرات را داشــته باشــیم. در این سفر بنده و همه 
همکارانم همه تــوان و تجربه خود را به کار خواهیم 
بســت و امیدواریم خداوند هم عنایت کند تا بتوانیم 

مسیرهای جدیدی را باز کنیم.

وزیر امور خارجه: 

به دنبال آغاز دور جدیدی از مذاکرات هسته ای هستیم

مهر- نخســتین جلســه فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی با مدیران 
راه و شهرســازی اســتان های سراســر کشــور در خصــوص پیگیری 
موضوعات مرتبط با مســکن و شهرسازی در ساختمان دادمان وزارت 
راه و شهرسازی برگزار شــد. وزیر راه و شهرسازی در ابتدای این جلسه 
گفت: »تولید مســکن« تکلیفی است که از سال های قبل شروع شده 
و در دولت چهاردهم نیز ســرلوحه بخشی از مهم ترین اقدامات وزارت 
راه اســت. مردم عزیز ما مستحق خانه دار شدن هستند. اگرچه دولت 
عوض شــده اما به یک میلیون متقاضی که برای مســکن در سامانه 
وزارت راه و شهرســازی ثبت نام کرده اند و شرایط لازم را داشتند؛ تعهد 
داریم که برایشان مسکن تهیه کنیم. از این میزان ثبت نامی، ۷۵0هزار 
نفــر مبالغی را هم واریز کرده اند. این تعهد به ما ارث رســیده و باید 
با جدیت آن را محقق کنیم. در بخش مســکن و تعهدی که به مردم 

داریم، شوخی نداریم و هیچ اهمالی در این خصوص پذیرفته نیست.
صادق با انتقــاد از ارائه برخی آمارهای غیرواقعــی در ظرفیت تولید 
مسکن؛ ادامه داد: الان نمی توانیم به مردم بگوییم که آمارها با واقعیات 
مطابقت ندارند. مردم مقصر نیستند. باید با جدیت به تکالیفی که برای 

ما در مسکن سازی ایجاد شده بویژه در متن برنامه هفتم، بپردازیم.
وی با بیان اینکه »مردم عزیز ما خســته تر و رنجورتر از آن هستند که 
در خصوص مهم ترین نیاز آنها یعنی سرپناه، آمارسازی شود«؛ تصریح 
کرد:»عدد سازی بس اســت. همه ما باید حواسمان باشد که در ازای 
آمارهایی که الان ارائه می دهیم؛ چهار سال دیگر باید پاسخگو باشیم. 

پس گزارشات از وضع موجود، باید واقعی ارائه شود«.
صــادق اگرچه از بی توجهی به تجربه ســاخت مســکن مهر در زمان 

تدوین قانون جهش تولید مســکن و برنامه هفتم توسعه، ابراز تأسف 
نمود امــا تأکید کرد: موضوع تأمین مســکن متقاضیان با جدیت در 
دســتور کار دولت چهاردهم قرار دارد و تلاش خواهیم کرد تا بخشی 

از این موانع برداشته شود.
خبر خوب وزیر درباره تسهیلات بانکی برای مسکن

صادق با اشاره به اینکه در جلسه ای با رئیس کل بانک مرکزی موضوع 
تسهیلات مســکن را عنوان کرده اســت؛ ادامه داد: خوشبختانه رقم 
خوبی برای تزریق منابع به بانک مســکن جهت پرداخت تســهیلات 
مسکن تعیین شد که به زودی از سوی بانک مرکزی پرداخت خواهد 
شــد، گفت: نمی توانیم با بودجه قطره چکانی سالانه به تعهداتمان در 
تولید مسکن پاسخگو باشــیم و لازم است منابع مالی دیگر برای این 

منظور بیابیم.
منطقه بندی استان ها برای حل مشکلات بخش مسکن

وی خواســتار منطقه بندی استان ها برای حل مشکلات بخش مسکن 
و تسریع در تعهدات وزارت راه و شهرسازی برای تولید مسکن شد.

لزوم واگذاری زمین متناسب با شأن مردم
عضو کابینه دولت چهاردهم با اشاره به اینکه یکی از چالش های پیش 
روی وزارت راه، »کارهای آغاز شده اما بی سرانجام در گذشته است«؛ 
از »عدم آماده ســازی زمین های متقاضیان مسکن« به عنوان یکی از 
این چالش ها یاد کــرد و افزود: اراضی که قولش را به مردم داده ایم و 
آماده سازی نشده است. نمی  توانیم فقط اراضی را به مردم نشان دهیم 
و بگوییم این زمین شماســت! این جواب در شــأن مردم نیست! باید 
تلاش کنیم تا به ســرعت اراضی مذکور توسط ســازمان ملی زمین 
و مســکن و همچنین ادارات کل راه و شهرســازی آماده سازی شود تا 

اراضی در شأن مردم به آنها واگذار شود.
وی در ادامه آماده سازی اراضی واگذاری به مردم را یکی از معیارهای 
ارزیابی عملکردهای آتی ادارات کل راه و شهرسازی استان ها اعلام کرد.
وزیر راه و شهرســازی در خصوص تعارض منافع و حل این مشکل در 
برخی از استان ها، خواستار بررسی و تدقیق موضوع شد و تأکید کرد: 
در به کار گماردن نیروهای متخصص و مهندســان مجرب باید تلاش 

کنیم.
صــادق با تأکید بر اینکه فعالیت در این وزارتخانه، »عملیاتی« اســت 
خطاب به مدیران کل راه و شهرســازی تصریح کــرد: به همه مدیران 
راه و شهرســازی باور دارم و همچنین از همه شــما انتظار دارم تا در 
تمامــی موضوعاتی که جز سیاســت ها و برنامه ها اســت اهتمام ویژه 

داشته باشید.

وزیر راه و شهرسازی:

عدد سازی مسکن بس است
هزینه پایین بودن بهره وری و افت 

شبکه توزیع برق نباید بر دوش
 مردم باشد

 

ایرنا- معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه بخش 
مهمی از ناترازی صنعت برق از افت شــبکه توزیع ناشی 
می شود، گفت: مردم نباید هزینه پایین بودن بهره وری و 

افت شبکه توزیع برق را متحمل شوند.
محمدرضا عارف تأکیــد کرد: راهکارها و برنامه های حل 
ناترازی در صنعت برق در حد شــعار نماند و با بررسی ها 
و ارائه طرح های دقیق و زود بازده مشــکل ناترازی تولید 
و مصرف برق حل شــود. وی گفــت: باید رفع ناترازی و 
افزایــش تولید بــرق به صورت عملــی در زندگی مردم 
و بخش صنعت نمایان شــود و با افزایــش تولید برق با 
همراهی گســترده بخش خصوصی کیفیت سامانه توزیع 
برق افزایــش و خاموشــی ها کاهش یابــد. معاون اول 
رئیس جمهــور اظهار کرد:  در این راســتا چندین طرح و 
برنامه کاربردی و عملیاتی در ســازمان برنامه و بودجه و 
وزارت نیرو بررسی و ارائه شده است. عارف افزود: بخش 
مهمی از ناترازی در صنعت برق از افت شبکه توزیع ناشی 
می شود و مردم نباید هزینه پایین بودن بهره وری و افت 
شبکه توزیع برق را متحمل شوند. وی افزود: انرژی های 
تجدید پذیر بویژه انرژی خورشــیدی بــه دلیل تأثیرات 
محیط زیســتی و همچنین بازدهی بالا نقش مهمی در 
حل مشــکل ناترازی برق کشــور به ویژه در ساعات اوج 
مصرف در تابستان دارند و باید این برنامه توسعه جهشی 
نیروهــای تجدید پذیر با همکاری و هم افزایی ســازمان 

برنامه و بودجه و بانک مرکزی عملیاتی شود.

تبدیل شدن تالاب های کشور به 
کانون های گردوغبار نباید بیش از این 

ادامه داشته باشد
ایرنا- معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با تأکید بر اینکه تبدیل شدن تالاب های 
کشــور به کانون های گردوغبار نباید بیش از این ادامه 
داشــته باشد، از لزوم جلوگیری از روند تبدیل شدن این 

عرصه ها به کانون های گردوغبار خبر داد.
شینا انصاری گفت: اقدامات در محیط  زیست دریایی باید 
برپایه گفتمان دولت چهاردهم و بر پایه توافق سازی در 
بدنه دولت، قوه قضاییه و قوه مقننه باشد. انصاری تصریح 
کرد: در حال حاضر مهم ترین سندبالادســتی ما قانون 
برنامه هفتم توســعه است که مورد تأکید رئیس جمهور 
است علاوه بر این تقویت دیپلماسی آب برای حل شدن 
مشــکلات تالاب های مرزی در دســتور کار قرار خواهد 
گرفت. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست همچنین 
تأکید کرد: طرح های توســعه اقتصادی دریامحور حتما 

باید در استان های ساحلی پیگیری و انجام گیرد.
 

»رایگان« شدن سرویس 
دانش آموزان استثنایی سراسر کشور

ایســنا- به گفته رئیــس ســازمان آموزش و پرورش 
استثنایی، ســرویس  رفت و آمد دانش آموزان استثنایی 

در سراسر کشور »رایگان« است.
حجت ا... الماســی گفت: با حمایت دولــت، برای اولین 
بار ســرویس دانش آموزان مدارس استثنایی به صورت 
رایگان انجام می شــود. وی با بیان اینکه در شهر تهران 
امســال برای دومین ســال توســط شــهرداری تهران 
سرویس دانش آموزان اســتثنایی رایگان شد، افزود: در 
سراســر کشــور با حمایت هایی که دولت و البته کمک 
خیرین و کمک شــهرداریها انجام شــده، 100 درصد 

سرویس ها رایگان شده است.

نام نویسی بیش از ۵۴۰۰۰ نفر برای 
تشرف به عمره مفرده

تســنیم- ثبت نام متقاضیان تشــرف به عمره مفرده 
از 1۷ شــهریور ماه آغاز شــد و تا تکمیل ظرفیت ادامه 

خواهد داشت.
تاکنون ۵4 هزار و 263 نفر، ثبت نام اولیه انجام داده اند، 
16 هزار و 696 نفر کاروان مورد نظر خود را رزرو کرده اند 
و 14 هزار و ۵16 نفر وجه سفر را پرداخت کرده اند. 28 
شهریور، 2۷0 نفر از زائران ایرانی شامل کاروان هایی از 
اهل ســنت و اهل تشیع، از شهرهای کردستان و تهران 
به عنوان نخستین گروه زائران عازم مدینه منوره شدند 
و پــس از ۵ روز اقامت در شــهر پیامبر )ص( عازم مکه 
مکرمه خواهند شد. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته 
قرار اســت در مرحله اول اعزام ها 90 هزار زائر ایرانی به 
سرزمین وحی مشرف شــوند. تمامی اولویت های اعلام 
شــده می توانند با مراجعه به سامانه واحد سازمان حج 
و زیارت بــه نشــانی MY.HAJ.IR، اطلاعات خود را 

تکمیل کرده، کاروان خود را انتخاب و رزرو کنند.

صفحه5
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رئیسمجلسشورایاسلامی:

باید با مدیرانی که بیت المال را هدرمی دهند شدیداً برخورد شود
تســنیم- محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اســامی در نشســت عمومی دیوان 
محاسبات کشور که با دستورکار بررسی تفریغ 
بودجه ســال 1402 برگزار شد، طی سخنانی 
بــا تأکید بر اینکه نباید در دیوان محاســبات 
شــجاعت را از مدیران قــوی و امین بگیرید؛ 
گفت: ایــن رویکرد دقیقاً همــان تفاوت بین 

نظارت هوشمند با نظارت کور است.
  باید به مدیران امین و قوی فرصت بدهید

وی افزود: باید به مدیران امین و قوی فرصت 
بدهیــد و از تصمیمــات آنهــا حمایت کنید، 
البته حتماً با مدیرانــی که خیانت می کنند و 
از بی عرضگی بیت المال را هدر می دهند، باید 

شدیداً برخورد کنید.
رئیس مجلس گفت: من مدیرانی را می شناسم 
کــه با توجــه بــه پیچیدگی های امــروز کار 
مدیریتــی، گاهی اوقــات در تصمیم گیری ها 

دچــار تردید می شــوند و کمتر شــانه زیر بار 
مســئولیت می دهند، مــا باید از ایــن مدیران 
حمایت کنیم تا آنها مسئولیت بپذیرند و ما هم 
خود را در آن مســئولیت با آنها شــریک کنیم، 
ما نباید اجازه دهیم مدیرانی که دســت به هیچ 
چیز نمی زنند و خطر نمی کنند امروز در ساختار 
رشد کنند، اگر این رویه حاکم شود پس تکلیف 

کارآمدی در کشور چه می شود؟
   رسیدگی جدی به حادثه معدن زغال سنگ

قالیبــاف در بخش دیگری از ســخنانش ضمن 
تســلیت  به مــردم و خانواده هــای داغدار در 
شهرستان طبس به دلیل واقعه تلخ معدن زغال 
سنگ گفت: وظیفه همه ما این است که در مورد 
این حادثه رسیدگی جدی کرده تا با پیشگیری، 
 از این گونــه حــوادث تلــخ جلوگیری شــود.
وی افزود: هیئتی با مســئولیت آقــای نیکزاد، 
نایب رئیس مجلس شــورای اســامی به طبس 
عزیمت کرد و پیگیری هایــی در حوزه مجلس 

شده که به مردم اطاع رسانی می شود.
  ارزش های دفــاع مقدس هیچ موقع کهنه 

نمی شوند
رئیس مجلس با اشاره به فرارسیدن هفته دفاع 
مقدس گفت: اساساً در جنگ، سختی و خشونت 
وجود دارد اما جنگ تحمیلی برای ما یک دفاع 

مقدس بود، دفاع از این جهت که ما هرگز آغاز 
کننده این جنگ نبودیم و در مقابل یک تهاجم 

ناجوانمردانه دفاع کردیم.
قالیباف فزود: از این جهت دفاع مقدس برای ما 
مقدس بود و بــا همه وجود این دفاع را مقدس 
می دانستیم که این دفاع ما مبتنی بر ارزش ها و 
سنت های الهی بود و اگر امروز هم ما بخواهیم از 
تجربه دفاع مقدس در همه بخش ها و عرصه های 
حکمرانی استفاده کنیم، تنها راه و شرطش آن 
اســت که همان ارزش های دفاع مقدس را مبنا 
قرار دهیم و آنها را حفظ کنیم و هیچ موقع آنها 
کهنه نمی شوند، چرا که آن ارزش ها برخاسته از 
مکتب قرآن و اهل بیت و مبتنی بر ســنت های 
الهی اســت و همین ارزش ها است که کارآمدی 
را به دنبال دارد و گره گشــایی را از مشــکات 
می تواند انجام دهد. وی خاطرنشــان کرد: هفته 
دفاع مقدس فرصتی اســت که این ارزش ها را 
یاد کنیم و فرصتی اســت که مــا را از اینکه از 
ایــن ارزش ها غافل شــویم، دور کند. بنده یک 
زمان به دوستان می گفتم همین چفیه که نماد 
دوران دفاع مقدس اســت و به مناســبت هفته 
دفــاع مقدس و با افتخار بــر روی دوش و دور 
گردن خــود می اندازیم، شــاید بتوان گفت که 
یکــی از وســایل دوران دفاع مقــدس بود که 
می توانم 20 کارکرد برای همین چفیه برشمارم. 

روز اول فقط یک چفیه ســاده بود، اما چند ماه 
که گذشت، بر اساس یک ضرورت همین چفیه 

حفظ جان می کرد، آسایش و رفاه می داد.
  هر موضوع کوچــک تا بزرگ دوران دفاع 

مقدس برای ما درس است
رئیس مجلــس بیان کرد: از هر موضوع کوچک 
تا بزرگ دوران دفاع مقدس برای ما درس است. 
روزی که ما جنگ تحمیلــی را تبدیل به دفاع 
مقدس کردیم و ایســتادیم، حداکثر ابزاری که 
دســت ما بود و می توانستیم دشــمن را مورد 
حملــه قرار دهیــم و از خودمان دفــاع کنیم، 
محدود بــود و بعُد آتش مؤثر مــا کمتر از 15 
کیلومتــر و تقریباً هیچ بود. اگــر امروز به این 
مرحله رســیدیم که قدرت نظامی ما تا این حد 
افزایش یافته اســت و با دقت موشک های نقطه 
زن داریم، ثمره همان ارزش هایی است که پای 
آن ایســتادگی شد و امروز هم ما مکلف هستیم 
که با همین نگاه و باورها، به عرصه های مختلف 

به ویژه مسائل اقتصادی کشور توجه کنیم.
  بودجه سالانه عملًا بودجه زندگی مردم است

قالیباف در ادامه، عنوان کرد: شــاید زمانی که 
بحث بودجه مطرح شود، از آن تعبیر به بودجه 
دولت شــود، امــا واقعیت آن اســت که بودجه 
ســالانه عماً بودجه زندگی مردم است و زمانی 
که اقتصاد ما یک اقتصاد دولتی است، هر کدام 

از تصمیمات ما به صورت مستقیم روی زندگی 
مردم اثر می گذارد و باید بدانیم که نوع عملکرد 
و تصمیمات ما همــه جامعه را تحت تأثیر قرار 
می دهد و دیوان محاسبات نقش مهمی در این 
زمینه دارد. رئیس مجلس شورای اسامی تأکید 
کرد: دیوان محاســبات باید بتواند به درســتی 
به تصمیم گیری های مــا در بخش های مختلف 
جهت گیری دهد و اگر ایــن گونه اتفاق افتاد و 
به درستی عمل شود، ما می توانیم نقاط قوت و 
ضعف خود را تشخیص دهیم و بعد تاش کنیم 

که آنها را اصاح کنیم.
   آنچنان که باید و شاید شفافیت وجود ندارد

قالیباف گفــت: امروز آنچنان که باید و شــاید 
شــفافیت لازم وجــود نــدارد و بنده تشــکر 
می کنم از اینکه جلســه هیئــت عمومی دیوان 
محاسبات کشــور به این گونه تشکیل می شود 
و اطاع رســانی می شــود و مــردم در جریان 
قــرار می گیرند. مردم باید به صورت مســتقیم 
از گزارش ها مطلع باشــند و اگــر بی انضباطی 
مالی وجود دارد، همه دستگاه ها باید بدانند که 
عملکرد مالی آنها بررسی می شود و مردم انحراف 
و بی انضباطی مالی آنها را متوجه می شــوند که 
ایــن کار نقش مهمی در ایجــاد بازدارندگی در 
کاهش بی انضباطــی مالی دارد. وی افزود: بنده 
در یک دوره 4 ساله در مجلس شورای اسامی 
هســتم و سابقه اجرایی هم دارم و بر این اساس 
می گویــم که باید گزارش هــای تحلیلی مبتنی 
بــر عدد و رقم کــه در دیوان محاســبات تهیه 
می شود، جهت گیری شده و به صورت موضوعی 
اولویت بندی شــود؛ چراکه هیچ چیزی به اندازه 
این گزارش ها در تصمیم ســازی و تصمیم گیری 

مسئولان رده اول کشور اثرگذار نیست.
  تصمیم سازی و تصمیم گیری درست است که ما 

را به عدالت می رساند
قالیباف یادآور شــد: گاهــی اوقات گزارش های 
مفصل با عدد و رقم های مفصل ارائه می شود که 
نه فرصت مطالعه آن وجــود دارد و نه ضرورت 
دارد که این گزارش ها به این صورت تهیه شود، 
امــا زمانی که تحلیلی مبتنی بــر این داده ها و 
به صورت کاماً دقیق و شــفاف ارائه شود، یک 
تصمیم گیری درســت را هدایت می کند و دیگر 
این گونه نیســت که مــا اوراق مالی چاپ کنیم 

و ایــن همه هزینه به کشــور تحمیل کنیم، در 
شرایطی که به همان میزان نقدینگی در اختیار 

خزانه است.
قالیباف تأکید کرد: در حقیقت تصمیم سازی و 
تصمیم گیری درست اســت که ما را به عدالت 
می رســاند. نباید این گونه باشــد که شــفافیت 
منابــع و مصــارف نباشــد و اطاعــات دقیق 
نباشــد و ما دلســوزانه به آن نپردازیم. ما حتماً 
محدودیت هــای منابع داریم، امــا باید از منابع 

موجود به درستی استفاده کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: باید بپذیریم که امروز به 
همان میزانی که از منابع خود استفاده می کنیم 
- اگر بیشــتر از آن نباشــد حتمــاً کمتر از آن 
نیست- بخشــی از منابع ما هدر می رود و ما از 
آن منابع اســتفاده نمی کنیم و این یک واقعیت 
است. اگر فکر کنیم افراد دیگری می خواهند این 
مشکل را حل کنند، اشتباه می کنیم و مجلس و 
دولت در این زمینه وظیفه دارند و حتماً دیوان 
محاســبات کل کشــور هم در این زمینه نقش 

کلیدی دارد.
   لایحه بودجه باید حتماً بر اساس اولویت های 

برنامه هفتم باشد
رئیس مجلس شــورای اسامی گفت: بیت المال 
و انفــال باید مــورد توجه قرار گیــرد و باید به 
آن توجه کنیم. برنامه هفتم، ســند بالادســتی 
دولــت و مجلس اســت و ســعی شــده که با 
خرد جمعــی تدوین و تصویب شــود و نظرات 
 نخبــگان و کارشناســان هم دربــاره آن اخذ 

شده است.
قالیباف بیان کرد: نمی گویم برنامه هفتم توسعه 
ایراد و اشــکالی ندارد و برخــی از ایرادات آن 
همین الان هم مشــهود اســت، اما در مقایسه 
با برنامه های 5 ساله توســعه کشور در گذشته 
بسیار کم اشکال تر است و از همه مهم تر برنامه 
هفتم واقعی اســت و ما می توانیــم آن را اجرا 
 کنیم و ســعی کردیم که ایــن اتفاق در تنظیم 

برنامه بیفتد.
وی  افزود: بنده به دولت نامه نوشــتم که لایحه 
بودجه ارســالی از دولت به مجلس باید حتماً بر 
اســاس اولویت های برنامه هفتم باشد و دیوان 
محاسبات هم حتماً باید مطابق با برنامه هفتم، 

بررسی های خود را انجام دهد.

باحکمرهبرانقلاب؛
»محمد مخبر« مشاور و دستیار رهبری شد

ایرنا- رهبر معظم انقاب اسامی در حکمی محمد مخبر را به عنوان 
مشاور و دستیار رهبری منصوب کردند.

حضرت آیــت ا... خامنه ای رهبر معظم انقاب اســامی در این حکم، 
وظیفه مخبر را امتداد سیاســت مدبرانه دولت شــهید رئیســی برای 
شناســایی و بــه کارگیری نیروهــای جوان و نخبه جهــت کمک به 

دستگاه های مختلف، تعیین کردند.
متن حکم رهبر انقاب به این شرح است:

بــا عنایت به خدمات متعهدانه و تأثیرگــذار جناب عالی در عرصه های 
مدیریتی و اقتصادی، به ویژه در دولت شهید رئیسی، و سیاست درست 
و مدبرانه  به کارگیری نخبگان و جوانان پرانگیزه و تاشــگر در اجرای 
طرح های گوناگون، شــما را به عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب 

می کنم.
انتظار می رود در امتداد سیاســت مزبور، شناســایی نیروهای جوان و 
همــکاری با آنــان را با برنامه ریزی منطقی، پــی گرفته و در کمک به 

دستگاه های دولتی و غیره از آن بهره برداری نمایید.
توفیقات شما را از خداوند متعال مسألت می کنم.

رئیسجمهوردربدوورودبهنیویورک:
حامل پیام صلح و امنیت برای همه جهان هستیم

صداوســیما- مســعود پزشکیان، 
رئیس جمهور که به منظور شــرکت 
در هفتــاد و نهمیــن مجمع عمومی 
ســازمان ملل به نیویورک سفر کرده 
است، در پاســخ به سؤال خبرنگاران 
دربــاره اهــداف این ســفر گفت: ما 
حامل این پیام هســتیم که به جای 
خون ریــزی و جنگ و کشــتار، باید 
دنیایی درست کنیم که همه انسان ها 

بتوانند در آن راحت و مستقل از رنگ، نژاد، قومیت و منطقه ای که در 
آن حضور دارند، به راحتی زندگی کنند. 

متأسفانه دنیایی که امروز در آن زندگی می کنیم، به این شکل نیست، 
اســتاندارد های دوگانه ای وجود دارد که بر اساس آنها یک عده خوب 
و عده ای هم بد هســتند؛ در نتیجه مشــکاتی که می بینیم به وجود 

می آید.
رئیس جمهور افزود: فرصتی که برای زندگی در کره خاکی داریم، باید 

برای همه انسان ها برابر باشد.

توضیحات نایب رئیس مجلس درباره آخرین 
وضعیت محبوس  شدگان در معدن طبس

ایســنا- علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس که بــه عنوان نماینده ویژه 
رئیس مجلس بــرای پیگیری ابعاد حادثه انفجار معدن زغال ســنگ 
معدنجو در راس هیاتی به طبس ســفر کرده، گفت: اعضای کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســامی با تأکیــد رئیس مجلس و 
عزیزانی از کمیســیون اصل نود در منطقــه و محل حادثه حضور پیدا 

کردیم.
نایب رئیس مجلس با اشاره به حضور وزیر کشور در محل حادثه انفجار 
معدن طبس گفت: وزرای صمت و تعاون و استاندار و نیروهای امدادی 

در محل حادثه حضور دارند. 
وی توضیــح داد: عملیــات امــدادی در دو بلوک B و C انجام شــد؛ 
در بلــوک B تعــداد 4۷ نفــر از کارگــران محبوس شــده بودند که 
۳0 نفــر فــوت و1۷ نفــر مصــدوم شــدند. در بلــوک C 22 کارگر 
محبوس شــده بودنــد که جنازه ۸ نفر پیدا شــده و تعداد کشــته ها 
 به ۳۸ نفر رســیده اســت؛ به خانواده های داغــدار و ملت بزرگ ایران 

تسلیت می گوییم. 
نیکــزاد اضافه کرد: هنوز 14 نفر در معدن محبوس هســتند که باید 

عملیات امداد و نجات هرچه سریع تر انجام شود. 
نایب رئیــس مجلس تأکید کرد: عــزم مجلس، قــوه قضاییه و دولت 
تــا رســیدن به نتیجه راســخ اســت؛ منتهــا در اولویت بــا امداد و 
 نجــات اســت. اکنــون کارگاه تعطیل اســت و باید کارهــای ایمنی 

انجام شود. 
وی خاطرنشــان کرد: قطعاً علت این حادثه و انفجار و گاز گرفتگی در 
معدن در کمیســیون مربوطه و مجلس شورای اسامی بررسی شده و 

حتما با خاطیان برخورد می شود. 
نیکزاد اضافه کرد: در حال حاضر عزم و اراده قوای ســه گانه این است 
که بتــوان در کوتاه ترین زمان ممکن با رعایت ایمنی عزیزان محبوس 

را نجات دهیم.  
وی بیان کرد: هیئتی از مجلس و دولت در محل حادثه حضور دارند تا 
بتوان در کنار امدادرسانی، علت دقیق حادثه مشخص شود که آیا عدم 
رعایت قوانین و مقررات و ایمنی بوده اســت. همه این موارد مبتنی بر 
نظر کارشناسی به مردم اعام می شود. تمام تأکید بر این است که دیگر 
شــاهد چنین اتفاقاتی در کشور نباشیم و این دستور اصلی کمیسیون 

صنایع و معادن خواهد بود.  

انهدام شبکه همکار رژیم صهیونیستی توسط سپاه 
در ۶ استان کشور

فارس- در پی اقدام هوشــمندانه ســربازان گمنام امــام  زمان )عج( 
در ســازمان اطاعات ســپاه در زیر ضربه قراردادن شبکه ای متشکل 
از 12 تــن از عناصر مزدور و همکار رژیم صهیونیســتی در ۶ اســتان 
کشــور که قصد انجام اقدامات ضــد امنیتی علیه مــردم عزیزمان را 
 داشــتند، روابط عمومی کل ســپاه اطاعیه صادر کــرد. متن اطاعیه 

به این شرح است:
به آگاهی مردم شــریف و قهرمان ایران می رســاند: در پی شکست و 
ناکامی مفتضحانه رژیم صهیونیســتی و حامیــان غربی و اروپایی آن 
به ویژه آمریکا در دســتیابی به اهداف شــوم و اهریمنــی علیه مردم 
غــزه و لبنان، ســردمداران جنایت کار این رژیم جعلی و نژادپرســت 
برای فــرار از مخمصه راهبــردی این روزها، در تاش برای ســرایت 
بحران بــه داخل خاک جمهوری اســامی ایران، برآمــده و طراحی 
 سلســله اقدامات ضــدّ امنیتی در کشــورمان را در دســتورکار خود 

قرار داده بود. 
در راســتای مقابله با ایــن توطئه ســربازان گمنــام امام زمان )عج( 
در ســازمان اطاعات ســپاه پاسداران انقاب اســامی با استعانت از 
خداوند متعال و هوشــیاری، هوشمندی، اشــراف اطاعاتی و میدانی 
و تــاش جهادی و انقابی، شــبکه ای متشــکل از 12 تــن از عناصر 
مــزدور و همکار این رژیم کــه قصد انجام اقدامــات ضدامنیتی علیه 
 مردم را داشتند، در ۶ اســتان شناسایی و تحت ضربه قاطع اطاعاتی 

قرار گرفتند.

باشگاهخبرنگاران-محسن رضایی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحــت نظــام در گفت وگویــی، با گرامیداشــت یاد امام 
خمینی )ره( و شهدای بزرگوار دفاع مقدس، به خانواده  شهدا، 
جانبازان و آزادگان سرافراز، به ویژه ایثارگران شیمیایی، هفته 
دفاع مقدس تبریک گفت و بر قدردانی از ایثارگری های آنان 
تأکیــد کرد. رضایی گفت: دفاع مقدس نه تنها از بعد نظامی و 
فداکاری ها، بلکه با نگاهی جامع، از ابعاد سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی نیز باید مورد واکاوی قرار گیرد تا نســل امروز کمال 
بهره برداری از این واقعه بزرگ را داشــته باشند. دفاع مقدس 
نباید در موزه ها نگهداری شود؛ بلکه باید در زندگی و سیاست 
امروز ما جاری باشــد. رضایی با یادآوری اینکه جنگ و صلح 
از زندگی عادی بشر جدا نیست، خاطرنشان کرد: ملت ها باید 
از گذشته درس بگیرند تا از خسارات جدید جلوگیری کنند.

وی به تاریخ ایران اشاره کرد و گفت: ایران همواره در معرض 
جنگ هــا بوده و ملت مــا بیش از هر ملت دیگــری نیازمند 

درس گیری از این تجارب اســت و بی توجهی به این موضوع 
تجــارب تلخی همچــون جنگ های جهانــی اول و دوم را بر 
کشــورمان تحمیل کرد، بنابراین موضــوع امنیت و جنگ از 

حوزه های معیشت و هویت ما منفک نیست.
  قدرت های بزرگ همواره به دنبال منافع خود در ایران 

بوده اند
وی با اشــاره به موقعیت جغرافیایــی ایران به عنوان چهارراه 
تجاری و سیاســی جهان، گفت: قدرت های بزرگ همواره به 
دنبال منافع خود در این سرزمین بوده اند و تعابیری همچون 
پل پیروزی یا بلندترین قله  ژئوپلتیک منطقه که تسلط بر آن 
اشــراف و تسلط بر منطقه است، را برای ایران به کار می برند، 
فلذا آن ها همواره به دنبال تســلط بر این جغرافیا هســتند و 
بنابراین اگر خودمان بر این قله تســلط نداشــته باشیم آن ها 
اقتصاد و معیشــت و امنیت ما را مختل خواهند کرد و دوران 
ســیاه قاجار و پهلوی حاصل نادیده گرفتن این مفهوم و عدم 

توجه به ایجاد اقتدار پایدار متکی بر درون است.
وی با یادآوری شکست های دوران قاجار و عهدنامه های ننگین 
حاصل از آن، بر اهمیت اقتدار و تدبیر در مواجهه با تهدیدات 
تأکید کرد و گفت: تاریخ نشــان می دهد در دوره های ۳0 تا 
40 ساله حوادث بزرگی این سرزمین را متأثر کرده است و لذا 
ما نمی توانیم تاریخ و تجربه دفاع مقدس که مهم ترین حادثه 

۳00 سال اخیر این مملکت است را نادیده بگیریم.
  دفاع مقدس یک انقلاب دفاعی و تحول بزرگ در حوزه 

دفاع و اقتدار ایران بوده است
رضایــی افزود: دفاع ما نه تنها دفــاع مقدس بلکه یک انقاب 
دفاعی و تحول بزرگ در حوزه دفاع و اقتدار ایران بوده است؛ 
چراکه با بررسی تاریخ ۳00 ســاله پیش از انقاب، ایران در 
تمام بیســت و چند جنگ، طرف شکست خورده بوده است و 
تکه ای از این سرزمین جدا شده است، اما برای اولین بار ایران 
در دفــاع مقدس مقابل رژیم بعث کــه همراهی بیش از 2۶ 

کشــور را داشت ایستاد و پیروز شد و وجبی از خاک وطن را 
از دســت نداد و به عاوه به اقتداری دست یافت که تا همین 
امروز هیچ قدرت و کشــوری جرأت تعدی به این سرزمین را 
نــدارد. وی ضمن بازخوانی تاریخ تحولات ایران یادآور شــد: 
هرجــا که اقتدار و تدبیر لازم را داشــته ایم، به ســامتی از 
حــوادث عبور کرده ایم و آنجا که مانند دوران قاجار و پهلوی 
ضعیف بودیــم، بخش های زیادی از ایران عزیز را از دســت 
داده ایم و عاوه بر تحقیر شــدن، صدها هزار کشته، قحطی، 

بیماری و ویرانی کشور را فرا گرفته است.

عضومجمعتشخیصمصلحتنظام:

سیلی محکمی به نتانیاهو خواهیم زد

ایسنا- سید احمدرضا دستغیب رئیس دیوان محاسبات کشور 
در بیست و هشــتمین نشست هیئت عمومی  دیوان محاسبات 
کشور در خصوص تفریغ بودجه 1402 که روز گذشته با حضور 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسامی برگزار شد، 
نظارت مؤثر و اعتمادآفرین را یکی از موضوعات مهمی  برشمرد 
که در اباغ رئیس مجلس در ابتدای دوره ذکر شده بود و گفت: 
دیوان امروز مبنای فعالیت خود را بر این اساس گذاشته است تا 

نظارتی مؤثر داشته باشیم.
رئیس دیوان محاســبات کشــور بر همین اساس تصریح کرد: 
نظارت به خودی خود هدف نیست بلکه وسیله ای برای اصاح 
امور و رسیدن به وضع مطلوب است از این رو همکاران دیوان با 
رویکرد پیشگیرانه موضوعات خود را در دیوان محاسبات دنبال 
می کننــد. وی در ادامه موضوع آموزش را بســیار مهم قلمداد 
کرد و افزود: ما به دنبال این هســتیم که در ارتباط با مجموعه 
قوانیــن و مقررات و در قالب مجموعــه ای از تکالیف برنامه و 
قانون بودجه، پیش از وقوع هرگونه انحراف از معیار، آموزش و 

تذکر لازم را به عنوان اقدام پیشگیرانه انجام دهیم.
دســتغیب در ادامــه با بیــان اینکه نزدیک 1۷ هزار ســاعت 
جلسات آموزشی از ســوی حسابرسان کل و برخی مستشاران 
بــرای معاونــان اداری-مالی و ذی حســابان صــورت گرفته 
اســت، یادآور شــد: آخرین جلســه ما با حضور رئیس جمهور 
شــهید برگزار شــد و ابتدای آبان ماه ســال جاری نیز مجمع 
 معاونان اداری-مالی سراسر کشــور را با حضور رئیس مجلس 

برگزار می کنیم.
   قصد مانع گذاری نداریم

رئیس دیوان محاســبات کشــور ادامه داد: ما قصد مانع گذاری 
نداریم؛ بلکه تاش داریم در اهدافی که در ســند چشــم انداز 
پیش بینی شــده به عنوان دیوان محاســبات بتوانیم اقداماتی 

انجام دهیم که راهگشا و گره گشا باشد.
وی در ادامه با اشــاره به برگزاری این جلسه به صورت وبیناری 
و همزمان در ۳1 اســتان کشور، عنوان کرد: تاکنون ۷2 شماره 
گزارش تخصصی از دی ماه سال گذشته داشته ایم که عمدتاً با 

شمایل جدید در اختیار تصمیم گیران اقتصادی قرار می گیرد.
دستغیب درادامه رویکرد اصلی دیوان محاسبات را تنظیم گری 
اقتصادی و ارائه اطاعاتی عنوان کرد که بر این اســاس بتوان 
رویــه را اصاح کرد و افزود: ما ماهیانــه گزارش تحلیل منابع 
و مصــارف بودجــه، تخصیص و هدفمنــدی را ارائه کرده و به 

دنبال کاهش اطاله دادرســی هستیم. حفظ حرمت خواندگان 
را ماک عمل خود قرار داده ایم و برگزاری جلســات اســتماع، 
ابتکار عملی برای مرور بر دادخواست ها و آرای صادره در دیوان 

محاسبات بود. 
   به دنبال افزایش و تشکیل پرونده و متهم کردن افراد نیستیم

رئیس دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه ما به دنبال افزایش 
پرونده، تشــکیل پرونــده و متهم کردن افراد نیســتیم، اظهار 
داشت: وقتی شــرایط برای ما مطلوب است که کمترین میزان 
پرونده در دیوان تشکیل شده و امور بر وفق قانون صورت گیرد.
وی همچنین با اشاره به اینکه پیگیری تحقق فرمایشات رهبری 
در حوزه های مهم اقتصادی و نظارت کشور از دیگر موضوعاتی 
بود کــه آن را دنبال می کردیم، گفــت: در حال حاضر نیروی 
انســانی مجربی در دیوان مشغول به کار هســتند. نگاه ما در 
همه اجزایی که مورد بررسی قرار می دهیم بر مبنای فرمایشات 
رهبری و تأکیدات رئیس مجلس اســت و دیوان محاسبات به 
عنوان یکی از نهادها که ذیل مجلس فعالیت می کند، به دنبال 

تحقق اصاح ساختار بودجه است.
دســتغیب در ادامه خاطرنشــان کرد: حسابرسی منابع یکی از 
تاش های جدیدی اســت که در دیــوان آن را دنبال می کنیم 
به ایــن معنا که دیگر فقط مصارف را کنتــرل نمی کنیم بلکه 
رفته رفته به این ســمت می رویم که به حوزه حسابرسی منابع 
نیــز ورود کنیم. رئیس دیوان محاســبات کشــور اضافه کرد: 
جرم انگاری در حال رشدی در جریان بودجه واقع شده که اگر 
ادامه یابد مدیران دستگاه ها را دچار مشکل می کند. مجلس به 
دنبال ضمانت اجرا دادن به قوانین است؛ اما شرایط به گونه ای 
است که مجبور هستیم موضوعات را به دادگاه ها ارجاع دهیم.

مهر- ســید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه در گفت وگو 
بــا برنامه میدان مشــق، اظهــار داشــت: در طول چهل 
ســال گذشــته همیشــه وزارت امور خارجــه ی پرکاری 
 داشــتیم. سیاست خارجی کشــور ما بســیار پرکار و پر 

موضوع است.
وزیــر امــور خارجــه افــزود: شــهید امیرعبداللهیان در 

یکــی از ســخت ترین و پرکارتریــن دوران هــا وزیر امور 
خارجه شــد که با موضوع اوکراین شــروع و ســپس غزه 
 و طوفان الاقصــی و ایــن اواخر هم عملیــات وعده صادق 

انجام شد.
عراقچی گفت: واقعیت این اســت رژیم اسرائیل در غزه در 
یک باتاق گرفتار شده و با وجود یک ارتش تا دندان مسلح 
با پیشرفته ترین ساح ها به دنبال نابودی حماس بود، ولی 

بعد از یک سال هنوز به هدفشان نرسیده اند.
وی عنوان کرد: صهیونیســت ها تصور می کنند با گسترده 
کردن میدان جنگ می توانند از بن بســت خارج شوند. ما 
کاماً هوشیار هستیم و در تله آنها نخواهیم افتاد. حرکاتی 

که انجام می دهند از سر استیصال است.
وزیر امورخارجــه گفت: در صحنه نبــرد مقاومت و رژیم 
اســرائیل حرکاتی چون منفجر کردن پیجرهــا، اقدام به 
ترور کور و جنایت علیه بشــریت اســت که اقدامی از سر 

درماندگی است.

ایســنا- احمد بیگدلی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
از برگزاری جلسه ویژه کمیســیون اجتماعی برای بررسی 
حادثــه معدن طبس خبر داد. بیگدلی عنــوان کرد: امروز 
قرار است جلســه فوق العاده کمیسیون اجتماعی با حضور 
وزرای کار، رفــاه و تعاون اجتماعی و همچنین وزیر صمت 

برگزار شود. 
وی با بیان اینکه متأســفانه چنین اتفاقاتی پیشــتر نیز در 
کشــورمان رخ داده بود، مانند برخورد هواپیمای یاسوج به 
کوه های دنا و یا از ریل خارج شــدن قطار مشــهد - یزد، 
تصریح کرد: امیدواریم در این جلسه فقط به ارائه گزارش ها 

بسنده نشود.
عضــو کمیســیون اجتماعــی مجلــس گفــت: وظیفــه 
مجلــس قانون گــذاری و نظارت اســت و اگــر در چنین 
مســائلی، در قانون گــذاری حباب هــای قانونــی وجــود 

 داشــته باشــد، وظیفــه مجلــس از بیــن بــردن ایــن 
حباب هاست.

بیگدلی تأکید کرد: اگر کوتاهــی کارفرما، امکانات محدود 
و دیگــر مســائل وجود داشــته باشــد، مجلــس و دولت 
وظیفه دارنــد برخوردی جدی با کارفرمایان و مســئولان 
 مربوطه داشــته باشــند تا از تکرار مجــدد چنین حوادثی 

جلوگیری شود. 
علی بابایی کارنامی، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس نیز 
با ارسال نامه هایی به احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و سید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
برای شــرکت در جلســه فوق العاده کمیســیون اجتماعی 
مجلس که امروز به منظور بررسی ابعاد و علل وقوع حادثه 
انفجار معدن زغال سنگ معدن جوی طبس برگزار می شود، 

دعوت کرد.

رئیسدیوانمحاسباتکشور:

دنبال افزایش پرونده و متهم کردن افراد نیستیم
وزیرامورخارجه:

شهید »امیرعبداللهیان« در یکی از سخت ترین دوران ها 
وزیر شد

امروز؛ جلسه ویژه کمیسیون اجتماعی
 برای بررسی حادثه معدن طبس



فرمانده سپاه فجر فارس خبر داد:
اجرای ۷ هزار برنامه در کنگره ۱۵ هزار شهید فارس

ســردار یدا... بوعلی، فرمانده ســپاه فجر فارس در صحن شورای اسلامی 
 شــهر شیراز، ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس و تبریک هفته وحدت 
اظهار کرد: نظام مقدس جمهوری اســلامی  نسبت به دشمنانی که دارد تا 
به امروز ایســتادگی کرده و در عرصه های بین الملل، سیاسی، نظامی  و... 

درخشیده است. 
وی اضافه کرد: درخشندگی نظام اسلامی  در عرصه های مختلف را مدیون 

شهدای مقدس است، همه ما مدیون عظمت کار شهدا هستیم. 
فرمانده سپاه فجر فارس تصریح کرد: بسیاری از کار ها که در سطح شیراز 
صورت می گیرد شــاید جای تعجب نداشته باشد؛ به لحاظ اینکه این شهر 
دارای ظرفیت های بالایی اســت و این کمترین انتظار است که از ظرفیت 
شــهر مدنظر است. آنچه امروز دیده می شود در شهر حاصل تفکر و تدبیر 

همه آنهایی است که مسئولیت دارند. 
ســردار بوعلی گفت: امروز چه در مسائل فرهنگی، عمرانی، اجتماعی و... 
هنگامی که  نگاه می کنیم مصادیق مهمی  را می توانیم پیدا کنیم که نسبت 
به قبل مطلوب تر است و این جای شکر دارد. شهر شیراز از بحران گذشته 

عبور کرده و در حال ارتقاء است. 
بوعلی با اشاره به موضوع دفاع مقدس گفت: دشمنان به دنبال این هستند 
که جمهوری اسلامی  را مورد ضربه قرار دهند، اما ایران اسلامی  توانسته پا 

به پای دیگر کشور ها حتی بیشتر توسعه پیدا کند. 
فرمانده سپاه فجر فارس از اجرای ۷ هزار برنامه در کنگره ۱۵ هزار شهید 
فارس خبر داد و عنوان کرد: در خصوص دومین کنگره شهدا که در پیش 
است، توقع داریم فعالیت ها به همان صورت انجام شود که در جهت تحقق 

فرمایشات مقام معظم رهبری برنامه را اجرا کرده ایم. 

مدیرکل روستایی و شورا های استانداری فارس خبر داد:
اهدای ۱۰۶ خودرو حمل زباله به دهیاری های فارس

حامد رســتمی،  مدیرکل دفتر امور روستایی و شورا های استانداری فارس 
اظهار کرد: ســلامت و بهداشت روســتا ها به عنوان کانون توسعه پایدار و 
پشــتیبان امنیت غذایی، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و دولت همه 
تلاش خود را به منظور گســترش زیرســاخت ها و تجهیــز امکانات بکار 
می گیرد. او با اشــاره به اهمیت مدیریت پســماند در مناطق روســتایی، 
افزود: این ماشین آلات از طریق سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 

به زودی در اختیار دهیاری های استان قرار می گیرد. 
این مسئول گفت: با حفظ محیط زیست و ارتقای سلامت روستا می توان 
گام مؤثری در جهت تحقق شــعار ســال و اقتصاد روستایی برداشت و از 

جاذبه های طبیعی به منظور رونق گردشگری بهره برد. 
مدیرکل دفتر امور روســتایی و شورا های اســتانداری فارس با بیان اینکه 
اهدای ۱۰۶ دستگاه خودرو حمل زباله به دهیاران استان در ۲ نوبت انجام 
خواهد شد، تصریح کرد: در نوبت اول ۶۶ دستگاه در مرحله پلاک گذاری 
اســت و سری دوم ۴۰ دستگاه که تأییدیه آن اخذ شده و در انتظار اعلام 

به استان هستیم. 
رســتمی  اظهار امیدواری کرد: با گسترش عدالت محور خدمات و امکانات 
شــاهد برقراری جریان زندگی در روســتا ها و پرهیز از حاشیه نشینی در 

شهر ها باشیم. 

معاون وزیر آموزش و پرورش: 
 کیفیت آموزشی مدارس عشایری ارتقا می یابد

رضــوان حکیم زاده، معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش در 
دومین روز ســفر خود به اســتان فارس از یک مدرسه چادری عشایری 
در منطقــه کوار بازدید کــرد و در جریان آغاز ســال تحصیلی و فرایند 

دانش آموزان منطقه عشایری قرار گرفت. 
وی در حاشیه این بازدید از تصمیم گیری های جدید برای آموزش عشایر 
خبر داد و گفت: با توجه به اهمیت آموزش عشــایر، این دو مسئله ارتقای 
کیفیت آموزشــی مدارس عشــایری و توسعه هنرســتان های آنان را در 

دستورکار خود قرار داده ایم. 
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: در همین راستا 
با توجه به زیســت بوم هر منطقه، شرایطی را در هنرستان های عشایری 
فراهم می کنیم تا دانش آموزان عشــایری مهارت لازم جامعه عشایری را 

بیاموزند و در آینده بتوانند خدمات مورد نیاز را ارائه دهند. 
مدارس عشایر یکی از مصادیق عدالت آموزشی هستند

حکیم زاده بــا یادآوری منویات رهبر معظم انقــلاب در خصوص اهمیت 
توســعه عدالت و آموزش برابر، این مســائل را جــزو اولویت های وزارت 
آمــوزش و پرورش اعلام کــرد و افزود: مدارس عشــایر یکی از مصادیق 
عدالت آموزشی هســتند و از این منظر سعی کردیم توجه خاصی به این 

نوع مدارس داشته باشیم. 
سرپرســت ســازمان ملــی تعلیــم و تربیــت کــودک همچنیــن بــه 
 جایــگاه اســتان فــارس در بخش عشــایر اشــاره کرد و گفــت: فارس 
خاســتگاه بزرگان عشایر است و آموزش و پرورش عشایری در این استان 

بنا نهاده شده است. 
وی بیان کرد: با پویش عملکرد آموزشــی ســال گذشته سعی می کنیم 

برنامه ریزی مطلوبی برای سال جدید در حوزه عشایری داشته باشیم. 

فرمانده انتظامی استان فارس: 
هر چقدر مسئولیت بیشتر می شود، 

خدمتگزاری هم باید توسعه یابد
ســردار رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی اســتان فارس در نشســت 
صمیمی با امیر رئوف، مدیر کل صدا و ســیمای مرکز فارس، گفت: تمام 
تلاش ما در مجموعه انتظامی اســتان، برقراری نظم و امنیت مطلوب در 

جامعه و توسعه امنیت پایدار است.
 ســردار حبیبی در این دیدار بیان کرد: مردم خدمتگزار می خواهند و ما 
در مجموعه انتظامی استان به دنبال افزایش احساس امنیت در بین مردم 
هستیم و افتخار می کنیم که توانسته ایم این مهم را به مردم هدیه کنیم.

وی تصریح کرد: هر چقدر مســئولیت بیشــتر می شــود بایســتی سطح 
خدمتگزاری به مردم هم توسعه یافته و افزایش پیدا کند.

فرمانده انتظامی اســتان فارس در بخش دیگری از سخنان خود به جرایم 
فضای مجازی اشــاره کرد و گفت: اگر بتوانیــم حضورمان را در این فضا 
بیشــتر کنیم، قطعاً می توانیم افکار عمومــی را در برابر دروغ پردازی های 
معاندین و مخالفین نظام مقدس جمهوری اسلامی هدایت و مانع تشویش 

اذهان عمومی شویم.
در ادامــه د مدیر کل صدا و ســیمای مرکز فارس ضمن تقدیر و تشــکر 
از مجموعه انتظامی اســتان به جهت برقــراری امنیت مطلوب در فارس، 
خواستار تولید برنامه های هنری توام با نمایش اقتدار پلیس با بهره گیری 

از کارشناسان انتظامی و صدا و سیما شد.
یاد وخاطره شهدا وجانبازان را زنده نگه داریم

همچنین فرمانده انتظامي اســتان با حضور در برنامه کاشانه مهر سیمای 
مرکز فارس بیان داشــت: باید قدر شهدا و جانبازان را دانست؛ چراکه آنها 
ابراز محبت و دوست داشتن خود به مردم را با تقدیم کردن اعضا و جوارح 

خود در 8 سال دفاع مقدس نشان دادند.
وي بــا بیان اینکه ۶ بــار در طول جنگ تحمیلی مجروح شــدم، اظهار 
داشــت: بایــد قــدر مــادران رزمنــدگان و شــهدا را بدانیــم؛ چنانکه 
 مــادران شــهیدی هســتند که خبــر از فرزنــدان خود بعد از ســال ها 
ندارنــد و چه صبری دارند! یا هر وقت که مــا به دیدار آنها می رویم  آنها 
می گویند هرگاه شــما را می بینیم همانند زمانی اســت که فرزند خود را 

مشاهده می کنیم.
ســردار حبیبی با اشــاره به اینکه در حال حاضر جنگ اصلی در میدان 
فضای مجازی است، گفت: باید در این زمینه آگاهی ها را افزایش دهیم و 
ضمن اعتماد به جوانان بســتر لازم را برای رشد آنها فراهم کنیم، به امید 

آنکه خدمتگزار خوبی برای آنها باشیم.

شهردار منطقه شش عنوان کرد: 

بهبود خدمات در پیاده راه سلامت با رفع مشکلات فیزیکی و فرهنگی 
اســتاد  پیاده راه ســلامت 
محمدرضا شجریان در سه 
فاز عمرانی با نزدیک به ۳۰ 
میلیارد تومان اعتبار و ســه و نیم کیلومتر طول در منطقه ۶ 

شهری شیراز افتتاح شد.
»پیاده راه هــای ســلامت محور« مســیرهای جذاب شــهری 
هســتند که ضمن برقراری یک »اتصــال فعال« میان مقاصد 
روزانه شــهری، امکان فعالیت بدنــی ورزش را به طور رایگان 
در فضاهای باز و عمومی  برای مردم فراهم می آورند. توســعه 
این گونه فضاها در ســال های اخیر مورد توجه مدیریت شهری 
شیراز بوده اســت و تلاش شده که در نقاط مختلف شهر این 

پیاده راه ها احداث شود. 
مسعود قادری، شهرداری منطقه شش در سال ۱۴۰۱ با تأکید 
بر سامان دهی پیاده راه سلمت گفته بود با جلسات برگزار شده 
با دستگاه های متولی این حوزه، راهکارهایی در جهت کاهش 
تهدیدات در این پیاده راه و اســتفاده مطلوب شهروندان از این 

فضا در دستورکار قرار گرفت. 
اکنون جلسه ای درباره مسائل پیاده راه سلامت استاد شجریان 
شــیراز، در راستای بررسی مشکلات فرهنگی و اجتماعی این 

پیاده راه در بلوار شــهید چمران رســیدگی به این مسائل در 
دفتر شــهردار منطقه شــش و با حضور مدیران و نمایندگان 

دستگاه های ذی ربط برگزار شد. 
ابراهیم ابراهیمی، معاون صیانت از حقوق عامه و پیشــگیری 
از وقوع جرم دادســتانی مرکز اســتان فارس گفت: به دستور 
رئیس کل دادگســتری اســتان فارس، موضوع ســامان دهی 
و رفع مشــکلات موجود در پیاده راه ســلامت شــهر شیراز با 
حضور مدیران عالی در کارگروه نظارت و پیگیری حقوق عامه 

دادستانی مرکز استان مورد بررسی قرار گرفت. 
ابراهیمی  اظهار داشت: در این کارگروه مقرر گردید کمیته ای 
با حضور مدیران دســتگاه های مسئول، با محوریت شهرداری 
شــیراز و نظارت رئیس کمیسیون ســلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اسلامی  شهر تشکیل شود و مشکلات 
پیاده راه مجدداً بررســی و تقسیم کار دســتگاه ها و نهاد ها با 
برنامه ریزی و زمان بندی مشــخص انجام گرفت تا ظرف مدت 
یک ماه آینده مشــکلات موجود مرتفع شــوند. وی همچنین 
افزود؛ تقسیم کار بر منطبق با مقررات بوده و بر اساس مصوبات 
کارگروه نظارت و پیگیری حقوق عامه انجام شده و شهرداری 
منطقه شــش به صورت ویژه، پیگیری های خود را آغاز نموده 

است. مسعود قادری، شــهردار منطقه شش شیراز نیز گفت: 
پیاده راه ســلامت از بزرگ ترین ظرفیت های گردشگری شهر 
شیراز اســت و با توجه به حجم زیاد استفاده کنندگان از این 

مکان، چالش ها و مخاطرات فراوانی دارد. 
وی افزود: در راســتای رفع این موضوعات و بهسازی فیزیکی، 
کالبدی و فرهنگی پیاده راه دستگاه ها و مقامات شهر شیراز در 
تلاش هســتند تا پیاده راه مکانی امن، سرزنده و قابل استفاده 
برای عموم باشــد. مســعود زارعی رئیس کمیسیون سلامت، 
محیط زیست و خدمات شهری شورای اسلامی شهر شیراز نیز 
گفت؛ با توجه به رسالت و هدف احداث پیاده راه سلامت و لزوم 
امن بودن این فضا جهت استفاده خانواده ها می بایست اقداماتی 
کالبدی ایجاد شــود. که نیل به ایــن اهداف نیازمند همکاری 

دستگا ه های مختلف با یکدیگر است. 
وی با اشاره به شروع عملیات توسط شهرداری در راستای رفع 
نواقص و آســیب های فرهنگی، اجتماعی، محیطی و بهسازی 
پیاده راه ســلامت افزود: طبق مصوبات جلسه امروز مقرر شد 
ظرف مدت یک ماه نتایج در کارگروه نظارت و پیگیری حقوق 

عامه استان فارس ارائه گردد. 
زارعی افزود: مقرر گردیده معاونت فرهنگی شــهرداری شیراز 

ظــرف مدت ۲۰ روز برنامه مواکب موجود در پیاده راه و برنامه 
امور فرهنگی را طبق زمان بندی مشخص ارائه نماید. 

گفتنی اســت در راســتای رفع مشــکلات پیــاده راه مذکور، 
احــداث نمازخانه، بهبــود وضعیت روشــنایی در نقاط کور، 
محدودسازی دسترسی محیط های اطراف به مجموعه، نصب 
فنس، سامان دهی دست فروشان و موتورسیکلت سواران جهت 
جلوگیــری از ورود به پیاده راه و افزایــش دوربین های پایش 
تصویری و... در حال انجام است؛ همچنین مقرر شد نهادهای 
امنیتی اقدامات لازم را بر اســاس نیــاز مجموعه برنامه ریزی 
کنند.  لازم به ذکر است طبق مصوبات جلسات قبل در مجتمع 
فرهنگی شهید قدوسی و مطابق دستور رئیس کل دادگستری 
جهــت جلوگیری از هرگونه بزه و اخــلال در آرامش عمومی، 
مراقبت از نظم و برخورد با تهدیدکنندگان سلامت شهروندان، 
فرماندهی انتظامی  و فرماندهی سپاه فجر استان فارس نهایت 

همکاری با شهرداری را داشته باشند . 

محمدهــادی ایمانیه، اســتاندار فارس در دیــدار با رضوان 
حکیــم زاده، معاون آموزش ابتدایی وزیــر آموزش و پرورش 
و سرپرســت ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک با اشــاره 
بــه اهمیت و جایــگاه پرورش در ســطوح مختلــف دوران 
دانش آموزی گفت: توجه به بعُد پرورشــی و ارجح بودن آن 

در بسیاری از موارد کاملًا محسوس است. 
 برای نسل جوان الگوهای ملی و اسلامی  تعریف شود

اســتاندار فارس یکی از جنبه های پرورشــی و تقویت آن را 
معرفــی الگوهــای ملی و مذهبــی به دانش آمــوزان عنوان 
کــرد و افزود: ایران عزیز همواره محــل تربیت فرهیختگان، 
دلاوران، مدافعان، عالمان، دانشــمندان، مفســران، ادیبان، 
مورخان و اندیشــمندان بــوده که فعالیــت و اقدامات آنان 

در دنیا نیز اثر گذار بوده اســت؛ منطقی اســت که با داشتن 
 چنین ظرفیت هایی، برای نسل جوان الگوهای ملی و اسلامی
  تعریف شود. وی کمبود الگوی مناسب را یکی از نقاط ضعف 
جوامع امروزی دانســت و با اشــاره به جایگاه ایران از دیرباز 
تــا کنون بر ضرورت معرفی الگوهای در تراز ایران اســلامی 
 تأکید کرد و افزود: مدیریت استان آمادگی دارد از برنامه های 
مؤثر در هویت سازی و معرفی الگوهای مطرح ملی و اسلامی 

 حمایت کند.
 در اســتان فارس پیوند دانشگاه با مراکز تصمیم گیر را در 

عمل اجرایی کرده ایم
ایمانیه در بخش دیگر ســخنان خود به معرفی ظرفیت های 
پزشــکی و علمی استان پرداخت و با اشــاره به تشکیل اتاق 
فکر دانش بنیان اســتانداری فارس، اظهار داشــت: 8۰ نفر از 
اساتید مطرح دانشگاه های استان، دانشجویان دکتری و فوق 
لیســانس در قالب اتاق فکر دانش بنیان استانداری در هشت 
رشته تخصصی به بررسی و تبادل نظر و هم فکری می پردازند 
و پس از تصمیم سازی، موارد را با حضور مدیرکل مربوطه به 

بحث می گذاریم تا تصمیم گیری ها منطبق با یافته های علمی  
و اقدامات پژوهشی انجام شود. در واقع در استان فارس پیوند 
دانشــگاه با مراکز تصمیم گیر را در عمل اجرایی کرده ایم که 

نتایج مثبت و خوبی نیز در پی داشته است. 
 ۳۴ هزار بازمانده از تحصیل به کلاس های درس بازگشتند

معاون آمــوزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش در حاشــیه 
این دیــدار در گفت وگو با خبرنگاران گفت: جذب حداکثری 
دانش آموزان بازمانده از تحصیل در دستورکار این وزارتخانه 
است و ســال تحصیلی گذشته حدود ۳۴ هزار نفر شناسایی 
و جذب شدند. حکیم زاده اظهار کرد: البته شناسایی و جذب 
دانش آموزان بازمانده از تحصیل یک اقدام ملی اســت و برای 
تحقق آن باید ســایر سازمان ها مانند ثبت احوال و بهزیستی 

نیز در کنار آموزش و پرورش باشند. 
به گفته وی بر اســاس آمار، سال تحصیلی گذشته ۲۱۶ هزار 
نفر از دانش آموزان ثبت نام نکردند که ۱۶۴ هزار نفر بازمانده 

از تحصیل بودند. 
معــاون آمــوزش ابتدایی وزیر آموزش و پــرورش ادامه داد: 

امیدواریم امسال با برنامه ریزی انجام شده و البته با هم افزایی 
میان دستگاه های مرتبط، جذب بازماندگان از تحصیل شتاب 

بیشتری پیدا کند. 
حکیــم زاده بیان کرد: بــا توجه به ثبت نام های انجام شــده 
در ســال تحصیلــی جاری، می کوشــیم تــا در اولین زمان 
ممکــن بازماندگان احتمالی رصد و شناســایی شــوند تا با 
همکاری اســتان ها برنامه جذب حداکثری این دانش آموزان 
در دســتورکار قرار گیرد. وی ادامــه داد: بیش از ۹ میلیون 
دانش آموز در حدود ۶۴ هزار مدرســه ابتدایی کشور تحصیل 
می کننــد کــه از مدارس تک نفــره و کمتــر از ۱۰ نفره در 
روستاها و مناطق عشــایری تا مدارس پرجمعیت شهرها را 
شــامل می شــود. معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: برای 
ما ایــن دانش آموزان مدارس شــهری و مدارس عشــایری 
و روســتایی همه به عنوان یک ســرمایه، ارزشــمند است و 
 اگــر یکم مهر ماه آیین آغاز ســال تحصیلــی دیگر مدارس
 به طور رســمی  برگزار می شــود، دوم مهر ماه را بر مدارس 

عشایری تمرکز کرده ایم. 
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گزارش خبری- لیلا غضنفر ی

 ســبد خرید کارگران به تبع بســیاری از مردم 
ازجملــه کارمندان به دلیل تورم های روزانه هر 
روز خالی تر می شود. گواه این ادعا آن است که 
دستمزد کارگران ۱۲ میلیون تومان از حداقل 
سبد معیشــت عقب است. سال هاست وضعیت 
درآمد کارگران محل مناقشه بوده و عدم تحقق 
وعده ها و تجارب سیاست های دولت در کنترل 
و مهار تورم باعث کاهش قدرت خرید کارگران 
شــده اســت که نمایندگان کارگری معتقدند 

روش تعیین مزد باید اصلاح شود. 
در حال حاضر فشار های مضاعف تورم بالای ۴۰ 
درصدی و وجود انتظارات مهار تورمی  نســبت 
به آینده از دولت چهاردم در صدر درخواســت 

است. 
در حال حاضر سیســتم تعیین مزد کارگران به 
این صورت اســت که در ماه های پایانی ســال 
جلســات شــورای عالی کار با حضور شرکای 
اجتماعــی برگــزار می شــود و پــس از تهیه 
گزارش های میدانی از هزینه های سبد معیشت 

میزان عدد و رقم دستمزد با توجه به نرخ تورم 
و به صــورت چانه زنی بین شــرکای اجتماعی 

تعیین می شود. 
سال های قبل پیش از برگزاری جلسات شورای 
عالی کار، کمیته دستمزد تعیین می شد و عدد 
و رقم سبد معیشت کارگران را به منظور ورود 
به چانه زنی در شورای عالی کار تعیین می کرد. 
این عدد و رقم ســال گذشــته با منحل شدن 
کمیته مزد تعیین نشــد و به اعتقاد نمایندگان 
کارگــران فرآینــد تعیین مزد را ســخت و در 

نهایت موجب نارضایتی کارگران شد. 
در این شرایط، روش و سیستم تعیین دستمزد 
در شــورای عالــی کار در پایان ســال ۱۴۰۲، 
عاملی شد که بیشــترین گلایه برای کارگران 
بماند؛ به طوری که دســتمزد ۱۴۰۳ کارگران 
بدون امضای نمایندگان کارگری مصوب شد و 
یک ضلع شــورای عالی کار، از رقم تعیین شده 

که ۳۵ درصد بود، اقناع نشد. 
در  کار  قانون  ماده ۴۱  اصلاح  بررســی   

کمیسیون اجتماعی مجلس
بر همین اســاس، نمایندگان مجلس به دنبال 

طرحی برای اصلاح سیستم تغییر مزد افتادند و 
طرحی از سوی میثم ظهوریان، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی  درباره طرح 
اصــلاح ماده ۴۱ قانون کار برای افزایش حقوق 

کارگران متناسب با تورم مطرح شد. 
عضــو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 

اســلامی  گفت: طی ســال های اخیــر عمدتاً 
افزایــش حقوق ها از نرخ تورم کمتر بوده و این 
باعث شــده قدرت خرید حقوق بگیران کاهش 
پیدا کند. در ســال های گذشته به ویژه از سال 
۱۳۹۷ به غیر از ســال ۱۴۰۱ عمــلًا افزایش 

حقوق ها کمتر از نرخ تورم بوده است. 

رئیــس کمیتــه پولــی، ارزی و بانکی مجلس 
شــورای اســلامی  توضیح داد: طبق ماده ۴۱ 
قانون کار، »باید افزایش حقوق با توجه به نرخ 
تورم باشــد« که کلمه »با توجه« ابهام دارد و 
باعث شــده است دولت این قانون را اجرا نکند 
و تفســیر نادرســتی از قانون کند. برای مثال، 
در سال گذشــته و در شرایطی که میزان تورم 
۴۵ درصد بود، حقوق کارگران صرفاً ۲۲ درصد 
افزایش یافت. نماینده مردم مشهد و کلات در 
مجلس شــورای اسلامی  افزود: ما سعی کردیم 
در طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار این ابهام را 
حل کنیم و در این طرح آورده ایم که »افزایش 

حقوق حداقل به میزان نرخ تورم باشد.«
ظهوریان گفت: از ســوی دیگر ما شورای عالی 
کار و دولت را مکلف می کنیم که افزایش حقوق 
به میزان تورم را انجام دهند تا حقوق کارگران 
تثبیت شــود. اما همین موضوع از سوی برخی 
نماینــدگان کارگــران مورد نقد قــرار گرفت؛ 
چراکه برخی نمایندگان اعتقاد دارند سیســتم 
تعییــن مزد با تغییر یک عبارت یا کلمه اصلاح 

نخواهد شد. 

 با افزایش دستمزد مشکل خالی شدن سبد خرید کارگران کم می شود؟

عقب ماندگی دستمزد از سبد  

س : طاهره حیاتی
عک

محمدحســن اسدی، شــهردار شیراز در 
بازدید از پروژه زیرگذر نیمه مسقف گویم 
اظهار کــرد: امروز در جای جای شــیراز 
پروژه هــای بزرگ مقیاس در حــال اجرا 
هستند که هرکدام از این پروژه ها به نوعی 
پیشــرفت این کلان شهر و رفاه و آسایش 

شهروندان را هدف قرار داده اند.
وی با اشــاره به پروژه زیرگذر نیمه مسقف 
گویم گفت: این پروژه با تلاش شبانه روزی 
همکارانمان در معاونــت فنی و عمرانی، 
 در حــال حاضــر 8۵ درصد پیشــرفت 

فیزیکی دارد. 
شهردار کلان شهر شیراز به اهمیت این پروژه اشاره کرد و افزود: پروژه بزرگ مقیاس زیرگذر نیمه مسقف گویم به دلیل 
اینکه مســیر عبوری برای راه ارتباطی ســه اســتان فارس، کهگیلویه و بویراحمد و اصفهان است کارکردی فراشهری 

)استانی و ملی( خواهد داشت. 
اسدی با بیان اینکه امسال سال شکوفایی پروژه های بزرگ شهرداری شیراز است، افزود: همه تلاشمان را به کار بسته ایم 

تا این پروژه ها، به ویژه پروژه زیرگذر گویم طبق برنامه زمان بندی تکمیل و تقدیم شهروندان شود. 
این مقام ارشد مدیریت شهری شیراز طول این زیرگذر را حدود ۲ کیلومتر عنوان و بیان کرد: تسهیل عبور و مرور در 
ورودی شــمال غرب شــیراز، مدیریت ترافیکی، ارتقای ایمنی، مدیریت زمان و کاهش حوادث ترافیکی ازجمله اهداف 

اجرای این پروژه به شمار می رود. 
وی با بیان اینکه تمامی شــمع های میانی، شمالی، جنوبی و محدوده رمپ های ورودی و خروجی و همچنین دیوارهای 
دیافراگمی شمالی و جنوبی و سازه مربوط به سقف زیرگذر در این پروژه اجرا شده اند، افزود: روی این زیرگذر دال نیم 
مسقفی اجرا شده است که علاوه بر بازآفرینی فضای موجود، ارتباط کامل محلی را نیز برقرار می کند؛ ضمن اینکه تهویه 
در فضای زیرگذر به صورت طبیعی انجام خواهد شد که خود نمونه ای شاخص از طراحی مهندسان این مرزوبوم است. 
شــهردار شــیراز ابراز امیدواری کرد: تکمیل و افتتاح پروژه های مختلف و متعدد در سطح شهر شیراز منجر به ارتقای 

جایگاه این کلان شهر و توسعه و پیشرفت هرچه بیشتر آن منجر شود. 

هومان معصومی، رئیس ســازمان سرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی شهرداری شــیراز از میزبانی کلان شهر شــیراز از رویداد 
بزرگ »ســومین همایش بین المللی توســعه سرمایه گذاری« در 

۱۲ مهرماه جاری خبر داد. 
وی افــزود: ایــن همایش فرصتی بــرای دیــدار و گفت وگوی 
مقامات ملی، مسئولین اســتانی و مجموعه های مدیریت شهری 
کلان شهرهای کشور، سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی، بانک ها، 

شرکت های تأمین سرمایه و گروه های مالی است. 
رئیس سازمان ســرمایه گذاری و مشارکت های مردمی  شهرداری 
شــیراز عنوان کــرد: در این رویــداد بزرگ، جمعی از ســفرا، 
دیپلمات های ارشــد و رایزنــان بازرگانی ســفارتخانه های کره 
جنوبی، مالزی، آفریقای جنوبی، ازبکستان، قزاقستان، صربستان 
و رومانی، رایزنان بازرگانی ایران در کشورهای حوزه خلیج فارس 
و تعدادی سرمایه گذار از کشورهای مختلف، میهمان ویژه  شیراز 

خواهند بود. 
معصومی  گفت: این رویداد شــامل بخش هــای مختلفی ازجمله 
امضــای میثاق نامــه همدلی و همــکاری مدیران در راســتای 
کاهش موانع و تســهیل و تســریع در فرآیند ســرمایه گذاری، 
امضای پیمان همکاری مثلث گردشــگری میان شهرهای شیراز، 
 اصفهــان و یــزد، معرفی ســرمایه گذارانی که در حــال اجرای 
پروژه مشــارکتی در شــیراز هســتند، کلنگ زنــی پروژه های 
قــرار  کــه  اســت  تخصصــی  پنل هــای  و  ســرمایه گذاری 
 اســت در خصــوص راهکارهــای توســعه ســرمایه گذاری و

 رفع چالش های پیش روی ســرمایه گذاران، همچنین روش های 
جدید تأمین مالی پروژه های شــهری و هوشمندســازی، بحث و 

گفت وگو شود. 

 نگاه مدیریت شهری شیراز حمایت از سرمایه گذار، تسهیل روند 
سرمایه گذاری و جلب اعتماد آنها است

به گفته وی؛ نگاه مجموعه مدیریت شــهری شــیراز حمایت از 
سرمایه گذار، تســهیل روند ســرمایه گذاری و جلب اعتماد آنها 
است و این سومین سال پیاپی است که شهرداری شیراز باهدف 
آسیب شناســی و بررســی راهکارهای توسعه ســرمایه گذاری، 
شــنیدن صدای ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی و همدلی و 
هماهنگی بین دســتگاه های اجرایی، میزبان همایش بین المللی 
توســعه ســرمایه گذاری اســت. دبیر اجرایی ســومین همایش 
بین المللی توسعه سرمایه گذاری یادآور شد: در دومین دوره  این 
رویداد که سال گذشته با حضور مقامات بلندپایه دولتی، جمعی 
از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی، هیئت های سرمایه گذاری از 
کشــورهای چین و ترکیه همچنین مدعوینــی از عراق و عمان، 
برگزار شــد، از فاز اول پنجره واحد ســرمایه گذاری، رونمایی و 

کلنگ احداث پروژه آکواریوم بزرگ شیراز به زمین زده شد. 

شهردار شیراز: 

ابرَپروژه زیرگذر گویم کارکردی فراشهری دارد 
امسال سال شکوفایی پروژه های بزرگ شهرداری شیراز است

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی  شهرداری شیراز اعلام کرد:

میزبانی شیراز از »سومین همایش بین المللی توسعه 
سرمایه گذاری« در ۱۲ مهرماه جاری

 استاندار فارس: 

برای نسل جدید الگوهای تراز ایرانی معرفی شود
تی

حیا
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اروپا

ایالات متحده

ایرنا- زلنســکی، رئیس جمهوری اوکراین 
ســفر خود به آمریکا را با بازدید از کارخانه 
تولید مهمات برای نیروهای مسلح اوکراین 
در شهر اسکرانتون ایالت پنسیلوانیا آغاز کرد 
و بطور همزمان خواستار دریافت تسلیحات 

بیشتر از آن کشور شد.
گزارش هــا حاکی از آن اســت که منطقه 
اطراف این کارخانه نظامی در جریان بازدید 
زلنسکی توســط نیروهای امنیتی و پلیس 

کاملًا در محاصره بوده است.
کارخانه اســکرانتون یکی از هفت کارخانه 
بزرگ تولیدکننده تجهیزات نظامی آمریکا 
است. این کارخانه ســلاح های جنگی هم 
چون گلوله های فلــزی، خمپاره های بزرگ 
و گلوله های ۱۵۵ میلی متری تولید می کند.

واشنگتن پســت در همین ارتباط نوشت: 
کارخانه مهمات نظامی اســکرانتون »نقطه 
شــروع« تلاش هــای دولــت جــو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا برای تسریع در ارسال 

تسلیحات به اوکراین است.
این اقدامــات در حالی صورت می گیرد که 
آمارها نشان می دهند بسیاری از مردم آمریکا 
از حمایت های مالی کشورشان از اوکراین به 
ســتوه آمده انــد و خواهــان تخصیص این 
بودجه ها برای حل مشکلات داخلی آمریکا 
هســتند. ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهور 

روســیه روز ۲۱ فوریه ســال ۲۰۲۲ )دوم 
اســفند ۱۴۰۰( با انتقاد از بی توجهی غرب 
به نگرانی های امنیتی مســکو، اســتقلال 
»جمهوری های خلق دونتسک و لوهانسک« 
را در منطقه »دونباس« به رسمیت شناخت.

ســه روز پس از آن یعنی پنج شــنبه پنجم 
اسفند سال ۱۴۰۰، پوتین عملیاتی نظامی 
کــه آن را »عملیــات ویــژه« خواند، علیه 
اوکرایــن آغاز کرد و به ایــن ترتیب روابط 
پرتنش مسکو - کی یف به رویارویی نظامی 
تغییر وضعیت داد و ایــن جنگ هم چنان 
ادامــه دارد. رئیس جمهــور اوکراین نیز در 
همین ارتباط در یادداشتی در صفحه تلگرام 
خود نوشت: متحدان ما باید برای محافظت 
بهتر از غیرنظامیان اوکراینی در برابر حملات 
روسیه به ما کمک کنند تا توان دفاع هوایی 

خود را افزایش دهیم.

»زلنسکی« پس از بازدید کارخانه 
نظامی آمریکا، خواستار تسلیحات بیشتر شد

اروپا

تأکید مکرون بر لزوم بازنگری در روابط 
اروپا با روسیه

باشگاهخبرنگاران-امانوئــل مکرون، رئیس جمهور فرانسه در 
اظهاراتی با اشــاره به لزوم ایجاد یــک نظم جهانی جدید، تأکید 
کرد: اروپا باید به خاطر برقراری و اســتمرار صلح و ثبات در این 

قاره در روابط جاری خود با روسیه تجدید نظر کند.
بــه گــزارش بامداد دوشــنبه اســپوتنیک، مکــرون با بیــان اینکه لازم اســت 
واقعیــت جغرافیایــی اروپــا را از یــاد نبریــم، اظهار کــرد: باید در مــورد صلح 
در اروپــا به شــیوه ای جدید بیندیشــیم، زیــرا قــاره اروپا قطعاً به کشــور های 
 عضــو اتحادیــه اروپــا یــا اعضای ســازمان پیمــان آتلانتیــک شــمالی )ناتو( 

محدود نمی شود.
رئیس جمهور فرانســه در ادامه با اشاره به اینکه نظم جهانی کنونی به دلیل اینکه 
در ســال های بعد از پایان جنگ دوم جهانی به وجــود آمد، فاقد توانایی لازم برای 
پاسخ گویی به چالش های جدید است، تأکید: در حال حاضر ایجاد یک نظم جهانی 

جدید ضروری است، زیرا نظم جهانی کنونی ناقص و ناعادلانه است.
مکرون رئیس جمهور فرانســه پیش تر در اظهاراتی با بیان اینکه در ماه های اخیر با 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه ارتباطی برقرار نکرده است، تأکید کرد: من 

آماده ادامه گفت وگو با پوتین هستم.
رئیس جمهور فرانسه که در پادکستی به نام »نسل متکی بر خود« صحبت می کرد، 
اظهــار کــرد: در ماه های اخیر ما ارتباطــی با هم برقرار نکرده ایــم، اما من امکان 
گفت وگــو در مورد هر موضوع مورد علاقه ای را با پوتین رد نمی کنم و به گفت وگو 

با وی ادامه خواهم داد.
مکــرون پیش تر با بیان اینکه ترس و نگرانی فرانســوی ها در مورد احتمال جنگ 
با روســیه را درک می کند، تأکید کرد: ارتش فرانســه در آینده نزدیک به اوکراین 

اعزام نخواهد شد.
رئیس جمهور فرانســه که اعلام کرده بود درصورت شکســته شدن خطوط دفاعی 
اوکراین در خط مقدم جبهه و آغاز پیشــروی ارتش روســیه، با درخواست کی یف 
اعزام نیرو به این کشــور را رد نمی کند، اظهار کرد: بســیاری از کشور ها با رویکرد 
پاریس در خصوص اعزام احتمالی نیرو به اوکراین موافقت کرده اند، اما فکر نمی کنم 

حداقل تا دو نسل آینده جنگ به سرزمین ما بیاید.

رئیسجمهورپیشینآمریکا:
 اگر شکست بخورم دیگر نامزد انتخابات نمی شوم

ایســنا- دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشــین آمریکا و نامزد 
جمهوری خواهان در انتخابات ریاســت جمهــوری ۱۵ آبان )۵ 
نوامبــر( در این کشــور در یک برنامه تلویزیونــی تأیید کرد در 
صورت شکســت در برابر »کامــالا هریس« رقیب دموکرات خــود دیگر به دنبال 

نامزدی مجدد برای انتخابات نخواهد بود.
ترامپ در پاســخ به این ســؤال که اگر در این رقابت ناموفق باشد، آیا به راه اندازی 
کمپین دیگری در چهار سال آینده فکر می کند؟ گفت: نه، من این کار را نمی کنم. 
من فکر می کنم که چنین کاری نخواهم کرد. او در ادامه تأکید کرد به پیروزی در 

انتخابات ۲۰۲۴ خوشبین است.
رئیس جمهور پیشین آمریکا تصریح کرد: من به شکل امیدوار کننده ای فکر می کنم 

که موفق شویم.
دونالد ترامپ پس از اینکه شــبکه ســی ان ان اعلام کرد دموکرات ها دعوت به یک 
مناظره انتخاباتی دیگر در ۲۳ اکتبر را پذیرفته اند، شــرکت در این مناظره در برابر 

هریس را رد کرد.
او در یــک گردهمایــی در ویلمینگتون در کارولینای شــمالی به حامیانش گفت: 
مشــکل مناظره ای دیگر، این اســت که دیگر خیلی دیر شده است. ترامپ پیشتر 
اولین و احتمالاً تنها مناظره خود با هریس را که در ۱۰ ســپتامبر برگزار شد، غیر 

صادقانه و کاملًا تقلبی خواند.
نامزد جمهوری خواه انتخابات آمریکا اســتدلال کرد کــه هریس تنها به این دلیل 
خواهان یک مناظره مجدد اســت که شکســت خورد. وی تأکیــد کرد فقط یک 
 مناظره رو در رو دیگر را در نظر خواهد گرفت که توســط یک »شــبکه منصفانه« 

برگزار شود.
ترامپ در سال ۲۰۱۶ با غلبه بر هیلاری کلینتون انتخاب شد و به کاخ سفید رفت. 
او سپس در سال ۲۰۲۰ در انتخابات ریاست جمهوری در برابر بایدن شکست خورد 

و از آن زمان اصرار داشت که در این انتخابات تقلب شده است.
طبــق قوانین ایالات متحده یک فرد بیــش از ۲ دوره نمی تواند رئیس جمهور این 

کشور باشد.

دفترریاستجمهوریترکیه:
برای دیدار اردوغان و اسد در نشست بریکس توافقی 

نداریم

فارس- دفتر ریاست جمهوری ترکیه گفت که توافقی برای دیدار سران آنکارا و 
دمشق در حاشیه اجلاس بریکس حاصل نشده است. دفتر رئیس جمهور ترکیه 
به خبرنگار شــبکه »ریانووستی« توضیح داد که با وجود تخمین ها و احتمالات 
که داده می شــد، اما توافقی برای دیدار »رجب طیب اردوغان« و »بشــار اسد« 

در کازان وجود ندارد. 
در این گزارش آمده است: »هیچ توافقی در این مورد )دیدار بین سران ترکیه و 
ســوریه در حاشیه اجلاس بریکس در کازان( وجود ندارد«. پیش از این روزنامه 
»ملیت« گزارش داده بود که اولین دیدار بین رؤســای جمهور ترکیه و سوریه 
پس از چندین ســال، ممکن است در کازان در جریان اجلاس بریکس یا کمی 

بعدتر برگزار شود.
پیشتر وزارت خارجه ترکیه به ریانووستی گفته بود که آنکارا از تلاش های روسیه 
برای ایجاد همکاری بین ترکیه و ســوریه استقبال می کند و به تلاش های خود 
برای آماده ســازی زمینه برای عادی سازی روابط با دمشق با روحیه حسن نیت و 

بدون پیش شرط ادامه خواهد داد.

رئیسجمهورترکیه:
 با آمریکا در مسائل امنیتی اختلاف داریم

فارس- رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیــه در مصاحبه با خبرگزاری 
»آناتولی« در حاشــیه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل توضیح داد: »ما هنوز 
با دولت آمریکا بر ســر برخی مســائل مربوط به امنیت ملی خود اختلاف نظر 

داریم«. 
وی در این باره اضافه کرد: »هرکس پس از انتخابات ریاست جمهوری پیش روی 
آمریکا برگزیده شــود، نگاه آنکارا به واشنگتن و گفت وگوی سطح بالا در روابط 

تغییر نخواهد کرد«.
طبــق این گزارش، رئیس جمهور ترکیه در بخش دیگری از صحبت هایش اظهار 

داشت که برخی از لابی ها خواهان مذاکره درباره اوکراین نیستند. 
اردوغــان با بیان اینکه ترکیــه تلاش هایی را برای حل بحــران اوکراین انجام 
داده، تصریــح کــرد: »مذاکرات در اســتانبول، موفقیت نقش فعــال ترکیه را 
ثابــت کرد. با ایــن حال، برخی لابی ها نمی خواســتند ایــن تلاش ها به هدف 
خود برســد«. آناتولی به نقل از وی نوشــت: »در هر صــورت، ما هر کاری که 
 ممکن اســت برای پایــان دادن به جنگ، بدون اجــازه دادن به تخریب جدید 

انجام می دهیم«.

»تحریک طالبان« دخالت در حمله به کاروان 
دیپلمات های خارجی را رد کرد

مهر- به نقل از آسوشــیدپرس، گروه تروریســتی »تحریک طالبان« پاکستان 
نقش آفرینــی در حمله بــه کاروان حامل ســفرای خارجــی در منطقه ناآرام 

خیبرپختونخواه را رد کرد.
در جریان حمله و انفجار بمب در مسیر این کاروان که دیپلمات هایی از روسیه، 
ازبکستان، ترکمنستان، قزاقســتان، بوسنی و هرزگوین، ویتنام، اتیوپی، روآندا، 
زیمبابوه، اندونزی و پرتغال را در خود جای داده بود، یک نیروی امنیتی کشــته 

شد و چهار نفر نیز زخمی شدند.
خــودروی پلیس در حال اســکورت این کاروان به منظور حضــور در رویدادی 
تجاری در منطقه »ســوات« بود که هدف انفجار قرار گرفت. منطقه ســوات که 
روزگاری پایگاه طالبان بود، شاهد افزایش حملات مرتبط با گروه های تروریستی 

بوده است.
هیچ فرد یا گروهی مســئولیت ایــن حمله را برعهده نگرفته اســت اما محمد 
خراسانی، سخنگوی »تحریک طالبان« انفجار مواد منفجره کارگذاشته شده در 

مسیر عبور کاروان را از جانب این گروه رد کرد.
حمله ماه ها پس از آن رخ داد که یک عامل انتحاری در شــمال غربی پاکستان 
بــا کوبیدن خودروی مملو از مواد منفجره به خودرویی دیگر، چهار تبعه چینی 

و راننده پاکستانی آنها را کشت.

شمار شهدای ضاحیه بیروت به ۵۲ نفر رسید
 

ایرنا- وزارت بهداشــت لبنان در جدیدترین بیانیه خــود اعلام کرد که صبح 
روزگذشــته پیکر یک شــهید دیگر از زیر آوار کشف شد و شمار شهدای حمله 

هوایی رژیم صهیونیستی به ضاحیه جنوبی بیروت به ۵۲ نفر رسید.
در این بیانیه آمده اســت که جســت وجو برای یافتن ۹ مفقود دیگر هم چنان 

ادامه دارد.
ارتش رژیم صهیونیســتی روز جمعه به منطقه ضاحیه در جنوب بیروت حمله 
کرد و یک ساختمان را هدف قرار داد که منجر به شهادت تعدادی از شهروندان 
لبنانی از جمله ابراهیم عقیل از فرماندهان جهادی حزب ا... لبنان و زخمی شدن 

ده ها نفر دیگر شد.
رژیم صهیونیســتی هم چنین طی عملیات تروریســتی در روزهای سه شــنبه 
و چهارشــنبه در لبنــان، بــا منفجر کردن هزاران دســتگاه پیجر، بی ســیم و 
سیســتم های ارتباطی، دست کم ۳۷ شــهروند لبنانی را شهید و بیش از چهار 

هزار نفر دیگر را زخمی کرد.
بســیاری از کشورهای جهان و نهادهای بین المللی انفجارهای اخیر در لبنان را 

محکوم و بر لزوم کاهش تنش ها در منطقه تأکید کرده اند.
دبیرکل حزب ا... لبنان روز پنج شنبه در سخنانی تأکید کرد که رژیم صهیونیستی 
با عملیات تروریستی اخیر خود در لبنان، همه خطوط قرمز را زیر پا گذاشت و 

تاوان سختی خواهد پرداخت.

مقامآمریکایی:
»اف بی آی« در ارائه اطلاعات در مورد ترور »ترامپ« 

سنگ اندازی می کند
 

ایرنا-مایــک والتز، عضــو جمهوری خواه مجلــس نمایندگان آمریــکا اداره 
تحقیقــات فــدرال )FBI( را متهم کرد که در مســیر ارائــه اطلاعات در مورد 
 نخســتین ســوءقصد به جان »دونالد ترامپ« رئیس جمهور ســابق این کشور 

سنگ اندازی می کند.
به گزارش از روزنامه واشــنگتن تایمز، این نماینده با طرح این اتهام افزود که او 
اکنون در حال بررســی صدور احضاریه ای برای کریستوفر ری رئیس اف بی آی 

است تا به پرسش ها در این زمینه پاسخ دهد.
والتــز همراه با مادلیــن دین، عضو دموکــرات مجلس نماینــدگان که هر دو 
بخشــی از گروه دو حزبی ویــژه ترور در فاکس نیوز حضور پیــدا کردند تا در 
مورد تحقیقات بر سر ناکامی های سرویس مخفی ایالات متحده در پیشگیری از 
 اقدام به تیراندازی از سوی متیو کروکس )جوان شلیک کننده به سمت ترامپ( 
 در گردهمایــی انتخاباتــی ترامپ در باتلر پنســیلوانیا در مــاه ژوئیه )تیرماه( 

گفت وگو کنند.
وی اضافه کرد: اف بی آی پس از شــلیک گلوله به سمت ترامپ در ارائه اطلاعات 

درخواستی به گروه اقدام ویژه کوتاهی کرده است.
والتــز در همین زمینه ادامــه داد: تقریباً هیچ اطلاعاتی دربــاره کروکس ارائه 
نشــده است. از جمله اکانت های رمزگذاری شــده وی و نحوه یادگیری ساخت 
 بمب های دست ســاز که پس از آغاز تحقیقات در مورد وی در خانه و ماشینش 

پیدا شد. 
این ســؤال ها مطرح است که آیا کروکس با نیروهای خارجی کار می کرد؟ هیچ 
اطلاعاتی در مورد اینکه وی چگونه افراطی شــده بود، در دســترس نیســت. 
بنابرایــن اگر آقای ری آماده ارائه اطلاعات نباشــد، مــا باید وی را همین حالا 

احضار کنیم.«

اسرائیل خواستار تخلیه جنوب لبنان شد
فارس- ارتش اشــغالگر اســرائیل با 
اعلام قصد خود بــرای انجام حملات 
وســیع به جنــوب لبنان، با ارســال 
پیامکی به ســاکنان ایــن منطقه، از 
آن ها خواسته تا خانه هایشان را تخلیه 
کنند.در این پیامک ادعا شــده اســت 
که خانه های مســکونی به محلی برای 
انباشت سلاح های حزب ا... تبدیل شده 
اســت، به نظر می رســد رژیم اشغالگر 
مناطق  بمبــاران  برای  تــازه ای  بهانه  
مســکونی و ایجاد موج جدید آوارگی 
مردم به دســت آورده اســت. در متن 
این پیامک چنین نوشــته شده است: 
اگر در ساختمانی هســتید که سلاح 
حــزب ا... در آن وجــود دارد، تا اطلاع 
ثانوی از روســتا دور شوید«. به نوشته 
این نشــان می دهد  روزنامه هاآرتص، 
که اســرائیل در حال برنامه ریزی برای 
حمله گســترده به غیرنظامیان لبنانی 
اســت و انتظار می رود که حزب ا... در 
پاسخ به این حملات، با شدت و وسعت 
بیشــتری نسبت به گذشــته اقدام به 
حمله موشــکی کند. وبسایت وای نت 

نیز به نقل از یک مقام امنیتی اسرائیلی 
نوشت »در ســاعات اولیه بعد از ظهر، 
نیروی هوایی حملات گســترده ای در 
سراسر لبنان انجام خواهد داد، این مقام 
امنیتی پیش بینی کرد که حزب ا... در 
پاســخ به این حمــلات، دامنه پرتاب 

موشک ها را گسترش خواهد داد«.
یوآو گالانت، وزیر جنگ اسرائیل نیز در 
جلسه ای با موضوع بررسی شرایط جبهه 
لبنان که صبح روزگذشته برگزار شد، 

گفت: »در مرحله جدیدی که وارد آن 
شده ایم، موفقیت ما به عملکرد صحیح 
جبهه داخلــی نیز بســتگی دارد؛ در 
روزهای آینده، مردم باید صبر و آرامش 
خــود را حفظ کنند«.گالانت ادعا کرد: 
»مقاومت جبهه داخلی کلیدی اســت 
که به ارتش اســرائیل اجــازه می دهد 
تا بجنگد، دســتاوردهایی کسب کند 
و به دشــمن ضربه بزند و این امر طی 
یک سال گذشته به طور کامل و بسیار 

موفقیت آمیز انجام شده است«. او ادامه 
داد: ما حملات خود را در لبنان تشدید 
می کنیم، عملیات مستمر ادامه خواهد 
داشت و تا زمانی که به اهدافمان دست 
نیابیم»بازگشت امن ساکنان شمال به 
خانه هایشان« این حملات طول خواهد 
کشید.ارتش اشغالگر اسرائیلی از صبح 
روز گذشته حملات هوایی گسترده ای 
را در لبنــان آغاز و اعلام کرده اســت 
که حملات هوایی امروزش وســیع تر 
و شــدیدتر از حملات دیــروز خواهد 
بود. ســخنگوی ارتش اسرائیل، دانیل 
هاگاری نیز ادعا کرد کــه حزب ا... در 
خانه های غیرنظامیان موشک و مهمات 
تازگی  ادعایی کــه  ذخیره می کنــد؛ 
ندارد و سال هاســت از زبان اشغالگران 
گفتــه می شــود. دانیال هــاگاری در 
پاســخ به سؤالی درباره اینکه آیا ارتش 
اسرائیل در حال بررسی حمله زمینی 
به لبنان اســت یا خیر، گفت: »ارتش 
برای بازگشــت امن ساکنان شمال به 
خانه هایشــان طرح هایی را به مقامات 

سیاسی ارائه کرده است«.

آسیای غربی

آسیای غربی

آسیای غربی

وزیرامورخارجهمصر:
اسرائیل در حال تحریک یک جنگ تمام عیار 

منطقه ای است

ایســنا- بدر عبدالعاطی، وزیر امور خارجه مصر در مصاحبه ای 
در آســتانه ســفرش بــه ایالات متحــده به منظور شــرکت در 
نشســت های مجمع عمومی ســازمان ملل هشــدار داد: تشدید 
 تنش بین اســرائیل و حــزب ا... لبنان می تواند یک »جنــگ منطقه ای تمام عیار« 

را رقم بزند.
در روز سه شــنبه هفته پیش چند هزار دســتگاه پیجر در لبنان منفجر شد که به 
شهادت دست کم ۱۲ نفر منجر شد و بیش از ۲۸۰۰ نفر را مجروح کرد. سپس در 
روز چهارشــنبه در موج دیگری از این انفجارها، بی سیم ها و لوازم الکترونیک مورد 
استفاده توسط اعضای حزب ا... منفجر شد که این بار هم ۲۵ نفر به شهادت رسیدند 

و بیش از ۶۰۰ نفر مجروح شدند. 
همچنیــن حــزب ا... لبنــان در روز جمعه اعلام کــرد که در حملــه هوایی رژیم 
صهیونیســتی به حومه بیروت ۱۶ نفر به شــهادت رســیده اند، از جمله »ابراهیم 

عقیل« فرمانده حزب ا.... این حمله همچنین ۶۶ مجروح به دنبال داشت.
بقایای پیجرهای منفجرشــده حزب ا... لبنان سرنخ هایی هستند که نشان می دهند 
رژیم صهیونیســتی چگونه این حمله را ســازماندهی کرده است. به گفته مقامات 
امنیتــی غربی و رژیم اشــغالگر، این حمله بخشــی از تلاش پیچیده و ده ســاله 

صهیونیست هاست برای نفوذ به حزب ا... و اجرای این عملیات.
عبدالعاطی در مصاحبه با »خبرگزاری فرانسه« اظهار کرد: »نگرانی بزرگی از بابت 
امکان تشدید تنش در منطقه و منجر شدن این روند به یک جنگ منطقه ای وجود 
دارد. جهــش اخیر خصومت ها تأثیری منفی بــر مذاکرات مربوط به آتش بس غزه 

گذاشته اند.«
وزیــر امــور خارجه مصر گفت: »مصــر، قطر و آمریکا عزم تمــام و کمال دارند تا 
بــه تلاش های خود به منظور میانجی شــدن برای یک توافــق آتش بس و آزادی 

گروگان ها )اسرای صهیونیست( بین حماس و اسرائیل ادامه دهند.«
او گفت: »تمامی مؤلفه های یک توافق آماده اســت. مشــکل فقدان اراده سیاسی 

طرح اسرائیلی است.«
عبدالعاطی تأکید کرد سیاست های »تحریک آمیز« رژیم صهیونیستی عامل جهش 

اخیر خشونت ها و تنش ها با حزب ا... لبنان است.
او اضافه کرد، مصر مشغول مذاکراتی با متحدان بین المللی درباره »اهمیت تلاش ها 
برای متوقف کردن تنش ها و متوقف کردن سیاســت های یک جانبه و تحریک آمیز 
که اسرائیل اجرا می کند« است. عبدالعاطی گفت: »یک جنگ منطقه ای گسترده تر 

خدمتی به منافع هیچ طرفی نمی کند.«

تسنیم-حســن فضل ا...، عضو فراکســیون وفاداری 
بــه مقاومت در پارلمــان لبنان، در ســخنانی درباره 
نبرد با دشــمن صهیونیستی و عملیات های کوبنده ای 
که حزب ا... علیه اشــغالگران در شمال اراضی اشغالی 
انجــام داد، اعــلام کــرد: هرگونه تشــدید تنش ها از 
 ســوی رژیم صهیونیســتی علیه لبنان، منجر به نتایج 

معکوس می شود.
حسن فضل ا... افزود: می بینیم که بعد از گذشت نزدیک 
به یک سال، رژیم اشــغالگر در بازگرداندن آوارگان به 
شــهرک های شمالی فلسطین اشــغالی، ناکام مانده و 
هم چنین نتوانسته درگیری ها را طبق شروط خود حل 

و فصل کند.
این نماینده حزب ا... با اشاره به ورود مقاومت به مرحله 
جدیدی در جنگ علیه رژیم اشغالگر، تأکید کرد: جبهه 
جنوب لبنــان یک جبهه اصلــی در چهارچوب تحت 

فشار قرار دادن صهیونیست ها جهت توقف جنگ علیه 
نوار غزه به شــمار می رود. عنوان نبرد ما از همان ابتدا 
مشخص بود و این نبرد در چهارچوب حمایت از ملت 

فلسطین است.
فضــل ا... تصریح کرد: رژیم اشــغالگر با انفجار پیجرها 
و دســتگاه های ارتباطی از طریق حمله تروریســتی 
ســایبری، تجاوز وحشــیانه به ضاحیه جنوبی بیروت 
و بمبــاران مناطق زیادی در جنــوب لبنان، به دنبال 
تشــدید تنش ها بود تا بتواند شــروط خــود را برای 
 برقراری آتش بس در مرزهای لبنان و فلسطین اشغالی 

تحمیل کند.
وی ادامــه داد: ما اکنون وارد مرحله جدیدی در جنگ 
ضد اشــغالگران صهیونیست شــده ایم و جبهه جنوب 
لبنان یک جبهه ضروری و اصلی در چارچوب فشــار 
بر دشــمن صهیونیســتی برای توقف جنگ علیه غزه 
است. دشمن صهیونیســتی در تلاش برای فلج کردن 
توانایی های مقاومت لبنان بود تا حزب ا... نتواند حمایت 
خود از غزه را تکمیل کند، اما پاسخ کوبنده و پی در پی 
مقاومت لبنان در صبح روز یکشنبه با هدف قرار دادن 
پایگاه و فرودگاه رامــات دیوید و مجتمع های صنعتی 
نظامی شرکت رافائل رژیم صهیونیستی، محاسبات این 

رژیم را به هم ریخت.
حســن فضل ا... تصریح کرد: این پاسخ کوبنده حزب ا... 
حامل پیامی برای اشغالگران بود، مبنی بر اینکه حتی 

برای یک روز هم مقاومت لبنان دچار خلأ در ســاختار 
فرماندهی خود نمی شــود و در هیچ یک از پایگاه های 
مقاومت که فرماندهان میدانی آن به شهادت رسیدند، 

حتی یک خلأ هم ایجاد نشد.
وی اظهار داشت: ما یک مقاومت قوی و توانمند داریم 
که دارای قابلیت ها، شایســتگی ها و رزمندگان فراوان 
اســت که آن را قادر می سازد هر ضربه ای را دفع کند 
و با شرایط جدید سازگار شــود. همه گزینه ها اکنون 
روی میز اســت و ما برای هر سناریو و جنگ و تقابلی 

آماده هستیم.
این نماینــده حــزب ا... در پارلمــان لبنــان، درباره 
عملیات های دیروز مقاومت در هدف قرار دادن مواضع 
حساس صهیونیست ها از جمله پایگاه رامات دیوید که 
یکی از سه پایگاه اصلی نیروی هوایی رژیم صهیونیستی 
به شــمار می رود و ستون فقرات آن محسوب می شود، 
تأکید کرد: اطلاعات ما نشــان می دهد که موشــک ها 
دقیقاً به پایگاه رامات دیوید رســید و تلفات مستقیم 

به دشمن وارد کرد.
وی در پایان گفت: رژیم اشــغالگر همانند عملیات روز 
اربعین حزب ا...، علی رغــم ادعای انجام عملیات پیش 
دستانه، اما نتوانست مانع پاسخ مقاومت شود و عملیات 
ما دقیق انجام شد. میزان گستردگی دروغ های دشمن 
صهیونیســتی و فریب کاری های این رژیم بعد از پایان 

جنگ برای همگان آشکار خواهد شد.

تسنیم- بعــد از انتشار اخباری در رسانه های لبنانی 
مبنی بر ارســال پیام های تهدیدآمیز توســط ارتش 
رژیم صهیونیســتی بــرای ســاکنان مناطق مختلف 
لبنان جهت تخلیه ســاختمان ها، »زیــاد المکاری« 
وزیر اطلاع رسانی دولت موقت لبنان با صدور بیانیه ای 
اعلام کرد: به عنوان بخشی از جنگ روانی که دشمن 
اســرائیلی علیه لبنان به راه انداخته، تعداد زیادی از 
شــهروندان در بیروت و دیگر مناطق، پیام های تلفنی 
تهدید آمیزی دریافت کردند که از آنها خواسته شده 

بود محل حضور خود را ترک کنند.
وی افزود: دفتر وزارت اطلاع رســانی هم چنین پیامی 
را دریافت کرد. اســتفاده از این روش برای دشــمن 
اســرائیلی مســئله عجیبی نیســت؛ زیرا این رژیم از 
همــه ابزارها برای جنگ روانی اســتفاده می کند، اما 

نمی تواند اهدافش را پیش ببرد.
این وزیــر لبنانــی تأکید کــرد کــه کار در وزارت 
اطلاع رســانی به شــکل عادی دنبال می شود و همه 
کارکنــان به وظایــف روزمره خــود می پردازند. باید 
توجه داشــته باشیم که در این شرایط حساس، بحث 
اطلاع رســانی به مردم به شکل درست اهمیت زیادی 

دارد و ما از همه می خواهیم که به این پیام های تهدید 
آمیز دشمن توجه نکنند.

وزیر اطلاع رســانی دولت پیشــبرد امور لبنان اظهار 
داشــت: این مسئله توســط مراجع ذی ربط در حال 

پیگیری است.
پیش از این، ســاعاتی قبل رسانه های لبنانی گزارش 
دادند که شــهروندان لبنانی در بیروت و دیگر مناطق 
پیام های تلفنی تهدیدآمیــزی دریافت کرده اند که از 
طرف دشمن صهیونیستی ارســال شده بود و از آنها 

می خواست ساختمان ها را ترک کنند.
بعد از آن شایعاتی در رسانه های اجتماعی منتشر شد، 
مبنی بــر اینکه تیم های اداره دفــاع مدنی در برخی 
مناطق که دور از مناطق مورد حمله اسرائیل هستند 
بعد از دریافت پیام های تهدیدآمیز ، مراکز حضور خود 

را ترک کرده اند.
اما ســرتیپ ریمون خطار، مدیر کل اداره دفاع مدنی 
لبنــان در گفت وگو با وبســایت النشــره اعلام کرد: 
اطلاعاتی که در شــبکه های اجتماعــی درباره تخلیه 
مراکز دفاع مدنی بعد از پیام های تهدیدآمیز اسرائیل 
منتشر شده، درست نیست و ما این موضوع را تکذیب 

می کنیم. صبح روزگذشته خبرنگار النشره در جنوب 
لبنــان گزارش داد که پیام های کوتــاه و یا صوتی از 
طرف دشــمن صهیونیســتی به تلفن های شهروندان 
لبنانی ارسال شده و از آنها خواسته بود که خانه های 

خود را ترک کنند.
بر اســاس این گزارش، »آویخای ادرعی« سخنگوی 
ارتش رژیم صهیونیســتی پیام های هشــداری برای 
ساکنان روستاهای لبنان فرستاده و به آنها گفته بود 

که منازل خود را ترک کنند.
این درحالی اســت که ارتش رژیم صهیونیستی صبح 
روزگذشته گسترده ترین حملات هوایی خود به لبنان 
را از زمان آغاز طوفان الاقصی داشــت و طی آن ۱۵۰ 
حمله هوایی صورت گرفت که در اثر آن، تا این لحظه 

یک نفر شهید و ۱۷ تن زخمی شده اند.
ساعتی قبل هم رســانه های لبنان از آغاز دور جدید 
حمــلات هوایی رژیم اســرائیل به مناطــق جنوبی 
لبنان مانند شــهرک های حولا، مجدل سلم، طلوسة 
و الصوانة خبر دادند. در تداوم موج دوم حملات رژیم 
صهیونیستی به جنوب لبنان ، شهرک عیتا الشعب در 
جنوب لبنان نیز هدف حملات این رژیم قرار گرفت.

حزبا...:

محاسبات دشمن را به هم ریختیم

وزیراطلاعرسانیدولتموقتلبنان:

تحت تأثیر جنگ روانی اسرائیل قرار نمی گیریم

اخبار کوتاه جهان

آسیای غربی

نخستوزیرموقتلبنان:

حملات پیاپی اسرائیل، جنگ 
نسل کشی است

ایسنا- نجیب میقاتی، نخســت وزیر موقت لبنان خاطرنشان کرد تداوم 
تجاوزات رژیم صهیونیســتی علیه لبنان، جنگ نسل کشــی و نقشه ای با 

هدف تخریب روستاها و شهرک هاست.
براساس گزارش اســکای نیوز، میقاتی در ادامه تصریح کرد: ما در تلاش 
هستیم تا جنگ جدید اسرائیل را متوقف کنیم و تا حد امکان از رفتن به 

سمت سرنوشتی نامعلوم جلوگیری کنیم.
در همیــن حال منابع رســانه ای ظهر روزگذشــته از حمله موشــکی و 
پهپادی شــدید حزب ا... به مناطقی در شمال سرزمین های اشغالی خبر 
دادنــد. این حملات پس از آن انجام شــد که ارتش رژیم صهیونیســتی 
از صبح روزگذشــته حملات تجاوزکارانه خود به جنوب لبنان را تشدید 
کرده اســت. طبق اعلام ارتش رژیم صهیونیســتی، از ساعات اولیه صبح 
روزگذشــته تا بدین لحظه حدود ۳۰۰ حمله به جنوب لبنان انجام شده 
اســت. ارتش رژیم صهیونیستی تهدید کرده است که قصد تشدید جنگ 

با حزب ا... را دارد.
از زمان آغاز جنگ غزه مرزهای لبنان و اراضی اشــغالی نیز شاهد تبادل 
آتش میان حزب ا... لبنان و ارتش رژیم صهیونیستی است. حزب ا... لبنان 
بر توقف جنگ غزه به عنوان شــرط خود برای توقف حملاتش علیه رژیم 
صهیونیســتی تأکید کرده است. حملات حزب ا... لبنان که در حمایت از 
مقاومت غزه و پاســخ به حملات رژیم اشغالگر به غیرنظامیان در جنوب 
لبنان انجام می شود، به کابوسی برای شهرک نشینان صهیونیست تبدیل 
شــده که چند ماهی اســت از ترس، از مناطق شمال اراضی اشغالی فرار 
کرده اند. به گزارش رســانه های عبری ده ها شــهرک در شــمال اراضی 
اشــغالی به دلیل حملات حزب ا... تخلیه شــده و این مناطق شبیه شهر 
ارواح شده است. ساکنان شهرک های شــمالی می گویند کابینه نتانیاهو 
آن ها را به حال خودشان رها کرده است و فکری برای حل بحران مناطق 

شمالی نمی کند.



آگهی ثبتی و دادگستری

تجارت

توضیح رئیس خانه معادن ایران در مورد مقصر اصلی 
انفجار معدن طبس

ایســنا- محمد رضا بهرامن، رئیس خانه معادن ایران درباره حادثه معدن ذغال 
ســنگ طبس و اینکه درباره مقصر اصلــی انفجار به وجود آمده تا زمان مطالعات 
کامل از منطقه نمی توان اظهارنظــری کرد گفت که به طور کل اینجا مقصر فرد 
نیســت، بلکه نگاه و نظام حکمرانی در بخش معدن اســت که بایستی شرایط را 

دائماً به روزرسانی کنیم.
رئیس خانه معادن ایران ضمن ارائه توضیحاتی درباره حادثه معدن ذغال ســنگ 
طبس عنوان کرد که در بخش معدن یکی از مسائل تنبیه است، هر کسی خطایی 
کرده باید پاســخگو باشد. وی در پاسخ به این پرســش که فلش اتهام در حادثه 
به وجود آمده به ســمت چه کسی یا چه کســانی است؟ عنوان کرد: تا زمانی که 
دسترسی کامل به آن بخشی که معدنکاران در آن منطقه محبوس شده اند نداشته 
باشــیم، همه این افراد خارج نشوند و همچنین مطالعات کاملی از منطقه نداشته 
باشــیم نمی توانیم در این زمینه اظهارنظر کنیم. بهرامن به اشاره به اینکه تجمیع 
یک باره گاز باعث این حادثه شــده اســت، گفت: از نظر مهندســی گازی که در 
منطقه تجمیع شده بود حاصل مدت زمانی بود که معدن تعطیل بوده، تجمع این 
گاز از لایه های ۳۰ سانتی ذغال در بالا قرار گرفته که همین امر موجب این اتفاق 
شــده است، قاعدتاً شناسایی آن به این سادگی نبوده و تجمیع گاز یک باره باعث 
این عمل شــده است. به گفته رئیس خانه معادن ایران ما باید ببینیم عواملی که 
نتوانســتیم به این اصل برسیم چه چیزی است و اینجا مقصر چه کسی است؟ اما 
به طور کل اینجا مقصر فرد نیســت نگاه و نظام حکمرانی در بخش معدن اســت 
 که بایســتی شرایط را دائم به روزرســانی کنیم و این مشمول تمان معادن کشور 

می شود، امروز تمام معدن کاران ایران در عزا هستند.

پرُشدگی ۴۸ درصدی سدها در پایان سال آبی
 ایرنا- ســال آبی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ )ابتدای مهرماه پارســال تا پایان شــهریورماه 

امسال( برای سدهای کشور با ۴۸ درصد پرشدگی به پایان رسید.
سدهای مهم و بزرگ کشور به هنگام ورود به سال آبی جدید )ابتدای مهر ۱۴۰۳ 
تا آخر شهریور ۱۴۰۴( ۴۸ درصد پرشدگی دارند. این امر نشان می دهد ۵۲ درصد 
ظرفیت سدها خالی است و ضروری است که همچنان برنامه های مدیریت مصرف 
اعمال شــود. بر اساس گزارش تازه دفتر اطلاعات و داده های آب کشور، از ابتدای 
ســال آبی مهر ۱۴۰۲ تا آخر شهریور ۱۴۰۳ میزان ورودی آب به سدهای مهم و 
بزرگ کشــور به ۴۱ میلیارد و ۹۲۰ میلیون مترمکعب رسیده است. این در حالی 
اســت که در ســال آبی )ابتدای مهر ۱۴۰۱ تا آخر شهریور ۱۴۰۲( ۳۹ میلیارد و 
۴۵۰ میلیون مترمکعب ورودی آب به ســدها بوده اســت. این امر بیانگر رشد ۶ 

درصدی ورودی ها در سال آبی تازه گذشته است.
رشد ۱۲ درصدی حجم آب موجود در سدهای کشور

از ابتدای ســال آبی مهر ۱۴۰۲ تا آخر شهریور ۱۴۰۳ حجم آب موجود درسدها 
با رشــد ۱۲ درصدی همراه بوده است. بر این  اساس از ابتدای مهر ۱۴۰۲ تا آخر 
شهریور ۱۴۰۳ حجم آب موجود در سدها به ۲۴ میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب 
رسیده است. در سال آبی پیش از آن )ابتدای مهر ۱۴۰۱ تا آخر شهریور ۱۴۰۳( 

این میزان ۲۲ میلیارد و ۱۷۰ میلیون مترمکعب بوده است.
افزایش ۶ درصدی خروجی آب از سدها

میزان خروجی آب از ســدهای کشــور در ســال آبی ابتدای مهر ۱۴۰۲ تا آخر 
شــهریور ۱۴۰۳ در حالــی به رقم ۳۹ میلیارد مترمکعب رســید که ســال قبل 
)ابتدای مهر ۱۴۰۱ تا آخر شهریور ۱۴۰۲( این میزان ۳۶ میلیارد و ۸۳۰ میلیون 

مترمکعب بوده است.

 صعود دوباره شاخص بورس به ارتفاع
 ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد

تسنیم- در جریان دادوســتدهای روز گذشته  بازار سرمایه، بیش از ۱۱میلیارد 
و ۸۴۱میلیون ســهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر ۵هزار و ۷۰۹میلیارد تومان در 
بیش از ۲۷۲هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص بورس با رشد ۱۷ هزار 
و ۱۱۶واحدی در ارتفاع ۲ میلیون و ۱۱۶هزار و ۵۳۷واحد قرار گرفت.بیشترین اثر 
مثبت بر دماسنج بازار سهام در روز جاری به نام نمادهای معاملاتی فملی، فولاد و 
فارس شــد و در مقابل نمادهای معاملاتی بوعلی، ثفارس و فولاژ با افت خود مانع 

افزایش بیشتر نماگر بازار سهام شدند.
بر اســاس این گــزارش، در بازارهای فرابــورس ایران هم با معاملــه ۴میلیارد و 
۴۱۰میلیــون ورقه به ارزش ۱۷هــزار و ۲۰۶میلیارد تومــان در ۱۵۰هزار نوبت، 
شاخص فرابورس )آیفکس( ۱۵۱واحد رشــد کرد و در ارتفاع ۲۲هزار و ۷۷واحد 
قرار گرفت. در این بازار هم امروز بیشــترین اثر مثبت بر شاخص فرابورس به نام 
نمادهای زاگرس، خاور و فزر شــد و در مقابل نمادهای معاملاتی فجهان، فغدیر و 

ودی بیشترین اثر منفی را بر این شاخص به نام خود ثبت کردند.

 تمامی مدارس سنگی را تا دو سال آینده استاندارد 
خواهیم کرد

باشگاه خبرنگاران- رئیس بنیاد مســتضعفان گفت: تمامی مدارس سنگی در 
سراســر کشور را تا دو ســال آینده اســتاندارد خواهیم کرد. آیین بهره برداری و 
رونمایی از طرح های ارتقا عدالت آموزشــی و پرورشی بنیاد مستضعفان با حضور 
محمدی گلپایگانی رئیس دفتر مقام معظم رهبری،  حســین دهقان رئیس بنیاد 
مستضعفان  و مدیران بنیاد علوی برگزار شد. در این مراسم حسین دهقان، رئیس 
بنیاد مســتضعفان با بیان اینکه اردوگاه امام خمینی در منطقه لواسان را تجهیز 
کرده ایم برای دانش آموزان که بتوانند نهایت استفاده را از این اردوگاه ببرند گفت: 
امروز با توجه به تغییرات گســترده، تکنولوژی و شکل گیری شبکه های اجتماعی 
که وجود دارد اگر نتوانیم از آن به خوبی استفاده کنیم ممکن است نظام آموزشی 
را مختل کند. وی ادامه داد: دانش آموزان امروز بســیار تحت فشار نشر اطلاعات 
قرار گرفته اند که باید افراد را قادر به  انتخاب درست کنیم. دهقان اظهار کرد: باید 
شــرایطی را در اردوگاه های دانش آموزی فراهم کنیم که با مهارت آموزی بتوانند 
انتخاب درستی را در مسیر زندگی خود داشته باشند گفت: در این دوره از فعالیت 
بنیاد مستضعفان ما سعی کرده ایم کارها و اقداماتی را انجام دهیم که تبدیل به کار 
ماندگار شود و آثار آن را در بلند مدت با اصول و اساس علمی و پشتوانه خواهیم 
دیــد. دهقان با بیان اینکــه محرومیت زدایی، عمران، آبادانی و پیشــرفت مدنظر 
 بنیاد مســتضعفان قرار دارد، گفت: توجه به مهارت آموزی و استعداد یابی یکی از 
اولویت هــای ما اســت که آن را در دســتور کار خود قرار داده ایــم. رئیس بنیاد 
مســتضعفان با اشــاره به اینکه هدف ما آن تلاش می کنیم تمام مدارس سنگی 
با هماهنگی آموزش و پرورش و ســازمان برنامه و بودجه ظرف دو سال آینده به 
مدارس عادی تبدیل شود گفت: سعی ما بر این است که امکانات آموزشی سراسر 

کشور مانند تهران باشد.
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صتعت و معدن

 ایســنا- عبدالناصــر همتــی، وزیــر امور 
اقتصادی و دارایی گفت: امروز نظارت در بیمه 
مرکزی ضعیف شده است و ما نیازمند اصلاح 

در معیارهای توانگری بیمه ای هستیم.
عبدالناصــر همتی در آییــن تکریم و معارفه 
رئیــس کل بیمه مرکزی در ابتــدا به حادثه 
معدنچیــان طبــس اشــاره کــرد و گفت: 
 حادثــه رخ داده برای معدنچیــان در طبس 
فاجعــه بدی بود. امروز زندگی کارگران تحت 
فشــار اســت. ارزش افزوده اقتصادی کشور 
به واسطه کاســبان تحریم در حال خروج از 
کشور اســت و در این میان زندگی کارگران 
هیچ نفعی از این موضوع نمی برند و امیدوارم 
 شــرایط اقتصادی کشــور به ویــژه کارگران 

بهتر شود.
وی در ادامه در رابطه با وضعیت فعلی صنعت 
بیمه در کشور گفت: بازار و صنعت بیمه متأثر 
از وضعیت اقتصادی کشور است و در شرایطی 
که رشــد اقتصادی کشــور بالا نیست نباید 
انتظار رشد بالا از صنعت بیمه داشت چرا که 
رفاه اقتصــادی مردم منجر به افزایش بیمه ها 

می شــود وقتی شــرایط زندگی سخت باشد 
مردم تنها به سمت بیمه های اجباری می روند. 
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: ما امروز نیازمند 
رشد اقتصادی بالا هستیم و طبق قانون برنامه 
هفتم توســعه باید به رشد ۸ درصدی برسیم 
با این حال امروز منابع ما تأمین کننده رشــد 

اقتصاد هشت درصدی نیست.

همتی در ادامه به شــاخص ضریب نفوذ بیمه 
اشاره کرد و گفت: امروز ضریب نفوذ بیمه تازه 
به عملکرد ۷ الی ۸ سال پیش بازگشته است 

و این به خاطر وضعیت اقتصادی است. 
نظارت بیمه مرکزی ضعیف است 

وی به وظیفه نظارتی بیمه مرکزی اشاره کرد 
و گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف 

است. در ســال های اخیر انتظار می رفت که 
حــوزه نظارتی بیمه مرکزی تقویت شــود اما 
آنچه از شواهد پیداســت این است که امروز 
وضعیت نظارتی بیمه مرکزی مطلوب نیست. 

نباید با تخلفات مماشات کرد
وزیر اقتصاد اظهار کــرد: دغدغه اصلی بیمه 
مرکــزی باید نظارت باشــد و در این راســتا 
نباید هیچ مماشاتی نسبت به تخلفات صورت 
بگیرد. بیمــه مرکزی در امــور بیمه ها نباید 
دخالت کند بــا این حال باید در عملکرد آنها 
نظارت داشته باشد در همه جای دنیا نظارت 
بیمه های مرکزی به صــورت آنلاین و به روز 

شده صورت می گیرد. 
لزوم اصلاح در معیارهای توانگری 

همتی همچنین به موضوع معیارهای توانگری 
در صنعــت بیمه اشــاره کرد و گفــت: امروز 
نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری در حوزه 
بیمه هســتیم و صنعت بیمه کشــور باید به 

استانداردهای جهانی و به روز نزدیک شود. 
توانگــری  و  بهــره وری  بــا  رابطــه  در  وی 
شرکت های بیمه ای گفت: ۲۰ سال پیش من 

بــه همکاران خود گفتم که بیمــه ایران باید 
خصوصی شــود که با مخالفت های بســیاری 
همــراه بود. ما نباید رقابت را با نرخ شــکنی 
 ادامه دهیم. در آن زمان ســهم بیمه ایران از 
صنعت بیمه کشور ۵۰ درصد اما امروز به ۱۸ 

درصد رسیده است.
نباید تعداد شرکت های بیمه ای را بیش از این 

افزایش داد
وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان داشت: امروز 
نباید تعداد شــرکت های بیمه ای بیش از این 
افزایش یابد. اینکه هر روز تعداد شــرکت های 
بیمــه ای زیاد می شــود موضــوع مطلوب و 
خوشایندی نیســت و حتی پیشنهاد می کنم 
برخی از شرکت های بیمه ای با یکدیگر ادغام 
شوند. امروز شرایط به گونه ای پیش رفته که 
برخی با تأسیس یک شرکت بیمه ای و بورسی 
کردن آن قصد کســب ســود را داشــته و از 

وظایف اصلی حرفه بیمه دور شده اند.
همتی در ادامه گفــت: از رئیس جدید بیمه 
مرکــزی انتظار داریم که به مســائل بیمه به 

صورت فنی و تخصصی نگاه کند. 

وزیر اقتصاد:

نظارت در بیمه مرکزی ضعیف است

ایسنا- مصطفی رجبی مشــهدی، مدیرعامــل توانیر گفت: با 
کاهش دمای هوا دوره اوج مصرف برق را پشت سر گذاشته ایم 
اما این به معنای پایان ناترازی برق نیســت، چراکه همچنان با 
مشکل ناترازی روبه رو هســتیم و لازم است مشترکان به ویژه 
مشترکان پرمصرف و بالای ۲/۵ و ۴ برابر الگو به موضوع مصرف 
بهینه توجه داشــته باشند. رجبی مشهدی با اشاره به وضعیت 
تأمین برق در کشــور، اظهار کرد: درحال حاضر میزان مصرف 
برق نســبت به زمان پیک کاهش یافته اما موضوع ناترازی برق 
کماکان پا برجا اســت. وی اظهار کرد: درحال حاضر نیروگاه ها 
وارد دوره تعمیــرات شــده اند و بــه همین منظــور تعمیرات 
نیروگاهــی برخی از واحدها از مدار خارج شــده اند که همین 
مســئله موجب شــده تا ظرفیت تولید برق کشور کاهش یابد. 
مدیرعامل توانیر درخصوص برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
تعمیرات نیروگاهی، گفت: طبق برنامه ریزی صورت گرفته مقرر 
شده تا خردادماه سال آینده ۱۰۹ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی 
در نیروگاه هــای حرارتی صورت بگیــرد که این موضوع رکورد 
جدیدی در زمینه تعمیرات نیروگاه ها اســت. رجبی مشهدی با 
تأکیــد بر اینکه برنامه های افزایــش تولید برق و آمادگی برای 
تابســتان سال آینده استارت خورده است، گفت: همچنان باید 
سیاســت های مدیریت مصرف را دنبال کنیم، توسعه پنل های 
خورشــیدی و برخورد با مشترکان پرمصرف در دستور کار قرار 
دارد در حوزه تجدیدپذیرها در فاز اولیه حدود ۱۰ هزار مگاوات 

پیش بینی و قرارداد این نیروگاه ها منعقد شــده و فقط تأمین 
مالی آنها از طریق صندوق توسعه ملی در دست پیگیری است.

وی بــا تأکید بــر اینکه در بخــش ارتقا تــوان نیروگاه ها نیز 
برنامه ها کلید خورده است، گفت: احداث حدود ۷۳۰۰ مگاوات 
نیروگاه بخــار برای تکمیل نیروگاه هــای گازی و تبدیل آن ها 
به نیروگاه های ســیکل ترکیبی در دست اقدام است. در حوزه 
هوشمندسازی نیز پیش بینی شــده تا حدود ۹ میلیون کنتور 

هوشمند با اولویت پرمصرف ها در دستور کار قرار گیرد.
به گفته مدیرعامل توانیر خرید کنتورهای هوشــمند از طریق 
ســامانه های ســاتب و برق من بــرای هر یک از مشــترکان 
امکان پذیر است و مشترک پول را به طور مستقیم به کنتورساز 

پرداخت می کند.

ایرنا- سید محمدهادی سبحانیان، رئیس  کل سازمان امور 
مالیاتی با اشاره به افزایش ۴۹ درصدی درآمدهای وصولی 
سازمان در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته، گفت: در این دوره زمانی در مجموع ۵۱۱ هزار و 

۳۸۹ میلیارد تومان درآمد وصول شد.
ســید محمدهادی ســبحانیان به موضوعاتی چون وصول 
مالیات از سیاســت عدالت مالیاتی و مبارزه با فرار مالیاتی، 
دریافت مالیات از بنگاه های اقتصادی وابســته به نهادهای 
حاکمیتی، اجرا شــدن طرح انتخــاب محل مصرف مالیات 
از ســوی مودیان برای نخســتین بار در کشــور، عملکرد 
تبصــره ۱۰۰ و صفر بــودن مالیات نزدیــک به ۷۲ درصد 
اصناف مشــمول تبصره ۱۰۰ پرداخت و از تحولات مثبت 
این سازمان در جهت هوشمندســازی و دولت الکترونیک 

سخن گفت.
صدور ۸ میلیون اوراق قطعی مالیاتی تا پایان شهریور

وی درباره مهمترین اقدامات و دســتاوردهای ســازمان در 
نیمه نخست امسال اظهار داشت: برای نخستین بار نزدیک 
به هشــت میلیون اوراق قطعی مالیاتی تا پایان شهریورماه 

سال جاری بدون رسیدگی صادر و ابلاغ شد.
معاون وزیر اقتصاد با تأکید بر اینکه رویکرد و گفتمان اصلی 
نظام مالیاتی تکریم شایسته مؤدیان است، اضافه کرد: در این 
راســتا، اوراق قطعی بیش از هشت میلیون پرونده صاحبان 
مشاغل برای نخستین بار با کمترین فاصله زمانی از انقضای 
مهلت تســلیم اظهارنامه مالیاتی و تا پایان شهریورماه سال 

جاری صادر و ابلاغ شدند.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی در ادامه با اشاره به اینکه 
انجام فرآیند صدور و ابلاغ اوراق قطعی صاحبان مشاغل در 
ســال های قبل دست کم ۶ ماه تا یک سال طول می کشید، 
اما امســال در مدت یک ماه انجام شده است گفت: تسریع 
و تســهیل امور مالیاتی مؤدیان، هم موجب اعتمادسازی و 

همراهی بیشــتر آنان با نظام مالیاتی می شــود و هم زمینه 
افزایش پیش بینی پذیــری مالیاتی برای فعالان اقتصادی را 

فراهم می کند.
رشد درآمدهای وصولی سازمان در نیمه نخست امسال

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی با اشــاره بــه افزایش ۴۹ 
درصدی درآمدهای وصولی سازمان در نیمه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته، اظهار داشت: در این 
دوره زمانــی در مجموع ۵۱۱ هــزار و ۳۸۹ میلیارد تومان 
درآمد وصول شد که حدود ۱۶۷ هزار میلیارد تومان بیشتر 

از مدت مشابه سال گذشته است.
وصول۲۹ همت از محل مبارزه با فرار مالیاتی

معاون وزیر اقتصاد در ادامه تشریح عملکرد و دستاوردهای 
ســازمان امور مالیاتی کل کشــور با تأکید بر سیاست مهم 
مبارزه با فرار مالیاتی با هدف برقراری عدالت مالیاتی کشور 
که از ابتدا مورد توجه این ســازمان بوده و هست گفت: در 

نیمه اول امسال، تعداد ۵۱۷۲ برگ مطالبه مالیات از محل 
کشف فرار مالیاتی صادر شده که میزان مالیات مطالبه شده 
در آنهــا حــدود ۲۰ هزار میلیارد تومان اصــل مالیات و ۹ 
هزار میلیارد تومان جرائم متعلقه آنها بوده است. این میزان 
کشف فرار مالیاتی از تعداد ۸۱۳۹ مؤدی مالیاتی و بیش از 

۹۵۰ فقره بازرسی صورت گرفته است.
ســبحانیان افزود: در جریان این رسیدگی ها تعداد ۳۶۶۴ 
برگ تشــخیص و ۱۵۰۸ برگ قطعی صادر شــده و ۱۵۹ 
مؤدی جدید مالیاتی کشف و ۶۰۰ شرکت )شخص حقوقی( 

نیز در فهرست اشخاص فاقد اعتبار مالیاتی درج شدند.

 مهر- ســبحان نظری، رئیــس هیئت مدیره 
انجمــن صنفــی شــرکت های ریلــی گفت: 
قیمت گذاری دتوری بلیت قطارهای مســافری 
نیز چالش برانگیز اســت، زیرا این روند موجب 
توقف در ساخت واگن های مسافری شده است.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی شرکت های 
ریلی در نخستین نشست هم اندیشی مدیرعامل 
 راه آهن بــا شــرکت های حمل ونقــل ریلی و 
تولید کننــدگان واگن و لکوموتیو با اشــاره به 
اینکه طی ســه ســال اخیر عملکــرد راه آهن 
با رشــد منفی مواجــه بوده اســت، گفت: در 
سال های گذشته شــاهد آمار منفی در صنعت 
ریلی کشــور بودیم و اختلاف حساب های مالی 
بخش خصوصــی و راه آهن اعتراض های زیادی 
وارد است که این فرآیند موجب فاصله بین این 

دو بخش شده است.
وی افزود: نزول عملکرد بخش ریلی در سه سال 
گذشــته برخی از ساخت های حائز اهمیت این 

حوزه را به ۱۰ ســال قبل بازگرداند؛ همچنین، 
تأخیر در اجرای ماده ۱۲ قانون پرداخت یارانه 
رفع موانع تولید موجب شــد تا سرعت و میل 
سرمایه گذاری شــرکت ها برای نوسازی بخش 
ریلی کاهش یابد، رفع این چالش ضروری است، 
زیرا زمینه ســرمایه گذاری برای سرمایه گذاران 

در این حوزه فراهم می شود.
انجمن صنفی شــرکت های ریلــی تأکید کرد: 
قیمت گذاری دستوری بلیت قطارهای مسافری 
نیز چالش برانگیز اســت، زیرا این روند موجب 
توقف در ســاخت واگن های مســافری شــده 
است جمعاً ســالانه ۳۰ میلیون بلیت در بخش 
مسافری راه آهن فروخته می شود که تقریباً ۲۰ 
میلیون بلیت برای ســفرهای بلند مدت )رفت 
و برگشت( اســت و حدود ۱۰ میلیون بلیت ها 

مربوطه به سفرهای حومه ای است.
نظــری ادامــه داد: زمانــی شــرکت راه آهن 
شــورای  مجلــس  در  اســلامی  جمهــوری 

اســلامی به دنبــال معافیت مالیــات برارزش 
 افــزوده بود امــا زمانیکه که قانون اجرا شــد، 
برخــلاف عقیده ها چالش زا شــد، زیــرا منجر 
 به ضــرر چند هزار میلیــارد تومانی به مالکان 

ناوگان می شود.
وی در پایــان گفــت: انتظار می رود، شــرکت 
راه آهن ســریع تر برای رفع چالش های موجود 
 اقــدام کند تا ایــن صنعت مهم گســترش و 

رشد یابد.

فارس- بررســی ها نشــان می دهد در نیمه اول ســال 
۱۴۰۳ بازدهی طلای ۱۸ عیار ۱۵/۵ درصد بوده است.

نیمه اول امسال به پایان رسید. بررسی بازدهی بازارهای 
مختلــف در این مدت نشــان می دهد، طــلا صعودی تر 
بوده اســت. این در حالی اســت که تغییرات در بازار ارز 
و سرمایه حکایت دیگری داشته است. طبق آمار، دلار تا 
حدی تثبیت شده و نســبت به شش ماه پیش تغییرات 
مثبتی را ثبت نکرده اســت. در ادامه تغییرات شــاخص 
بورس نیز نشــان می دهد بازدهی بورس از دلار جامانده 
است. اتفاقی که با وعده ۴۰۰ میلیارددلاری همتی فاصله 

زیادی دارد.
بازدهی طلا و سکه در صدر

نگاهــی به بازدهی بازار ها در میانه ســال ۱۴۰۳ نشــان 

می دهد که در ۶ماهه ابتدایی امســال طلای ۱۸ عیار با 
رشد ۱۵/۵ درصدی بیشترین بازدهی را داشته و پس از 
آن ســکه امامی و ربع ســکه به ترتیب با رشد ۱۵ و ۱۳ 
درصدی، بیشــترین بازدهی را از آن خود کرده اند. البته 
لازم به ذکر اســت که رشــد ۲۱/۷ درصدی انس طلای 
جهانی در نیمه اول امســال، محرک اصلی رشــد قیمت 
طلا و سکه در کشــور بوده است. انس طلای جهانی در 
پایان شــهریورماه و پس از کاهش نیم درصدی نرخ بهره 
فدرال رزرو آمریکا و افزایش تنش ها در خاورمیانه به عدد 
بی سابقه ۲۶۲۵ دلار رســید که یک قله تاریخی بشمار 

می رود.
بازدهی منفی دلار

در نیمه اول امســال اتفاقات سیاسی و اقتصادی بسیاری 

رخ داد که می توانســت اثرات بزرگی در بازار ارز کشــور 
داشته باشــد، اما برخلاف این اتفاقات، نرخ دلار بازدهی 
منفی ۳/۵ درصدی داشــته که حاکی از آرامش و ثبات 

این بازار بوده است.
نگاهی به بازدهی بازار ها در ۶ماهه اول امســال حاکی از 
آن است که تا پایان شــهریورماه، نرخ سود شبکه بانکی 
پیشتاز بازدهی بازار ها بوده است. اما در پایان شهریورماه 
بازار طلا و ســکه توانست خود را به بازدهی سود بانک ها 
نزدیک کند. نرخ سود بانکی در نیمه اول امسال بازدهی 
۱۱.۵ درصدی داشته و در جایگاه چهارم بازدهی بازار ها 

قرار گرفته است.
تغییر مسیر بورس در روزهای پایانی شهریور

در نیمه اول امســال، بازار ســهام بازدهــی منفی ۴/۴ 

درصدی داشــت. البته بازار ســهام علی رغــم اینکه در 
پنج ماهــه ابتدای امســال بی رمق بود، در شــهریورماه 
بازدهی ۲/۹ درصدی داشــته که می تواند نشــانه ای از 
تغییر مسیر بازار ســرمایه در نیمه دوم سال و آغاز روند 

روبه بهبود باشد.
چرا بازارها باثبات بودند؟

محمد بیات، کارشــناس اقتصاد ایــران درباره وضعیت 
بازارها در نیمه نخســت ســال ۱۴۰۳ گفت: درگذشته 
تنش های سیاســی به شــدت بر بازارهای مالی کشــور 
اثرگذار بود و موجب نوســانات شدید و حتی جهش های 
قیمتی در این بازارها می شــد.این کارشــناس اقتصادی 
ادامه داد: اما در یک ســال اخیر شاهد تغییر قابل توجه 

این روند در اکثر بازارها به جز بازار سرمایه بوده ایم. 

خبرنــگاران-  باشــگاه 
علی رضا شــاه میرزایی، معاون 
وزیر صمت گفت: اگر کالایی 
شناســه نداشــته باشد اجازه 
ورود بــه کشــور را نــدارد و 
براســاس  واردات کننــدگان 
رتبه بندی می توانند کالا وارد 
در  وزیر صمت  کنند.معــاون 
نشســت خبری خــود درباره 
برنــد کالاها گفــت: امروز در 

کشور تبلیغ برند با نام ایرانی است ولی در ظاهر این برندها منشاء خارجی دارد.
او فضــای برندینــگ در کشــور را بســیار مهم ارزیابی کــرد و گفت: یکــی از دلایل بروز 
تورم، انتظارات تورمی اســت، صاحبان کســب و کار وقتی برای برندســازی سرمایه گذاری 
می کنند، انتظار حمایت و کمک از رســانه ها دارند، همکاری بین برندها و رســانه بســیار 
 مهــم اســت، وقتی رســانه ها فضای فکــری و فرهنگی در مورد کســب و کارهــا را برای
 مــردم خوب جلوه دهند، باعث ایجاد تصویر مثبتی می شــوند که بر روی انتظارات تورمی 

تأثیر می گذارد.
معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه سازمان مدیریت صنعتی بر اساس ارزیابی برند، شاخص 
آن را تعیین می کند تصریح کرد: برند به این اســت که تعداد بیشــتری از مردم هم از آن 
آگاه باشــند و هم تصویری خوبی از آن داشــته باشــند، اینجا نقش رسانه ها بسیار اهمیت 
دارد تــا اقبال عمومی نســبت به برندهــا افزایش یابد، هم اینکــه در فضای مجازی برخی 
از ســایت های اینترنتی راهنمای خرید مردم شــده اند، اگر بتــوان در خصوص برندها از از 
 فضای رســانه ای برای نظرخواهی از مردم بهره گرفت، می توان به فرهنگ ســازی برندینگ

 در کشور کمک کند.
معاون وزیر صمت گفت: صنعت تبلیغات در کشــور بسیار فراتر رفته است و امروز باید برای 
برند ملی کشور ارزش و هزینه قائل شد، در کنار تولید باید به موضوعاتی از جمله برندسازی 

توجه کرد و مشکلات امروز را با روش های جدید حل کرد.
او تصریح کرد: ما در حوزه موبایل در برندســازی داخلی ضعیف هستیم، طبق قانون کالای 
وارداتی باید دارای اســتاندارد باشد و هر گونه تجهیزات الکترونیکی که وارده کشور می شود 

باید مورد ارزیابی قرار گیرد.
او گفت: اگر کالایی شناســه کالا نداشته باشد اجازه ورود به کشور را ندارد واردات کنندگان 
براساس رتبه بندی می توانند کالا وارد کنند و میزان واردات  بر اساس خدمات پس از فروش 

و ضمانت کالا است.

دوره اوج مصرف را پشت سر گذاشتیم

رئیس کل سازمان امور مالیاتی خبر داد:

افزایش ۴۹ درصدی وصولی سازمان مالیاتی در نیمه نخست امسال

قیمت گذاری دستوری بلیت قطار حذف شود

طلا صدرنشین سودآورترین بازارهای ایران

معاون وزیر صمت:

 اجازه ورود کالا به کشور صرفاً با شناسه کالا

انرژی

بورس

مسکن

حمل و نقل ریلی

بازار طلا

انرژی اقتصاد خرد

مالیات

شهریور امسال نرخ تورم خانوارهابه 3۴/2 
درصد رسید

تسنیم- در شهریور ماه ۱۴۰۳ شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد ۲۶۴/۷ رسیده است که نسبت 
به ماه قبل، ۱/۷ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۱/۲ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه 

جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، ۳۴/۲ درصد افزایش داشته است.
تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. در شهریور ماه 
۱۴۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۱/۲ درصد بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین، ۳۱/۲ 
درصد بیشتر از شهریور ماه ۱۴۰۲ برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند. تورم نقطه به 

نقطه شهریور ماه ۱۴۰۳ در مقایسه با ماه قبل، ۰۰/۴ واحد درصد کاهش داشته است.
تورم ماهانه خانوارهای کشور

منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. در شهریور ماه ۱۴۰۳ تورم ماهانه 
خانوارهای کشور برابر ۱/۷ درصد بوده است. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 

۰/۹ درصد و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲/۱ درصد بوده است.
نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره 
مشــابه قبل از آن می باشد. در شهریور ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به ۳۴/۲ درصد رسیده که 

نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰/۶ واحد درصد کاهش یافته است.
نرخ تورم ســالانه کشور در شهریور ماه ۱۴۰۳ برابر ۳۴/۲ درصد است که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف 
هزینه ای از ۳۰/۷ درصد برای دهک اول، تا ۳۴/۸ درصد برای دهک دهم است. بر این اساس فاصله تورمی دهک ها 
در این ماه به ۴/۱ واحد درصد رسید که نسبت به ماه قبل )۴/۵ واحد درصد( ۰/۴ واحد درصد کاهش داشته است.



پــس از انتخاب فیلــم »در آغوش درخت« بــرای معرفی به آکادمی اســکار، 
محمدرضا مصباح درباره شــرایط این فیلم برای رقابــت با فیلم های دیگر بیان 
کرد: در چند روز آینده با ســهامداران فیلم جلسه خواهیم داشت و ممکن است 
در صــورت لزوم تغییراتی در فیلم صورت پذیرد که به اســتانداردهای اســکار 

نزدیک تر شود.
او دربــاره اینکه این تغییرات در چه بخش هایی اعمال می شــود، گفت: هنوز به 
جمع بندی نرسیده ایم، ولی ممکن است در صورت لزوم هم در بخش فنی و هم 

در تدوین تغییراتی داشته باشیم. در این زمینه باید بررسی هایی صورت گیرد.
مصبــاح در پاســخ به اینکــه چــه اقداماتی بــرای تبلیغ و نمایــش خارجی 
فیلــم انجام می شــود، توضیــح داد:  با توجه بــه اینکه فیلم بایــد در رقابت با 
نمایندگان دیگر کشــورها شرایط مناسبی داشته باشــد، برای تبلیغ و معرفی 
 بهتــر فیلم حضور، همــکاری و تفاهم با پخش کننده خارجــی هم باید مدنظر

قرار گیرد. 
در این راستا هماهنگی هایی را با ســرمایه گذاران »در آغوش درخت« خواهیم 
داشت تا کار به خوبی پیش برود؛ به هر حال این طبیعی است که وقتی فیلمی 

راهی اسکار می شود، برای اکران خارج از کشور تفاهم نامه هایی را با پخش کننده 
خارجی برنامه ریزی کند.

او درباره اینکه آیا فیلم »در آغوش درخت« در جشــنواره های خارجی جدیدی 
حضــور دارد، گفت:  چند جشــنواره پیــش رو داریم و به نظــرم باید تعداد این 
جشــنواره ها بیشتر هم شود؛ چون حالا که ماجرای اســکار پیش آمده، باید با 
جدیت بیشتری عمل کنیم و در جشنواره های مطرح و مورد توجه اسکار حضور 

جدی تری داشته باشیم.
مصبــاح دربــاره اینکه آیا پیش بینی می کــرد که این فیلم به عنــوان نماینده 
ســینمای ایران در اســکار انتخاب شــود، با تأکید براینکه برای دیگر فیلم های 
بررســی شده در کمیته انتخاب احترام قائل اســت، پاسخ داد: استنباط ما این 
بــود که »در آغوش درخــت« ظرفیتی ملی و بین المللی دارد و از آنجا که جزء 
نامزدها بودیم، تا حدی آمادگی داشتیم. ضمن اینکه با استقبال در اکران داخلی 

هم پیش بینی می کردیم که شانسی برای انتخاب داشته باشیم.  
فیلم »در آغوش درخت« قرار است در جشنواره فیلم کودک شارجه و جشنواره 

فیلم سماع نیز نمایش داده شود.
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جانفرانکورزی:آغوش اسکار برای افرای سینمای ایران باز شد 
 مشتاقانه منتظر حضور دوباره در ایران هستم

جان فرانکــو رزی، تهیه کننــده 
و کارگــردان شــناخته شــده 
ایتالیایــی در پیامــی بــه تیم 
برگزاری هجدهمین جشــنواره 
بین المللی فیلم مســتند ایران، 
»ســینماحقیقت«، بــا اشــاره 
بــه خاطــره فراموش نشــدنی 
حضور در ایــران و این رویداد، 
»سینماحقیقت« را جشنواره ای 

گرم و به یادماندنی دانست.
جان فرانکو رزی، ســینماگر بین المللی نوشته اســت: تجربه من از جشنواره 
»ســینماحقیقت« خارق العاده بود. آثار منتخــب، متنوع و قوی بودند و طیف 
وســیعی از دیدگاه های جهانی را در بر می گرفتند. جلســات تأمل برانگیز بعد 
از نمایش فیلم ها که ارتباطی قوی میان فیلم ســازان و مخاطبان شکل می داد، 
تجربه ای غنی و به طور ویژه برای من لذت بخش بود. سازمان دهی و برگزاری 
جشنواره و محیط گرم و دوستانه آن، جشنواره »سینماحقیقت« را به رویدادی 
فراموش  نشــدنی تبدیل کرد. من هنوز مشــتاقانه به دنبال فرصتی هســتم تا 

دوباره به عنوان مهمان در جشنواره حضور پیدا کنم. 

کمدی های الان حرکات موزون شده است
چرا»عطاران«بهتلویزیوننمیآید؟

حمید لولایی بازیگر سریال های طنز درباره روند ساخت مجموعه های کمدی 
در ســال های اخیر در تلویزیون بیان کرد: نگاه به کارهای طنز با گذشته فرق 
کرده است، نیت این نیست که دنبال طنز نباشند؛ اما نمی خواهند این کارها به 
ســمت بدآموزی برود. وی ادامه داد: الان در سینماها کمدی هایی داریم که یا 
در حال حرکات موزون هستند یا کمدی هایی داریم که نمی توانم جزئیاتش را 
بگویم. درحالی که ما کمدی هایی در سینما داشتیم که مثل »اجاره نشین ها« 

ماندگار شدند. سینمای طنز الان شبیه کارهای فیلم فارسی قدیمی است.
بازیگر »زیر آســمان شــهر« یادآور شــد: در تلویزیون مدیران دوست دارند 
طنزها ســالم تر باشــد و این ابتدای کار و با تغییرات برخی مدیران سخت تر 
اســت و باید آزمون و خطا داشــته باشــد. با این حال ما دوست داریم مردم 
 با خانواده هایشــان بنشــینند کارها را ببینند و همه یک ســریال را دوســت 

داشته باشند.
وی اضافه کرد: این طور نباشــد که مردم در نظرهایــی که در فضای مجازی 
می گذارند، می گویند فلان کار کمدی در ســینما یا شــبکه نمایش خانگی به 
شکلی بود که نتوانستیم با خانواده آن را ببینیم. این بازیگر درباره همکاری با 
رضا عطاران در ســریال ها و اینکه چقدر امکان دارد این همکاری دوباره شکل 
بگیرد، گفت: من خاطرم هســت از او دعوت شــده بود و مشکلی هم نداشت. 
یکی دو ســال پیش هم می خواست سریالی در شبکه نمایش خانگی بسازد و 
قرار بود در آن سریال همکاری کنیم. اما او موقعیتی در سینما پیدا کرد که در 
۳۰ یا ۴۰ جلسه فیلمی می سازد و تمام می شود و برای خودش هم بهتر است، 

من هم بودم شاید فقط همین مدیوم را ترجیح می دادم. 
لولایی با اشاره به اینکه مردم او را با سریال های عطاران به یاد می آورند، اظهار 
کــرد: اتفاقاً همــه هم می گویند کاش دوباره با هــم کار کنید ولی خب مردم 
نمی دانند جمع شــدن این تیم کنار هم ســخت است. از طرفی من هم دیگر 

نمی توانم آن نقش ها را بازی کنم. نمی توانم مثلًا فرزند ۳ ساله داشته باشم.

مستند

سریال

ســینماهای کشور طی ۳ ماه تابستانی، فراتر از انتظار ظاهر شدند و درحالی که 
تنهــا حدود ۲۰ روز عادی را تجربه کردند، موفق شــدند تا با جذب ۷ میلیون و 
۴۲۳ هزار مخاطب، به گیشــه ۴۱۱ میلیارد تومانی برسند. این آمار در شرایطی 

به دست آمد که حدود ۲۱۳ هزار سانس برای فیلم های روی پرده تعریف شد.
این آمار از آن لحاظ برای ســینمای تابســتانی قابل قبول است که ۲ ماه از این 
مدت، با ماه های محرم و صفر در تلاقی بود و طی ۱ ماه دیگر نیز مناســبت هایی 
سبب تعطیلات سینماها شد. بنابراین با در نظر گرفتن این مختصات، می توانیم 

میزان استقبال از سینماها را خوب ارزیابی کنیم.
سینمای تابستانه؛ وقتی فیلم سوزی برای سینما منجر به رشد شد

البته باید به یک حقیقت نیز اشــاره کنیم که درصد نمایش فیلم های پرمخاطب 
در تابســتان، بســیار بالا بود و اگر این فیلم ها، در یک حیات نرمال نمایش داده 
می شــدند، بسیار بیشــتر از آن چیزی که امروز به دست آوردند، گیشه داشتند. 
نتیجه آن که سینمای ایران در تابستان، با دست کاملا پر به چنین آماری رسید و 
اگر این فیلم ها در فصل گرم نمایش داده نمی شدند، قطعا چنین فروشی حاصل 
نمی شــد. این ترافیک فیلم های پرمخاطب سبب شد تا آثار پراقبالی چون »پول 
و پارتی«، »مفت بر«، »قیف«، »یادگار جنوب«، »ملاقات با جادوگر« و »ســاعت 
۶ صبح« در رقابــت فیلم های روی پرده نظیر »تگزاس ۳«، »خجالت نکش ۲«، 
»مســت عشق«، »تمساح خونی« و حتی »سال گربه«، یک فیلم سوزی گسترده 

به راه بیندازد و دست مخاطب دوستدار کمدی برای تماشای فیلم، باز باشد.

در چنین شرایطی بود که سینمای ایران توانست از این فرصت تابستانی، نهایت 
بهــره را به عمل آورده و مخاطبان فصلی خــود را از ۷ میلیون نفر عبور دهد تا 
این آمار، ۶۶ درصد بیشــتر از تابستان سال گذشــته باشد. البته این آمار نشان 
می دهد که سینمای ایران در فصل تابستان، ۴۶ درصد کمتر از بهار امسال موفق 

به جذب مخاطب شده است.
در تیرمــاه، ۲ میلیون و ۲۵ هزار نفر به ســینما رفتند کــه این تعداد مخاطب، 
گیشــه ۱۱۸ میلیاردی را برای ســینماها رقم زدند. تعداد مخاطبان مردادماه به 
۳ میلیون و ۶۳ هزار نفر رســید و گیشه نیز رقم ۱۶۰ میلیارد تومان را دید. این 
آمار برای شــهریورماه، به ۲ میلیون و ۳۴۵ هزار مخاطب و گیشه ۱۳۳ میلیارد 

تومانی رسید.
بهترین عملکرد اکران تابســتانی به فیلــم »تگزاس ۳« اختصاص دارد که موفق 
شد تا با جذب ۲ میلیون و ۵۴۰ هزار نفر، ۱۳۸ میلیارد و ۲۰۰ میلیون بفروشد.
»پــول و پارتی« با ۱ میلیون و ۴۳۹ هــزار مخاطب، ۷۸ میلیارد و ۱۰۰ میلیون 

تومان فروخت و به رتبه دوم جدول پرمخاطب ها رسید.
»خجالــت نکش ۲« نیز با ۱ میلیون و ۱۲۹ هزار مخاطب، گیشــه ۶۰ میلیارد و 

۲۰۰ مییون تومانی را محقق کرد.
رتبه چهارم در اختیار کمدی »قیف« با ۱۶ روز نمایش قرار دارد که با ۳۲۱ هزار 

مخاطب، ۱۸ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان فروخت.
»مســت عشق« توانســت اقتدار بهاری خود را به تابستان بکشاند و با ۲۶۹ هزار 

مخاطب، به گیشه ۱۶ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومانی برسد.
»مفت بر« که از ۱۵ شــهریور به روی پرده رفت توانست با ۲۱۹ هزار مخاطب و 

فروش ۱۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومانی اش، در رده ششم جدول قرار بگیرد.
»یــادگار جنوب« نیز ۱۹۹ هزار مخاطب داشــت و به فروش ۱۲ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون تومانی رسید. »ملاقات با جادوگر« نیز توانست ۱۸۳ هزار مخاطب جذب 
کند و ۱۰ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان بفروشــد. »تمســاح خونی« که از ۱۶ 
اســفند به روی پرده بود، در زمره ۱۰ فیلم پرمخاطب تابســتان قرار گرفت و با 

۱۶۴ هزار مخاطب و گیشــه ۱۰ میلیارد تومانی در رده نهم قرار گرفت. دهمین 
فیلــم این جدول، به »قلب رقه« اختصاص دارد که توانســت با جذب ۱۳۶ هزار 

مخاطب، به گیشه ۷ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومانی برسد.
۶ ماه مهم و پرامید برای سینمای ایران

ســینمای ایران توانست به سلامت، ۶ ماه ابتدایی امسال را سپری کند. در بازه ای 
که ۳ ماه از ۶ آن با ماه های رمضان، محرم و صفر در تلاقی بود و ۳ ماه دیگر نیز 
متأثر از اتفاق هایی چون شــهادت ائمه و حادثه بالگرد رئیس جمهور همراه شد، 
توانست با جذب ۱۶ میلیون و ۱۰۰ هزار مخاطب، به گیشه ۹۰۸ میلیارد تومانی 
برســد که قطعاً جلوتر از تحلیل ها است و برآیند گیشه ۲۰۰۰ میلیاردی امسال 

را نزدیک تر کرده است.
برای ۶ ماه دوم امســال، چشم انداز بسیار روشنی در انتظار سینمای ایران است. 
ناوگان اکران کشــور از یازدهم مهرماه، با فیلم هایی قدرتمند تعویض می شــود 
ضمــن اینکه اکران چند فیلم پرمخاطــب ادامه می یابد تا با چنین رویکردی، به 
احتمال فراوان، در فصل پاییز، شــاهد بهترین عملکرد فصلی سینمای ایران طی 
امسال باشیم. برای فصل زمستان نیز به نظر می رسد که اتفاق های خوبی در راه 
باشــد و تا پایان جشنواره، سینما حیات نرمالی خواهد داشت. فصل مرده اکران 
که همواره پس از پایان جشنواره تا انتهای سال است نیز امسال به واسطه اکران 
فیلم های رمضانی و نوروزی از اواسط اسفندماه، این نوید را می دهد که در آخرین 

ماه سال نیز باید شاهد استقبال مخاطبان سینما باشیم.
اگــر برنامه ریزی هوشــمندانه ای که بــرای اکران فیلم هــای پرمخاطب کمدی 
)»زودپر« از ۱۱ مهر، »صبحانه با زرافه ها« از ۳ آبان و »هفتاد ســی« احتمالاً از 
آذرماه( برای گونه های اجتماعی، کودک و... نیز در نظر گرفته شــود، ســینمای 
ایران به راحتی این پتانســیل را خواهد داشت تا با گذر از ۳۳ میلیون مخاطب و 
گیشه فراتر از ۲۰۰۰ میلیارد تومانی، رکورد ۲۴ ساله تعداد مخاطبان را شکسته 
و بیش از هر زمان دیگری، امید را به بدنه فعالان این حوزه نظیر ســینماداران، 

تهیه کنندگان، دفاتر پخش و البته صنوف مختلف سینما تزریق کند.

افزایش۶۶درصدیمخاطبسینمایتابستانه؛

وقتیفیلمسوزیمنجربهرشدگیشهمیشود

ورزش
الاتحاد اخراج »بلان« را بررسی می کند

به گزارش ایســنا، الاتحاد عربســتان 
فصل را با لوران بلان فرانســوی بسیار 
خوب آغاز کرد و در ســه بازی آغازین 
فصل توانســت به پیروزی برســد، اما 
روند پیروزی های پیاپی الاتحاد توسط 
الهلال، قــدرت بی چون وچرای فوتبال 
عربســتان در دو فصل اخیــر به پایان 
رســید. در حســاس ترین بازی هفته 

چهارم رقابت های لیگ حرفه ای عربســتان، دو تیم الاتحاد و الهلال به مصاف هم 
رفتند که این بازی در نهایت با پیروزی سه بر یک الهلال به پایان رسید.

شکست برابر الهلال انتقادهای تندی را از بلان به همراه داشت و هواداران الاتحاد 
انتظــار چنین شکســتی را آن هم با بازی ضعیفی که شــاگردان بلان به نمایش 
گذاشتند نداشتند. روزنامه اسپورت عربســتان از احتمال اخراج لوران بلان خبر 
داد و نوشــت: باشــگاه الاتحاد انتظار چنین شکســتی را نداشت و اخراج بلان را 
بررسی می کند. مدیران باشگاه تصمیم گرفته اند یک فرصت دیگر به این سرمربی 
فرانسوی بدهند و در صورت شکستی دیگر این احتمال زیاد است که او از سمتش 
اخراج شود. الاتحاد که دو فصل پیش قهرمان لیگ عربستان شد در هشت تقابل 

اخیرش با الهلال شکست خورده است.

آمار درخشان »سردار آزمون« در شباب الاهلی
۷ بازی و ۸ گل

به گزارش باشــگاه خبرنگاران، مهاجم ایرانی تیم فوتبال شــباب الاهلی توانســته 
عملکرد درخشــانی را از خود در تیم جدیدش به ثبت برســاند. تیم های فوتبال 
شــباب الاهلی و الوحــده در چارچوب لیگ ادنوک امــارات رو در روی هم قرار 
گرفتند که این بازی با برتری ۵ بر ۴ شــباب الاهلی به پایان رسید. سردار آزمون 
مهاجم ایرانی شــباب الاهلی نقش پررنگی در پیروزی تیمش داشت و توانست دو 
گل و یک پاس گل به نام خود به ثبت برساند تا تیمش به سومین پیروزی متوالی 
در این فصل دست یابد. سردار تاکنون در ۷ بازی که برای شباب الاهلی به میدان 
رفته اســت توانســته آمار خوب ۸ گل زده و یک پاس گل را به نام خود به ثبت 

برساند تا سران این باشگاه از جذب بازیکن جدید خود رضایت داشته باشند.

ماجرای محکومیت فدراسیون فوتبال توسط سپاهان
 در CAS چیست؟

به گزارش مهر، فصل گذشــته و به دلیل عدم رعایت قانون ســقف بودجه توسط 
باشــگاه سپاهان، فدراسیون فوتبال از این تیم ۴ امتیاز کسر و ۴۰ میلیارد تومان 
جریمه مالی کرد. با گذشت زمان مسئولان فدراسیون فوتبال ۴ امتیاز کسر شده 
را به ســپاهان بازگرداندند اما حاضر به بخشش جریمه ۴۰ میلیارد تومانی نشدند 
و همین موضوع باعث شد تا سپاهانی ها پرونده شکایت از فدراسیون فوتبال را به 

دادگاه حکمیت ورزش CAS بکشانند.
روز یک شــنبه نیز رأی این دادگاه صادر و فدراسیون فوتبال علاوه بر عودت ۳۳ 
میلیارد به باشــگاه ســپاهان، ۸۰ درصد هزینه دادرسی و هزینه وکیل را هم باید 
پرداخت کند. به این ترتیب ســپاهانی ها در این پرونده نه تنها محکوم شدند بلکه 
توانســتند فدراســیون فوتبال را محکوم کنند تا بار دیگر قوانین مربوط به قانون 
ســقف بودجه وارد چالش شــود. هنوز فدراسیون فوتبال نســبت به این موضوع 
واکنشی نشان نداده است. اما آنچه که مسلم است عدم شفافیت درست در اجرای 
قانون سقف بودجه است که باعث شده تا لیگ برتر فوتبال ایران در دو سال اخیر 

با حاشیه های زیادی رو به رو شود.
لازم به ذکر است که فدراسیون فوتبال در فصل جاری هم پس از برگزاری چندین 
جلسه راضی شد تا درآمد تیم های حاضر در رقابت های آسیایی را به سقف بودجه 
آنها اضافه کند و این امر باعث شــد تا سپاهان بتواند قرارداد بازیکنان جدید خود 

را به ثبت برساند.

بــه گــزارش ایرنا، تیم فوتبــال پرســپولیس تهــران در هفته پنجم 
رقابت های لیــگ برتر فوتبال در شــرایطی برابــر آلومینیوم اراک به 
برتری ۲ بر صفر رســید. این تیم روز چهارشــنبه چهــارم مهر ماه از 
 ســاعت ۱۹ باید در شهرآورد تهران به مصاف رقیب دیرینه خود یعنی

استقلال تهران برود.
یکی از اتفاقات جذاب شــهرآورد پایتخت شاید بازگشت علی علی پور 
و حضور وی در این بازی باشــد. او که ۴ بار ســابقه باز کردن دروازه 
اســتقلال را در کارنامه خود دارد، در بهترین فرم ممکن، آماده تقابل 

با آبی پوشان است.
علی پور در تقابل قرمزها برابر آلومینیوم در دقیقه ۵ بازی موفق شــد از 
مدافع حریف پنالتی بگیرد تا محمدحســین کنعانی زادگان گل نخست 
سرخ پوشــان را در این بازی به ثمر برســاند. در دقایق پایانی بازی در 
نیمه نخست علی پور در یک مصاف تک به تک موفق شد دروازه محمد 
خلیفه ســنگربان آلومینیــوم اراک را باز کند که داور بعد از بررســی 

صحنه، گل این مهاجم را مردود اعلام کرد.

در نیمــه دوم این مهاجم ۲۸ ســاله بارها و بارها تلاش کرد تا دروازه 
ایرالکو را باز کند. 

ســرانجام در دقیقــه ۷۰ بازی، علی پور روی اشــتباه مدافع حریف و 
روی یــک حرکت انفرادی زیبــا موفق شــد دروازه آلومینیوم را باز 
کنــد تا بعــد از ۴ بازی پای ایــن مهاجم به گل زنــی در رقابت های 
لیگ برتــر باز شــود. علی پور پیــش از این در بازی قبلــی قرمزها 
مقابل فولاد خوزســتان نیز پاس گل داد تا از ۴ گل آخر پرسپولیس 
 روی ۳ گل تأثیــر مســتقیم گذاشــته باشــد و با توپ پــر به بازی 

استقلال برسد.
آخرین گل علی پور برای پرســپولیس پیــش از جدایی از این تیم،  به 
بازی مقابل اســتقلال در جام حذفی برمی گردد. این مسابقه که در ۵ 
شهریور سال ۱۳۹۹ برگزار شد، در پایان وقت های قانونی با نتیجه ۲ 
بر ۲ به پایان رسید. علی پور در آن بازی هم یک گل ساخت و یک گل 
زد و حالا این بازیکن بعد از گذشت ۴ سال و یک ماه، آماده رویارویی 

با آبی پوشان است.

خطونشانآقایگلدرآستانهشهرآورد؛

 علی پور با توپ پر به استقلال رسید

آشوبی:

شهرآورد۱۰۴تهاجمیوجذابمیشود
سرمربیتیمفوتسالمراکش:

نمیخواستیمدرمسیرایرانقراربگیریم

به گزارش تســنیم، فرزاد آشــوبی درباره برگزاری شــهرآورد ۱۰۴ 
تهــران و شــرایط ســرخابی ها در آســتانه بازی روز چهارشــنبه 
اظهار داشــت: با توجه شــرایط پرســپولیس و تغییراتــی که این 
تیــم در کادر فنــی و بازیکنانــش داشــته اســت، مــن معتقدم 
 سرخ پوشــان در چنــد بــازی گذشــته عملکــرد فوق العــاده ای 

داشتند. 
پرســپولیس در بــازی بــا الاهلی نمایــش بســیار خیره کننده ای 
داشــت و حریف پرســتاره اش را مقهور قدرت و بــازی خود کرده 
بود و اگر بازیکنان پرســپولیس از موقعیت های شــان بهتر استفاده 
می کردنــد ایــن تیــم نمی باخت. من به شــخصه فکــر می کردم 
پرســپولیس نیاز به زمان بیشتری دارد تا گاریدو و بازیکنان جدید 
 در ایــن تیم جا بیفتنــد، اما این تیم زودتر از تصور ما به شــرایط 

ایده آل رسید.
کادر  در  اســتقلال،  هــم  مقابــل  طــرف  در  داد:  ادامــه  وی 
 فنــی تغییــری نداشــت؛ امــا بازیکنــان زیــادی بــه ترکیــب 
ایــن تیــم اضافــه شــدند و با وجــود حاشــیه های زیــادی که 
 اطــراف ایــن تیــم وجــود دارد، شــاگردان نکونام هــم نمایش 
خوبــی مقابــل الغرافه داشــتند و نتیجــه  خوبی در شــروع لیگ 
نخبگان آســیا داشــتند. اســتقلال متفــاوت از لیگ بــازی کرد 
 و خیلــی زود بــه گل رســید و توانســت گل های بعــدی را هم 

به ثمر برساند.
پیشکســوت باشــگاه پرســپولیس راجع به نتیجه متفاوت دو تیم 
اســتقلال و پرســپولیس پس از بازی های آســیایی، در لیگ برتر 
تصریح کرد: شــرایط به گونه ای اســت که کادر فنــی دو تیم باید 
 بازیکنان را برای رقابت در لیگ برتر و لیگ نخبگان به لحاظ ذهنی 

آماده کنند. 
شرایط برای دو تیم فرق می کرد، استقلال مقابل نساجی قرار گرفت 
که برای شکســت آبی پوشــان و فرار از قعر جــدول انگیزه زیادی 
داشت. آبی پوشــان هم موقعیت های زیادی داشتند، ولی نتوانستند 

استفاده کنند و کارشان سخت شد. 
در مقابــل امــا پرســپولیس بــا آرامش بیشــتری بــازی کرد و 
از شــروع بــازی قــدرت خود را بــه آلومینیــوم دیکته کــرد. به 
نظر مــن یکــی از اتفاقــات مثبــت بــازی پرســپولیس گلزنی 
 علی پــور بود کــه می توانــد شــروع گلزنی هــای او در بازی های 

آینده باشد.
آشوبی در پایان درباره بازی روز چهارشنبه سرخابی ها در اراک گفت: 
با توجه به تغییراتی که استقلال و پرسپولیس داشتند و همین طور 
بازیکنــان خارجی و باکیفیتی کــه در این دو تیــم حضور دارند، 
 پیش بینی من این است که یک بازی تهاجمی و جذاب را از دو تیم

شاهد باشیم. 

بــه گزارش تســنیم، تیم ملــی فوتســال مراکش پس از شکســت مقابــل پرتغــال در مرحله 
گروهــی جام جهانی ۲۰۲۴ ازبکســتان، در جایــگاه دوم جدول گروه E قــرار گرفت و در مرحله 
یک هشــتم نهایی به مصاف ایران می رود. هشــام دکیک، ســرمربی مراکش در مورد این مسابقه 
گفــت: می خواســتیم صدرنشــین گروه E شــویم و در این مســیر ســخت که برزیــل، ایران و 
 اســپانیا در آن حضــور دارند، قــرار نگیریم. با این حال برای عبور از ســد ایران باید خونســرد و 

شجاع باشیم.
وی با تمجید از شاگردان وحید شمسایی، تصریح کرد: ایران در رده های نخست رده بندی تیم های 
ملی فوتســال قرار دارد. ایران تیم چهارم دنیاســت و مراکش در جایگاه ششم قرار دارد و با نتایج 
عالی صدرنشــین گروه خودش شــد. سرمربی مراکش با اشــاره به برتری ۵ بر ۴ بهترین تیم سال 
۲۰۲۳ فوتســال دنیا )از نگاه سایت فوتســال پلنت( مقابل ایران در تورنمنت ویتنام گفت: پیش تر 
 در جام کنفدراســیون ها مقابل ایران بازی کردیم و این تیم را شکســت دادیم، اما حالا شــرایط

 متفاوت است. از مصدومیت بازیکنان رنج می بریم، اما با انگیزه صعود به یک چهارم نهایی به مصاف 
ایران می رویم.

تیم های ملی فوتســال ایران و مراکش از ســاعت ۱۶ روز پنج شنبه پنجم مهر، در شهر بخارا مقابل 
هم صف آرایی می کنند.

شکستدخترانوالیبالیستسایپا
مقابلنمایندهژاپن

به گزارش ایســنا، تیم والیبال زنان ســایپا در دومین دیدار خود در جام باشگاه های آسیا به مصاف 
نک رد راکتس کاوازاکی ژاپن رفت و شکست خورد.

دختران والیبالیست سایپا در این دیدار با حساب سه بر یک و با امتیازهای ۲۷ بر ۲۵، ۱۲ بر ۲۵، 
۱۸ بر ۲۵ و ۱۴ بر ۲۵ نتیجه را به حریف خود واگذار کردند.

این دومین شکست نماینده والیبال ایران در جام باشگاه های زنان آسیاست. سایپا در اولین مسابقه 
خود  مقابل نماینده فیلیپین شکست خورد.  

تیم سایپا امروز در آخرین دیدار مرحله مقدماتی به مصاف نماینده ویتنام می رود.  
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به گزارش ســبحان، ســجاد تقوایی، مدیر نــوآوری، فناوری 
و کارآفرینــی دانشــگاه شــیراز گفــت: تشــکیل کارگروه 
توســعه دارایی های نامشــهود با ریاســت معــاون، به عنوان 
 بازوی سیاســت گذاری در ایــن حوزه ازجملــه راهبردهای 

تحول آفرین بود.
وی گفــت: این توافق نامه بــا هدف ترویج، فرهنگ ســازی، 
برنامه ریزی و مدیریت توســعه ی فناوری برای بهره برداری از 
دارایی های فکری مســتخرج از فعالیت های پژوهشی اعضای 
هیئت علمی و دانشــجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه شیراز 

منعقد شده است.
تقوایی بــه تاریخچه  شــکل گیری دفاتر مالکیــت فکری در 
دانشــگاه پرداخت و گفت: در ســال۱۳۸۴ و پس از تصویب 
اولین ســند توسعه  نانوفناوری کشور، مالکیت فکری به عنوان 
یک زیرســاخت مهم برای نیل به اهداف این سند، مطرح شد 
و در اولین قدم ۱۰ مؤسسه برتر دانشگاهی و پژوهشی کشور 
برای راه اندازی دفاتر مالکیت فکری و توسعه منابع انسانی این 

حیطه انتخاب شــدند که دانشگاه شیراز یکی از دانشگاه های 
پیشرو در راه اندازی این دفتر در ساختار خود بوده است.

وی ادامــه داد: دفتــر مالکیــت فکری در طول این ســال ها 
فعالیت های ترویجــی و حمایتی متعــددی از جمله تعریف 
دوره هــای دانش افزایی ویژه  اعضــای هیئت علمی، برگزاری 
دوره هــای آموزش تخصصــی از جمله در ثبــت اختراع در 
حــوزه  نرم افزارها، برگــزاری دوره های عمومــی ثبت اختراع 
 با حضــور کارشناســان اداره  ثبت اســناد و املاک کشــور 
را انجام داده اســت. تقوایی افزود: با توسعه  فرهنگ مالکیت 
فکری در کشور، این دانشگاه برای استفاده از خدمات حمایتی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
 اقدام به انعقاد تفاهم نامه  همکاری با کانون مدیریت دارایی های 
فکری کرده است. به گفته  مدیر نوآوری، فناوری و کارآفرینی 
دانشگاه شیراز، کانون دارایی های فکری معاونت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان به عنوان یک کار ویژه و با هدف رشــد 
کمی و کیفی جایگاه ثبت اختراعات ایران در خارج از کشــور 

شکل گرفته و عملکرد این مجموعه در ارتقای شاخص جهانی 
 نوآوری و زیرشاخص های مرتبط با ثبت در طی ده سال گذشته

 روشن است.
وی به مهم ترین اقدامات این مجموعه پرداخت و از آن جمله 
به توسعه  کمی و کیفی آموزش، راه اندازی دفاتر رابط مالکیت 
 ،PCTفکری دانشــگاهی، حمایت از ثبت اختراعات آمریکا و
توسعه  کیفی ارزیابی و نگارش متون اختراع و ارتقای ظرفیت 

ملی در خدمات بروکری اشاره کرد.
تقوایی یادآور شــد: از ســال ۱۴۰۲ و با تحــول رویکردهای 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
رویکرد اقتصادی و توســعه  اکوسیســتم محوری ترین تمرکز 

حیطه  مالکیت فکری گردید.
 مدیر نوآوری، فناوری و کارآفرینی دانشگاه شیراز اظهار کرد: 
با انعقاد توافق نامه جدید به شــرط تأییــد کارگزاران فعال و 
موردتأیید، کانون دارایی های فکری براساس شیوه نامه  حمایت 
از خدمت جست وجوی نوآوری که در سایت کانون دارایی های 

فکری ارائه شده است، در چهار محور از دانشگاهیان حمایت 
می کند که عبارت است از:

۱- حمایــت از نــگارش درفت اختراع داخلی بــرای فناوران 
معرفی شده دانشگاه شــیراز، تا سقف ۵ تقاضانامه و حمایت 
مالــی ۸۰ درصد کانــون و ۲۰درصــد دانشــگاه،  ۲- ثبت 
تقاضانامه های PCT حقوقی با مالکیت دانشــگاه شــیراز و با 
تأیید کانون، تا سقف ۳ تقاضانامه و با حمایت مالی ۹۰ درصد 
کانون و ۱۰درصد دانشــگاه؛ ۳- حمایت از ثبت USPTO و 
دیگر کشورها با مالکیت دانشگاه و با تأیید کانون، تا سقف یک 
 مورد در ســال و با حمایت مالی ۴۰ درصد کانون و ۶۰ درصد 
دانشــگاه؛ ۴- کمک به تجاری سازی دســتاوردهای فناورانه 
دانشگاه، تا سقف ۲مورد در سال و با حمایت ۵۰ درصد کانون 

و ۵۰ درصد دانشگاه.
علاقه منــدان بــرای اطلاعات بیشــتر می توانند به ســایت 
 https://ipmc.isti.ir کانون دارایی های فکــری به نشــانی 

مراجعه کنند.
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معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه شیراز:
ورودی های دانشگاه شیراز با خروجی آن

 یکی نیست
به گزارش ســبحان، مســلم باقری، معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی 
دانشــگاه شــیراز در خصوص تعداد دانشجویان دانشــگاه شیراز در سال 
تحصیلی جدید بیان کرد: تعداد دانشــجویان دانشــگاه شیراز حدود ۱۷ 
هزار نفر اســت اما هرساله تعداد خروجی ها با ورودی های دانشگاه یکسان 

نیست و معمولاً عده ای از دانشجویان سنوات تحصیلی می گیرند. 
وی ادامه داد: ورودی های ســال تحصیلی جدید حدود ۴ هزار و ۲۰۰ نفر 

است، اما به همین میزان خروجی نداریم.
باقری تصریح کرد: احتمال می دهیم تعداد دانشــجویان امسال به بیش از 
۱۸ هزار نفر برسد. همچنین در سال تحصیلی جدید ۳ رشته کارشناسی 

و ۱۱ رشته کارشناسی ارشد به دانشگاه افزوده شده است.

 تأکید بازرس کل فارس بر رفع مشکلات
 بیمارستان نمازی

به گزارش ســبحان، کاظم اکرمی، بازرســی کل اســتان فارس به همراه 
 برخی از بازرســان این اســتان و رئیس بیمارســتان نمــازی از اتفاقات
 این بیمارســتان بازدید کرد و در جریان نحــوه ارائه خدمات به بیماران 

قرار گرفت.
در ایــن بازدید برخی از بیماران و همراهان آن ها از ارائه خدمات گله مند 
بودند، بر همین اســاس بازرسی اســتان فارس پیرامون وضعیت اتفاقات 

بیمارستان نمازی به استاندار نامه زد.
در بخشــی از این نامه آمده است: همان گونه که مستحضرید بیمارستان 
نمازی علاوه بر پذیرش بیماران استان، پذیرای بیماران سایر استان ها نیز 
اســت و همین موضوع مشــکلاتی را برای بیمارستان به خصوص بخش 

اورژانس به وجود آورده است. 
در ادامه نامه به استاندار فارس تأیید شده است: با توجه به بازدید میدانی 
صورت گرفته و شــکایات و اعلامات واصلــه، علی رغم تلاش کادر درمان 
جهت رســیدگی به بیماران، بخش مذکور با مشــکلاتی از قبیل کمبود 
شــدید فضا، کمبود پرستار و امکانات روبه رو است که این امر باعث خلل 
در روند درمان و نارضایتی شــدید بیماران شــده و نیازمند دستور فوری 

جنابعالی جهت حل مشکلات بخش اورژانس است.

مدیرکل امور مالیاتی فارس اعلام کرد:
الزام صاحبان مشاغل با فروش بالای ۱۴۴ میلیارد 

ریال به صدور صورت حساب الکترونیکی
ســبحان،  گــزارش  بــه 
محمدابراهیمی،  حمیدرضا 
مدیــرکل امــور مالیاتــی 
اطلاعیه  پیرو  گفت:  فارس 
سازمان امور مالیاتی کشور 
در خصوص شــرایط صدور 
الکترونیکی  صورت حساب 
توســط اشــخاص حقیقی 
مــورخ ۲۹ آذرماه ۱۴۰۲ و 

با عنایت به نصاب مقرر در ماده ۱۴ مکرر قانون پایانه های فروشــگاهی و 
ســامانه مؤدیان و تبصره ۱ آن، چنانچه فروش هر مؤدی شخص حقیقی 
در طی ســال از نصاب مقرر در ماده مزبور عبــور کند، از ابتدای دومین 
دوره بعد از اتمام دوره عبور فروش ســالانه از نصاب مقرر، ملزم به صدور 

صورت حساب الکترونیکی است.
وی اظهار کرد: بر اســاس اعلام این ســازمان، مؤدیان اشــخاص حقیقی 
)صاحبان مشــاغل( که فروش خالص کالا و خدمات آن ها تا پایان خرداد 
امسال به ۱۴۴ میلیارد ریال برسد، از ابتدای مهرماه سال جاری مکلف به 
صدور انواع صورت حســاب الکترونیکی حسب مقررات مربوطه و ثبت آن 

در سامانه مؤدیان هستند.
صرفاً برای کلیه مؤدیانی که عرضه کننده کالا و خدمت واحد هســتند یا 
کالاها و خدمات مورد عرضه آن ها مشــمول نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
یکسان است، علاوه بر صورت حساب الکترونیکی نوع ۱ و ۲، رسید دستگاه 
کارت خوان بانکی یا درگاه پرداخت الکترونیکی نیز در حکم صورت حساب 

الکترونیکی است.
در ضمــن مراتب فوق مانع از صدور صورت حســاب الکترونیکی نوع ۱ و 
یا ۲، توســط صاحبان مشــاغل با فروش سالانه کمتر از نصاب مذکور که 
 طبق ســایر قوانین مکلف به صدور صورت حســاب الکترونیکی شده اند، 

نخواهد بود.

فرمانده سپاه فجر فارس: 
باید در آینده ای نزدیک به مرجعیت علمی و 
پژوهشی در سطح کشور و حتی منطقه برسیم

به گزارش سبحان، سردار 
فرمانده  بوعلــی،  یــدا... 
ســپاه فجــر فــارس در 
اختتامیه نشســت فصلی 
مدیــران علمــی نواحی 
سپاه استان فارس گفت: 
کارهای سپاه بسیارمتنوع 
از  اســت و درعین حال 
خالی  شــانه  کاری  هیچ 

نمی کند و این تنوع نباید مانع موفقیت مجموعه شود.
وی ادامه داد: ســپاه و بســیج صرفاً یک نهاد نظامی نیســت و به منظور 
اســتفاده از ظرفیت مردم برای حل مســائل مختلــف از جمله فرهنگی، 

عمرانی، علمی و... تشکیل شده است.
فرمانــده ســپاه فجر فــارس با بیــان اینکه اگــر فــردی می خواهد در 
موضوعــی موفــق شــود، باید از مســیر علمــی آن عبور کنــد، گفت: 
 متنــوع فکر کنیــد؛ چون زمینه هــا متنوع اســت. تنــوع در پژوهش، 
تنــوع در ظرفیت هــا و ارتباطات مختلــف در راســتای هم افزایی را در 

دستورکار خود داشته باشید.
سپاه فجر فارس در نظر دارد مراکز علمی و پژوهشی خود را در سطح 

استان گسترش دهد
بوعلی با اشــاره به اینکه ســپاه فجر فارس در نظر دارد که مراکز علمی و 
پژوهشی خود را در سطح استان گسترش دهد، تصریح کرد: ظرفیت ها و 
امکاناتی که وجود دارد برای همه اســتان است، حال آنکه ممکن است در 

یک شهری مثل شیراز واقع شده باشد.
فرمانده ســپاه فجر فارس همچنین خواستار تعیین یک مدیر علمی بانو 
در هر ناحیه ســپاه در شهرستان های استان فارس شد تا راحت تر و بهتر 

بتوان به جامعه نخبگانی بانوان خدمت رسانی کرد.
وی با بیان اینکه ظرفیت علمی و فرهنگی در مردمان استان فارس وجود 
دارد، گفــت: فرمایش رهبر معظم انقلاب که تأکید فرمودند فارس در قله 
است، باید عملی شود و همه ما در این مسیر باید نقش آفرینی کنیم، چه 
بسا در حوزه هایی نظیر قرآن در قله هستیم و در موضوعات علمی نیز در 

نزدیکی قله حرکت می کنیم.

به گزارش سبحان، محمد ثابت اقلیدی، مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی اســتان فارس در حاشیه بازدید از 
شهر تاریخی گور در شهرستان فیروزآباد از کشف نقاشی هایی 
به قدمــت بیش از یک هزار و ۷۰۰ ســال )اوایل قرن ســوم 
میلادی( در محوطه آرامگاهی شــهر گور در فیروزآباد خبر داد 
و گفت: این نقاشــی ها بر روی بدنه تابوت ساســانی در حین 

عملیات سامان دهی ترانشه آرامگاهی شهر گور مشاهده شد.
ثابت اقلیدی با بیان اینکه در فصل اول کاوش باستان شناســی 
شــهر گور علاوه بــر آثار معماری و شــواهدی از دو تابوت، به 
یافته هــای منحصربه فردی از دیوارنــگاره و کف نگاره برخورد 
می شود، افزود: این نقاشی ها با استفاده از رنگ دانه های معدنی 
روی بستر گچی اجرا شده اند در این نقاشی ها چهره ها به صورت 

نیم رخ و سه ربع رخ ترسیم شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان 
فارس گفت: در بخش شــمال غربی منار شــهر گور اتاقکی به 
ابعاد تقریبی ۸/۵۰ در ۹ متــر با دیواره های خاکی وجود دارد 
که از داخل گچ اندود شــده اند و در دیواره شــرقی این اتاقک، 
نقاشی دیواری به ابعاد ۶۰ در ۹۰ سانتی متر به چشم می خورد 
که با مقایســه آن ها با مورد مشابه در کاخ اردشیر و همچنین 
نوع رنگ و سبک، نقاشــی ها بخشی از زندگی یا آیین خاصی 

از خانواده های اعیان و امپراتوری ساسانیان را روایت می کند.
ثابت اقلیدی ادامه داد: در نقاشــی های کــف این محوطه نیز 
نقوش هندســی مثلثی شکلی دیده می شــود که با استفاده از 

رنگ قرمز- ســبز- نارنجی به صورت کاملًا متقارن با نقش های 
مثلثی در چهار طرف و مربع در مرکز رنگ آمیزی شــده است، 
همچنین نقاط ســیاه رنگی بر روی زمینه صورتی رنگ مربع ها 
وجود دارند که خطوط محیطی اشــکال هندسی مذکور بارنگ 

مشکی از هم جداشده اند.
به گفتــه وی، در حال حاضر در نظر اســت نســبت به ادامه 
اقدامات حفاظتی یافته ها، ســامان دهی ترانشــه و ایجاد یک 
سایت موزه اقدام شــود تا معرفی مناسبی ازاین آثار نفیس به 

عمل آید.
بنا بر این گزارش، در جریان کاوش شــهر گــور در فیروزآباد 
ترانشــه ای به ابعــاد تقریبی ۱۵ در ۱۵ متر، ایجاد شــد و این 
موضوع دراویل سال ۱۳۸۴ برای اتخاذ تدابیرحفاظتی مناسب 
به پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثار تاریخی منعکس شــد و 

اولین اقدام حفاظتی بر روی این آثار نقاشی صورت گرفت.
از ســال ۱۳۸۴ تاکنون اقــدام حفاظتی دیگــری برروی این 
نقاشی ها و دیگر یافته ها صورت نگرفت و تنها می توان به ایجاد 
یک پوشــش حفاظتی در ســال ۱۳۸۶ برروی ترانشته اشاره 
کرد که البته به در امان ماندن یافته ها کمک شــایانی کرد. در 
حال حاضر این محوطه مورد کاوش باستان شناســی و عملیات 

مرمتی و سامان دهی قرار گرفته است.
از ســمت راســت این نگاره به ترتیب، نقش مرد جوانی دیده 
می شود که به دلیل تخریب نیمی از نقش و پایین تنه، وضعیت 
قرارگیری آن مشــخص نیست، فرم طراحی آن به صورت تمام 
تنه از روبه روســت، ولی چهره به صورت نیم رخ نقاشــی شده 

است.
سمت چپ این نقش و چسبیده به آن، نقش زنی دیده می شود 
که با همان ســبک نقش کناری اجرا شــده با تغییر در رنگ 
لباس و روی زمینه قرمز که چیزی شــبیه به بره روی دستان 
او قرار دارد. این نقش داخل یک کادر مســتطیل با زمینه سبز 
روشن قرار دارند و یک کادر دیگر به فاصله ۵ سانتی متری در 
ســمت چپ آن و کامل موازی با کادر کناری وجود دارد که با 
زمینه صورتی دو نقش انســانی در آن ترسیم شده است که از 
نظر سبک اجرا کاملا مشابه نقاشی های سمت راستی هستند.

 به گزارش ســبحان، افسانه خواست خدایی، عضو شورای اسلامی شهر 
شــیراز در جلسه شورا به موضوع حفظ باغ ها و فضاهای سبز اشاره کرد 
و گفت: انتظار اســت که مدیران شهرداری اعم از معاونین، شهرداران و 
رؤسای سازمان ها در حفظ و نگهداری باغ ها و فضای سبز شهر از مردم 
پیش گام تر باشند که متأسفانه در هفته های گذشته شاهد تخلف برخی 
مدیران شهرداری و نادیده انگاری جایگاه کمیسیون ماده ۷ و قطع بدون 

مجوز قانونی درختان بودیم.

 باغ ها و فضای سبز شیراز خط قرمز پارلمان شهری است
خواســت خدایی افزود: در زمینه حفظ جایگاه قانونی کمیسیون ماده ۷ 
و منافع و مصالح شــهروندان و در خصوص قطع درختان با احدالناسی 
در شهر تعارف نداریم و قطعاً صدای مردم هستیم و به شهرداری تذکر 
می دهم جایگاه این کمیسیون را همچون گذشته به رسمیت بشناسید؛ 
بی شــک در صورت تکرار این موضوع مســیرهای دیگری برای احقاق 

حقوق شهروندان طی خواهد شد.
وی عنوان کــرد: از جانب نمایندگان مردم ایــن موضوع قابل اغماض 
نیست و با متخلفان چه اشخاص حقیقی یا حقوقی برخورد خواهد شد 

و این موارد بی پرده به مردم اعلام خواهد شد.
کمیســیون ماده ۷ شــهرداری یا تشــخیص باغ، براســاس آیین نامه 
اجرایــی مکلف اســت برای تشــخیص باغ بودن یا نبــودن مکان های 
 درخت دار همچنین ضرورت قطــع درختان تصمیم گیری و به موضوع 

رسیدگی کند.
این کمیسیون در قالب رسیدگی به امور، بنا به درخواست صاحب ملک 
یا ذی نفعان اقدام به چنین تشــخیصی طبق اسناد و مدارک می کند و 

حداکثر ظرف مدت یک ماه نظر خود را به ذی نفع ابلاغ خواهد کرد.

به گزارش سبحان، جلسه هم اندیشی مهندس 
مســعود زارعی، رئیس کمیســیون ســلامت، 
محیط زیست و خدمات شهری شورای اسلامی 
شــهر شیراز و مســعود قادری، شهردار منطقه 

شش شیراز برگزار شد. 
رئیس کمیســیون ســلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای شهر شیراز گفت: ایجاد 
شــبکه آب رســانی به باغات یکی از برنامه های 
شهرداری شیراز اســت و در منطقه ۶ در حال 

اجرا است. 
وی افــزود: احــداث اولین تصفیه خانه محلی در منطقه ۶، اجرای شــبکه توزیع و انتقال پســاب خروجی و 
بهره برداری از پساب تصفیه شده از جمله اقداماتی است که توسط شهرداری منطقه ۶ به طور جدی پیگیری 
می شــود. زارعی ادامه داد: اولین تصفیه خانه محلی در باغ های قصردشــت با اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد 
تومان و ظرفیت ۱۰۰ لیتر بر ثانیه و ۸۶۰۰ مترمکعب در شبانه روز با هدف تأمین بخشی از نیاز آبی باغ های 

محدوده قصردشت شیراز، احداث می شود.

به گزارش ســبحان، اسماعیل قزل ســفلی، معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی اســتانداری فارس از طرح ســامان د هی 
اتباع خارجی به عنوان یکی از اقدامات اولویت دار استان خبر 
داد و گفت: از مرداد ماه ســال گذشــته تاکنون از جمعیت 
۳۵۸ هزار نفری اتباع در استان ۶۹ هزار نفر را که غیرمجاز 

بوده اند اخراج کرده ایم.
قزل ســفلی اظهار کرد: در برابر اتباع و مهاجرین خارجی ۲ 
سیاســت کاری اتخاذ شده است که اولی طرد غیرمجازها و 
دومی ســامان دهی مجازها بود. وی با بیان اینکه برابر طرح 
استانی که به مورد تأیید وزارت کشور قرار گرفته است، هر 
یــک از اتباع باید یک کفیل ایرانی داشــته و صاحب کارت 
هوشمندی که در دست طراحی است، باشد؛ افزود: در هیچ 
یک از مدارس استان بیش از ۱۰ درصد ظرفیت کل مدرسه 

و کلاس نباید از اتباع ثبت نام بشود.
 مناطق اطراف حرم را تا ۹۰ درصد از ســکونت اتباع 

تخلیه کردیم
وی همچنیــن به ارائه ۲۴ نــوع خدمت به اتباع اشــاره و 
عنوان کرد: پس از وقوع ۲ حادثه تروریســتی در حرم مطهر 
شاهچراغ جهت برقراری امنیت منطقه هشت شهرداری که 
مناطق اطراف حرم اســت را تا ۹۰ درصد از ســکونت اتباع 
تخلیه کردیم و قرارگاه ســامان دهی اتبــاع را ایجاد کردیم 
و امیدواریم که تا یکی دو ســال آینده وضعیت بهبود یابد و 
اتباع متناسب با قوانین تعیین شده در استان فعالیت کنند.

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس با بیان 
اینکه راهکارهای ویژه ای در اســتان فارس برای خروج اتباع 
غیر مجاز در اســتان فارس در نظر گرفته شده است، گفت: 
از جمله این راهکارها می توان به ســامان دهی اشتغال اتباع 

در استان اشاره کرد. 
بــه گفته معاون اســتاندار فــارس اخراج ۲ میلیــون اتباع 
غیرمجاز هدفی است که در دولت تعیین شده و سهم استان 
فارس در این حوزه ۲۰۰ هزار نفر در نظر گرفته شده؛ البته 

موضوع ســامان دهی اتباع نیز یکی دیگر از سیاســت هایی 
است که در کشور در حال اجراست.

معاون اســتانداری فارس در ادامه با اشــاره به وظایف این 
معاونت در ســه حوزه وســیع اجتماعی، سیاسی و امنیتی 
گفت: این معاونت در حوزه های سیاسی، انتظامی و امنیتی، 
اجتماعی و فرهنگی، تقســیمات کشــوری، بانــوان و امور 
خانواده ، اتباع و امور مهاجرین، پدافند غیر عامل، مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز و... فعالیت دارد.
قزل سفلی تصریح کرد: در بخش سیاست موضوع انتصابات، 
انتخابات و تقســیمات کشوری به حوزه ما مربوط می شود و 
ایــن معاونت با تعریف نقشــه راه؛ در قدم اول تلاش کردیم 
با شناسایی اولویت ها برای هویت بخشی و جوان سازی دولت 

کمک کنیم.
به گفته این مســئول میانگین سنی بخشــداران استان از 
۵۶ ســال به ۴۳ ســال، معاون فرماندار از ۴۸ به ۴۱ سال و 

فرمانداران نیز ۴۷ سال به ۴۳ سال رسیده است.
قزل ســفلی در موضــوع انتخابــات نیز با اشــاره به نکاتی 
اظهار داشت: در دولت سه ساله ســیزدهم، چهار انتخابات 
 در اســتان فــارس برگزار شــد کــه در برخــی از مناطق 
حساســیت در خصــوص انتخابات بیشــتر بــود؛ از این رو 
تدابیــری برای برگزاری آرام انتخابات در فارس اندیشــیده 

و اجرایی شد.

به گزارش ســبحان، جلسه آمادگی برای اجرای 
عملیات زمستانه با توجه به در پیش بودن فصل 
سرد و بارش های غیرمتعارف احتمالی به میزبانی 
اداره مطالعات بحران و حضور رئیس کمیسیون 
سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 
اسلامی شــهر و معاون محیط زیست و خدمات 

شهری شهرداری شیراز برگزار شد.
مسعود زارعی، رئیس کمیسیون سلامت، محیط 
زیست و خدمات شهری شــورای اسلامی شهر 
شیراز با تأکید بر اهمیت جایگاه مدیریت بحران 
در مدیریت شــهری، تلاش های انجام شــده از 
ســوی این اداره در ماه های گذشته را ارزشمند 
دانســت و اظهار کرد: آمادگی برای بحران های 
احتمالی یکــی از مهم ترین اقدامات در مدیریت 

بحران است.
زارعی با اشــاره به نزدیک بودن فصل ســرد و 
احتمال بارش های غیرمتعارف در ســطح شهر 
شــیراز، برگزاری مانورها و انجام تمرینات برای 

پیشگیری از وقوع مشــکلات احتمالی در همه 
مناطق را الزامی و مؤثر توصیف کرد.

وی همچنین بر لزوم ادامه دار بودن این تمرینات 
و مانورها برای آمادگی  هر چه بیشــتر نیروهای 

شهرداری در مواجهه با بحران ها تأکید کرد.
روح ا... خوشــبخت، معــاون محیــط زیســت 
و خدمــات شــهری شــهرداری شــیراز نیــز 
 در ایــن جلســه عنوان کــرد: برگــزاری مانو
رهای آمادگی و تمرینات بیشــتر می تواند باعث 
خدمت رســانی هر چه بهتر به شهروندان شود و 
از پیامدها، خطرات، آســیب ها و خســارت های 

احتمالی جلوگیری کند.
خوشــبخت بیان کرد: ادامــه دار بودن تمرینات 
و مانورهــا ســبب می شــود نقــاط قابل بهبود 
شناسایی شــده و ارتقا یابد و درنتیجه خدمات 

مطلوب تری به شهروندان ارائه شود.
وی همچنیــن بر لزوم اجرای دقیــق الزامات و 
مفادی که در دســتورالعمل عملیات زمســتانه 

وجود دارد تأکید کرد.
امید جابــری، رئیــس اداره مطالعــات بحران 
شــهرداری شــیراز نیــز در ایــن جلســه بــا 

 اشــاره به اینکــه یکــی از پروژه هــای نهضت 
خدمــات شــهری که امســال از ســوی گروه 
مربوطــه بــر عهــده معاونت محیط  زیســت و 

 خدمات شهری گذاشته شده مربوط به مدیریت 
بحران اســت، گفت: یکی از بندهای این پروژه 
برگزاری مانورها و تمرین ها جهت ایجاد آمادگی 

بیشتر است.
جابری بابیان اینکه در ســال جــاری برگزاری 
سه مانور در دســتور کار اداره مطالعات بحران 
شــهرداری شــیراز قرارگرفته که یکــی از  این 

مانورها در  خط یک مترو برگزار شد.
وی ادامه داد: برگــزاری مانور لحظه صفر برای 
ایجــاد آمادگی در اجــرای عملیات زمســتانه 
و مقابلــه با پیامدهــای احتمالی نیــز از دیگر 
برنامه های پیش رو اســت که با همکاری سایر 

دستگاه ها اجرایی خواهد شد.
رئیس اداره مطالعات بحران شــهرداری شــیراز 
همچنیــن از برگــزاری مانور زلزله در ســطح 
 شهرســتان شــیراز بــا حضــور دســتگاه های
 مختلف  اجرایی و خدمت رســان و امدادی خبر 

داد.

شهرداری شیراز با برگزاری مانور »لحظه صفر« به استقبال زمستان می رود

س : طاهره حیاتی
عک

مدیرکل میراث فرهنگی فارس خبر داد:  

کشف نقاشی های ۱۷۰۰ ساله در فیروزآباد

عضو شورای اسلامی شیراز: 

تخلف برخی مدیران شهری در قطع درختان محرز شد
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای اسلامی شیراز عنوان کرد:

توسعه زیرساخت های آب رسانی به باغات 
قصردشت شیراز 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس:

۶۹ هزار تبعه غیرمجاز طی یک سال اخیر 
از فارس اخراج شدند

مدیر نوآوری، فناوری و کارآفرینی دانشگاه شیراز: 

تشکیل کارگروه توسعه دارایی های نامشهود  از راهبردهای تحول آفرین بود



دانستنی

چند باور غلط رایج درباره آلزایمر
در حال حاضر بیش از ۵۵ میلیون نفر در سراســر جهان 
بــا آلزایمر زندگی می کنند. انجمن آلزایمر آمریکا نگاهی 
دارد به رایج ترین افسانه ها در مورد این بیماری رایج قرن.

  بیماری آلزایمر و زوال عقل یکسان هستند
مــردم اغلب از واژه هــای آلزایمــر و زوال عقل به جای 
یکدیگر اســتفاده می کنند اما یــک تفاوت بزرگ در این 
میان وجود دارد. دمانس به طور کلی به شرایطی اطلاق 
می شود که منجر به اختلال در حافظه، تفکر، استدلال و 
رفتار می شود و آلزایمر تنها یکی از انواع زوال عقل است. 
این اصطلاحات احتمالاً اشتباه گرفته شده اند زیرا آلزایمر 

شــایع ترین نوع زوال عقل و شناخته شــده ترین انواع آن 
اســت. انواع دیگر زوال عقل عبارتنــد از زوال عقل لوی 

بادی، زوال عقل فرونتومپورال و دمانس عروقی.
  اگر والدینم به آلزایمر مبتلا شوند، من نیز قطعاً 

به آن مبتلا خواهم شد
احتمال ابتلای فــرد به آلزایمر در صورتی بالاتر اســت 
که برخی ژن های خاص از والدین به او منتقل شــود. با 
این حال در بیشــتر موارد فقط بــه این دلیل که والدین 
بیولوژیکی مبتلا به آلزایمر هســتند به این معنی نیست 

که فرزندانشان به آن مبتلا خواهند شد.

عوامل محیطی و سبک زندگی مانند ورزش، رژیم غذایی، 
قرار گرفتن در معــرض آلاینده ها و مصرف دخانیات نیز 
ممکن است بر خطر ابتلا به آلزایمر در فرد تأثیر بگذارد.
 فقط افراد ۷۰ ساله و بالاتر به آلزایمر مبتلا می شوند

در حالی که بزرگ ترین عامل خطر شناخته شده برای آلزایمر 
ســن است؛ اما این بدان معنا نیست که فقط افراد مسن به 
آن مبتلا می شــوند. برخی از افراد حتی در سن ۳۰ سالگی 
علائــم این بیماری را تجربه می کنند. زمانی که فردی بین 
۳۰ تا ۶۰ ســالگی به آلزایمر مبتلا می شــود، دچار آلزایمر 

زودرس گردیده است.
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طرح روزحدیث روز

زمينه هاي بروز جنگ تحميلي

با پیروزي انقلاب اســلامي و در پیش 
گرفتن سیاســت نه شرقي و نه غربي، 
آثار و نتایج آن منطقه را با خلأ قدرت 
و تغییر در موازنــه قدرت روبه رو کرد. 
ایــن امر باعث به وجــود آمدن اوضاع 
بین المللــي، منطقه اي و داخلي به نفع 
عراق شد و صدام را در تهاجم به ایران 

وسوسه کرد.
الف ـ وضعیت نظام بین الملل:

انقلاب اسلامي در زماني شکل گرفت 
که نظام بین الملل از نظر سیاســي با جنگ سرد بین دو بلوك قدرت شرق و 
غرب تقسیم شده بود. از نظر فرهنگي نظام بین المللي با دو مکتب لییرالیسم 
و کمونیســم روبه رو بود که یکي شعارش جدایي دین از سیاست و دیگري 
منکر دین بــود. ازنظر فرهنگی لیبرالیســم غرب شــعارش جدایی دین از 
سیاســت و کمونیسم مکتب شــرق هم دین را افیون توده ها می دانست و با 
اتحادیه هاي نظامي ناتو و ورشــو حد و مرزهاي خود را مشخص کرده بودند. 
در چنین وضعیتي انقلاب اسلامي ایران با در پیش گرفتن سیاست نه شرقي 
و نه غربي نظام دو قطبي موجود را به چالش کشــیده و قصد داشــت الگو و 

مدل جدیدي براي ملل مظلوم تحت ستم دو بلوك قدرت ارائه دهد.
این امر باعث شــد دو بلوك قدرت جنگ ســرد را فراموش کنند و مقابله با 
تهدید مشــترك که همانا انقلاب اسلامي بود سرلوحه سیاست خارجي خود 

قرار دهند. 
در این رابطه  هاشــمي رفســنجاني مي گوید: »در شروع جنگ تحقیقاً براي 
نابودي انقلاب اســلامي بود از آن رو که شــرقي ها و غربي ها از این انقلاب 
راضي نبودند، غرب که بیشترین منافع را در ایران داشت، انقلاب را مستقیماً 
علیه منافع خود دانســت باید در ایران شــرایطي وجود مي آمد که دیگران 
ناامید شــوند و بگویند نمي شود بدون اتکا به شرق و غرب انقلاب باقي بماند 
و یکــي از اهداف جنگ تحقق این امر بود و براي ســرکوبي و مهار انقلاب، 
مارکسیســم شرق و امپریالیسم غرب در این هدف به تلاقي رسیدند و صدام 
نقطه تقاطع خطوط فوق بوده و از آنجا شــروع کردند و بر روي ایران فشــار 

آوردند.« 
ب ـ وضعیت منطقه خلیج فارس:

با پیروزي انقلاب اســلامي، کشــورهاي منطقه با خیزش ملت هاي مسلمان 
روبرو شد. از جمله بمب گذاري هاي در کویت، تصرف خانه خدا در عربستان 
و حوادثي در بحرین و... حکام منطقه این حوادث را به انقلاب اسلامي نسبت 
دادند. حکام این کشــورها را چنان دچار وحشــت و اضطراب کرد که آن را 
تهدید جدي براي رژیم هاي ســنتي خود مي دانســتند و از طرف دیگر غرب 
به ویژه آمریکا با بزرگ جلوه دادن خطر جمهوري اســلامي، وحشــت این ها 
را مضاعــف مي کرد. براي نمونه رئیس وقت کمیته نیروهاي مســلح آمریکا 
در کنگره عنوان مي کند: »... باید هدف اســتراتژي آمریکا براي جلوگیري از 
گسترش انقلاب اسلامي و بنیادگرایي خود به جهان عرب باشد حتي اگر در 
این راه استفاده از نیروهاي نظامي لازم گردد.« این اشتراك دیدگاه و بحران 
آمریکا و حکام کشــورهاي منطقه نسبت به انقلاب اسلامي منجربه همکاري 
نزدیک تري بین آنها در مقابله با جمهوري اسلامي ایران شد که تجهیز کردن 
کشورهاي شوراي همکاري خلیج فارس از سوي آمریکا و دادن هواپیماهاي 

آواکس به عربستان سعودي را مي توان در این راستا به حساب آورد.
ج ـ وضعیت داخلي ایران:

با پیروزي انقلاب اسلامي، اغتشاشاتي در مناطق مرزي بویژه در کردستان به 
وسیله گروهک هاي معاند با تحریک و تشویق دولت هاي بیگانه صورت گرفت 
و دشــمن براي نشــان دادن بي ثباتي در کشور دست به ترور شخصیت هاي 
سیاسي در کشور و ناامني در شهرها زد. از طرف دیگر، با لغو خرید تجهیزات 
و تسلیحات نظامي از آمریکا در زمان بختیار و دولت موقت، اخراج مستشاران 
نظامي، پاك ســازي از بعضــي از فرماندهان عالي رتبه ارتش که دستشــان 
به خون مردم آغشــته بود. یک ساله کردن ســربازي، اختلافات سیاسي بین 
بني صدر و روحانیت، فرصت مناســبي را به وجــود آورد که صدام را به این 
فکــر واهي وا دارد که موازنه قدرت به نفع عراق تغییر کرده و مي تواند براي 
رفع تحقیر ناشــي از قرار داد 197۵ الجزایر و به دست گرفتن رهبري جهان 
عرب و ژاندارمي منطقه خلیج فارس با یک حمله برق آســا به نقاط حساس 
و استراتژیک، ایران اسلامي را از پاي در آورد. هاشمي وضعیت داخلي ایران 
در زمان جنگ را چنین تشریح مي کنند: »هنور مشغول تصفیه ارتش بودیم 
بعضــي از افراد ارتش فرار کرده و بســیاري از آنها محبــوس بودند و جاي 
کارشناســان آمریکایي را که از ایران رفته بودند کســي نگرفته بود. بسیاري 
از امکانات، بدون پشــتیباني مانده بــود و نیروي نظامي دیگري نیز هنوز در 

ایران شکل نگرفته بود.

ساخت آجر شيشه ای با کمک چاپ سه بعدی
فن آوری

عکس خبر

 جام جهانی اسکی روی آب در سواحل فلوریدا - آمریکا

 حادثه در معدن طبس

حادثهتلخمعــدنطبس،52پدرپر
كشیدند.

منبع:تسنیم

قاب امروز

عکس : طاهره حياتی  در حواشی شهر 

پزشکی

تفاوت آنفلوآنزا با سرماخوردگی 

 چه کسانی باید واکسن تزریق کنند؟
فرشید رضایی، مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت 
وزارت بهداشت با بیان اینکه بیماری های ویروسی 
مانند آنفلوآنزا با شــروع فصل سرد شیوع بیشتری 
پیدا می کنند، اظهار کرد: آنفلوآنزا شاید برای برخی 
افراد یک سرماخوردگی ساده به  نظر برسد، اما این 
بیماری می تواند عوارض جــدی و حتی مرگباری 
داشــته باشــد؛ بنابراین مقایســه ایــن بیماری با 

سرماخوردگی کار درستی نیست.
این متخصــص بیماری های عفونی بــا بیان اینکه 
آنفلوآنزا یک بیماری حاد تنفسی است، خاطرنشان 
کــرد: آنفلوآنزا به طور معمول در فصل های ســرد 

سال شیوع بیشــتری دارد و می تواند سینوس و بینی تا 
گلو، راه های تنفســی و ریه را درگیــر کند. این بیماری 
از طریق ســرفه، عطسه و تماس مســتقیم با ترشحات 
بینی و دهان فــرد آلوده به فرد دیگر منتقل می شــود. 
بــا توجه به چگونگــی انتقال آنفلوآنزا، بهداشــت فردی 
 و زدن ماســک بــرای پیشــگیری از آنفلوآنــزا اهمیت 

ویژه دارد. 
  علائم آنفلوآنزا 

وی دربــاره علائم آنفلوآنزا توضیــح داد: ابتدا، تب بالا و 
ناگهانی در بیمار پدیدار می شــود؛ گاهی  اوقات بیماران، 
ساعت شروع ناگهانی تب را هم به خاطر می آورند. پس از 
تب، علائمی مانند بدن  درد شدید، سردرد شدید، خارش 
گلو یا گلودرد آغاز می شــود که می تواند با سرفه خشک، 

آب ریزش یا گرفتگی بینی همراه باشد. 
رضایی ادامه داد: بیماران برای رفع کســالت و خستگی 
مفرط به استراحت نسبی طی ســه روز ابتدایی بیماری 
خــود نیاز دارنــد؛ مصرف مایعات و ســوپ  بــه همراه 
اســتراحت  کردن می تواند روند بهبود بیماری را سرعت 
بخشــد. این احتمال وجود دارد که تهوع و اســهال در 
برخی بیماران مبتلا به آنفلوآنزا مشــاهده شــود که به 
آنتی بیوتیک نیاز ندارد. علائــم آنفلوآنزا مانند آب ریزش 
بینی و بدن درد ممکن اســت با ســرماخوردگی اشتباه 
گرفته شود، گفت: شدت علائم آنفلوآنزا معمولاً بیشتر و 
ناگهانی تر است؛ با توجه به این شرایط، بیماران باید دقت  
کنند که بیماری خود را به دیگران منتقل نکنند؛ چرا که 
آنفلوآنزا می تواند در برخی سالمندان و گروه های پرخطر، 

منجر به مرگ شود.

  ضرورت واکسیناسیون
رضایــی با بیــان اینکــه بســیاری از افــراد از اهمیت 
واکسیناسیون علیه آنفلوآنزا بی خبر هستند، گفت: اواخر 
شهریور و ابتدای پاییز، زمان مناسبی برای تهیه واکسن 
آنفلوآنــزا از داروخانه ها اســت. واکسیناســیون به موقع 
آنفلوآنزا در ابتدای فصل ســرد می تواند از مرگ هزاران 

سالمند و کودك خردسال جلوگیری  کند.
این متخصــص بیماری های عفونی با بیان اینکه آنفلوآنزا 
از دســته بیماری هــای عفونی مهم اســت کــه امکان 
پیشــگیری با واکسن را دارد، خاطرنشــان کرد: پس از 
شستن دســت ها، واکسیناســیون ســالانه، بهترین راه 
پیشــگیری از آنفلوآنزا و عوارض این بیماری به حســاب 
می آید. ویروس آنفلوآنزای انسانی به دلیل شرایط خاص 
ژنتیکی خود امــکان جهش های ســالانه ژنتیکی دارد. 
این ویروس با توجه به تغییرات ژنتیکی می تواند شــدت 
بیماری را شــدیدتر یا خفیف تر کنــد. وی با بیان اینکه 
واکسن آنفلوآنزا ابتدای فصل سرد به بازار دارویی می آید 
و ایمنی بــدن را در برابر ویروس های آنفلوآنزای رایج در 
همان ســال تقویت می کند، گفت: واکسیناسیون نه تنها 
می تواند از خود فرد بلکه از اطرافیان و افراد آســیب پذیر 
مانند ســالمندان، کودکان و بیماران مزمن نیز محافظت 
کند. افرادی که از سالمندان مبتلا به بیماری های مزمن 
ناتوان کننده در منزل مراقبت می کنند، نه تنها باید برای 
فرد سالمند واکسن تهیه  کنند بلکه می بایست نسبت به 
تزریق واکســن برای خود اقدام  کنند تا از انتقال بیشتر 

این بیماری در خانواده و جامعه جلوگیری  کنند.
  تزریق واکسن برای چه کسانی ضروری است؟

مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشــت 

درباره ضرورت تزریق واکســن آنفلوآنزا گفت: لیست 
افرادی که می بایســت به طور حتم نسبت به تزریق 
واکسن آنفلوآنزا اقدام کنند، طولانی است. سالمندان، 
کودکان زیر پنج ســال، زنان بــاردار، افراد مبتلا به 
بیماری های مزمن )قلبی، ریوی، کلیوی، دیابت و ...(، 
کارکنان مراکز درمانی و افرادی که در مراکز نگهداری 
از ســالمندان ساکن هســتند و کار می کنند به طور 
 حتم می بایســت نسبت به تزریق واکسن اقدام  کنند. 

  راه های پیشگیری از آنفلوآنزا
ایــن متخصص بیماری هــای عفونی با بیــان اینکه 
»شســتن مرتب دســت ها با آب و صابون در طول روز« 
مهم ترین رفتار پیشــگیری کننده از انتشــار آنفلوآنزا در 
جامعه به حساب می آید، گفت: ویروس آنفلوآنزای انسانی 
روی نوك انگشتان و کف دست برای مدتی باقی می  ماند 
و ویروس به وســیله دست  آلوده از طریق مالش چشم و 

بینی به بدن وارد می شود.
وی ادامه داد: پوشــیدن ماســک در مکان های عمومی 
و شــلوغ  به هنگام ابتــلا به آنفلوآنزا مانند بســیاری از 
بیماری های تنفســی، یکــی از توصیه های مهم اســت. 
اثربخشــی پوشــیدن ماســک در دوران کرونا را تجربه 
کردیم؛ افرادی کــه دارای سیســتم ایمنی ضعیف تری 
هستند با ماسک  زدن می توانند تا حدی در برابر ویروس 
آنفلوآنزا از خود حفاظت  کنند. رضایی با اشاره به ضرورت 
حفظ فاصله بــا بیمار گفت: پرهیــز از تماس نزدیک با 
افــراد بیمار همواره مورد تأکید اســت؛ حفظ فاصله یک 
تــا دو متر از بیمار مبتلا به آنفلوآنزا می تواند از ســرایت 
قطرات تنفســی آلوده بــه دیگران جلوگیــری  کند؛ اما 
سرفه و عطســه می تواند قطرات آلوده را در مسافت های 

طولانی تری پرتاب  کند.
وی ادامه داد: پوشش دهان و بینی هنگام سرفه و عطسه 
با دستمال یا قسمت داخل آستین لباس در منطقه آرنج 
از انتشــار قطرات آلوده تنفسی جلوگیری می کند و جزء 
آداب تنفسی است. ضدعفونی کردن سطوح و وسایلی که 
بیمار دست آلوده خود را  به آنها می زند، می تواند از آلوده 
شدن دست دیگران جلوگیری  کند. به منظور ضدعفونی  
کردن ســطوح می توان از  الکل استفاده کرد؛ ضدعفونی  
کردن ســطوح با اســپری الکل را در دوران کرونا تجربه 
کردیم و این کار نباید به وسواس و زیاده روی منجر شود.

شــاید به زودی بتوان مصالح ساختمانی را به راحتی 
ماننــد قطعات لگــو کنار هم قــرار داد و دوباره جدا 
کرد. این مصالح ســاختمانی قابــل تنظیم مجدد را 
می تــوان در پایــان عمر یک ســاختمان جدا کرد و 
دوباره در یک ساختار جدید قرار داد تا در یک چرخه 
پایدار، نسل هایی از ساختمان ها با استفاده از مصالح 

ساختمانی یکسان ساخته شوند.
هدف از این ایده، استفاده مجدد از مصالح ساختمانی 
تا حد امکان، به حداقل رســاندن تولید مواد جدید و 
کاهش کربن در صنعت ساخت وســاز است که انتشار 
گازهای گلخانه ای مرتبط با هر فرآیند را در طول عمر 

یک ساختمان از ساخت تا تخریب نشان می دهد.

مهندســان دانشــگاه »ام آی تی« با انگیزه پتانسیل 
زیســت محیطی ساخت وساز دایره ای، در حال توسعه 
نوع جدیدی از مصالح قابل تنظیم مجدد هستند که 
از شیشــه بازیافتی و با کمک چاپ سه بعدی ساخته 
می شوند. این گروه پژوهشی با چاپ سه بعدی شیشه، 
آجرهای شیشــه ای چندلایه و مستحکمی ساخته اند 

که بسیار شبیه به قطعات لگو طراحی شده اند.
در آزمایش هــای مکانیکــی، یک آجر شیشــه ای به 
تنهایی در برابر فشــارهای یک بلوك بتنی مقاومت 
کرد. پژوهشــگران به عنوان یک نمایش ســاختاری، 
دیــواری را از آجرهای شیشــه ای به هم پیوســته 
ساختند. آنها معتقدند که مصالح شیشه ای قابل چاپ 
ســه بعدی را می توان چندین بار به عنوان آجر قابل 
بازیافت در نمای ســاختمان و دیوارهای داخلی آن 
مورد اســتفاده مجدد قرار داد. کیتلین بکر، دانشیار 
مهندســی مکانیک دانشــگاه ام آی تی گفت: شیشه 
یک ماده بســیار قابل بازیافت اســت. ما شیشه را به 
مصالحی تبدیل می کنیم که در پایان عمر یک سازه 
می توان آن را جدا کرد و دوباره در یک ســازه جدید 
قــرار داد یا می توان آن را دوباره در چاپگر قرار داد تا 

به یک شکل کاملًا متفاوت تبدیل شود.

  مراسم رژه نیروهای مسلح در استان ها

   ورود رئیس جمهور به نیویورک

کودک

آیا وقتی می خواهید فرزندتان را به مدرسه بفرستید، 
عصبانی می شــود، گریه و التمــاس می کند و برای 
مانــدن در خانه بهانه های جورواجــور می آورد؟ اگر 
چنین اســت، یا مواردی مشــابه این، شــاید فرزند 
 شــما دچار مشکلی است که به آن امتناع از مدرسه 

رفتن می گویند. 
کودکانی که از مدرســه رفتن امتناع می ورزند برای 
رســیدن به مدرســه و یا ماندن در مدرســه بسیار 
مشــکل دارند. ایــن والدین احتمالاً زمــان و انرژی 
زیــادی را صرف تلاش برای رســاندن فرزندشــان 
 به مدرســه کرده اند، اما موفقیت کمی نصیب شــان 

شده است. 
دلایل زیادی برای این رفتــار وجود دارد. ترس ها، 

اجتماعی،  اضطــراب  اضطراب جدایی،  علائم 
افســردگی، ناتوانی یادگیری تشــخیص داده 
نشــده یا اختــلال خواندن نیز ممکن اســت 
 نقــش مهمــی در ایجــاد امتناع از مدرســه 

داشته باشند.
اگــر فرزندتان یک یا چند مورد از موارد زیر را 
داشته باشــد، ممکن است در دسته فرزندانی 

باشد که از رفتن به مدرسه امتناع می کنند: 
با گفت و گو و ایجاد رفاقت به فرزند تان حس 

امنیت بدهید.
بــا فرزندتان صحبت کنیــد، نگرانی های او را 
تأیید کنیــد، از ســخنرانی و نصیحت کردن 

اجتناب کنید. در مورد چیزی که آنها را آزار می دهد 
صحبــت کنیــد و در عیــن حال روشــن کنید که 
برنامه ای برای بازگشت به مدرسه انجام خواهد شد.

با این حال، به خاطر داشــته باشــید کــه برخی از 
کــودکان نمی توانند چیزی را که آنها را آزار می دهد 
توصیف کنند. در تمام مدت مراقب باشــید، اگر به 
نظر می رســد که گفت و گو به جایی نمی رســد، او را 

مجبور به ادامه نکنید.
مهم تریــن پیامی که باید منتقل شــود این اســت: 
نگرانی آنها معتبر اســت )ارتباط(، شــما باور دارید 
کــه فرزندتان می توانــد بر این مشــکل غلبه کند 
)اعتماد به نفس( و شــما همیشــه حضور دارید تا 
بــه او کمک کنید )ایمنی(. توضیح اینکه بســیاری 

 از افــراد ایــن مشــکل را دارند نیز ممکن اســت 
مفید باشد.

از جمــلات گویا و کلمــات واضح اســتفاده کنید، 
لحــن تان آرام باشــد تا به فرزندتــان بفهمانید که 
انتظــار دارید به مدرســه بــرود. به جــای »اگر« 
بگوییــد »وقتی«. بــرای مثال، می توانیــد به جای 
 اگر فردا به مدرســه بروید. بگوییــد: وقتی فردا در 

مدرسه هستی.
کودك شــما ممکن اســت نگران یک مشکل خاص 
باشــد، از زمانی که وارد ســرویس مدرسه می شود 
تا زمانی که برمی گردد، مثلًا یک همکلاســی یا هم 
سرویســی قلدر، اما نمی تواند به زبان بیاورد یا بیان 
کند یا اصــلًا خودش درك کند کــه از چه چیزی 

می خواهد اجتناب کند.
اگــر آنها می گوینــد که به دلیل شــکم درد 
نمی خواهنــد به مدرســه بروند، ســعی کنید 
بــا گفتن ایــن جمله بــه آنها کمــک کنید: 
می دانی، مــن هم گاهی اوقــات وقتی نگران 
دیر رسیدنم هســتم، شکمم درد می گیرد. اما 
اگر به این فکر کنم که چگونه به موقع برسم، 
شــکمم معمولاً خوب می شــود. تو هم همین 
 طوری فکــر کن؛ ببین بهتر نمی شــی. نگران 

چی هستی؟
در صــورت امکان به فرزندتان اجازه ندهید در 

خانه بماند. 

 با دانش آموزی که از رفتن به مدرسه امتناع می کند، چه کنیم؟

ادبيات

 مراسم عمامه گذاری طلاب


